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III. VÝROČNÍ ZPRÁVA ZA ŠKOLNÍ ROK 2013/2014

1. Výsledky výchovy a vzdělávání
a) Prospěch a chování
b) Maturitní zkoušky

•	 Písemná	maturitní	zkouška	z	matematiky
2.	Absolventi	gymnázia

•	Seznam	absolventů	v	roce	2014
•	Přehled	o	umístění	absolventů

3.	Kalendárium	školního	roku	2013/2014
4.	Zájmová	a	mimoškolní	činnost

a)	Olympiády	a	soutěže
•	 Matematická	olympiáda
•	 Fyzikální	olympiáda
•	 Soustředění	řešitelů	matematické	a	fyzikální	olympiády
•	 Chemická	olympiáda
•	 Letní	soustředění	chemiků	v laboratořích	PřF	MU
•	 Středoškolská	odborná	činnost
•	 Soutěže	KLOKAN	ve	školním	roce	2013/2014
•	 Úspěchy	v	českém	jazyce	a	literatuře
•	 Hudební	soutěže
•	 Jaro	na	Jarošce

b) Tělesná výchova a sport
•	 Sportování	na	Jarošce
•	 Přebor	školy	v lehké	atletice	2014
•	 Florbalové	naděje
•	 Další	finále	fotbalistů
•	 Mistrovství	ČR	v šachu	středních	škol
•	 Slovaňák	versus	Jaroška

c) Kultura
•	 Co	se	děje	na	Příční
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•	 Závan	japonského	básnictví
•	 I	Příční	bude	mít	svou	alej
•	 Skupina	hlasů
•	 Víme,	kdo	je	tajemná	Siduri

d) Mezinárodní aktivity
•	 Výměna	Brno	–	Darmstadt	tentokrát	v přírodním
  duchu
•	 ESPAÑOLmánie	na	Jarošce
•	 Poznávací	zájezd	do	Španělska
•	 Ve	Vídni	se	slaví	i	demonstruje
•	 Studijní	pobyt	ve	Španělsku
•	 Výměnný	pobyt	s	ruským	lyceem	Sosnovyj	Bor
•	 Ruštinářská	exkurze	do	Lvova

5.	Teorie	a	praxe	vyučování
a)	Poprvé	jsme	se	zúčastnili	ekologické	olympiády
b)	Projekt	Mluvme	spolu	–	Let‘s	speak	together
c)	Z činnosti	PK	dějepis	–	společenské	vědy
d)	Výtvarně-mediální	exkurze	3.C	do	Prahy
e)	Biologická	exkurze	na	Velké	Dářko
f)	Soutěž	Hokus	Fokus
g)	Projekt	Podpora	přírodovědného	a	technického	vzdělávání
		 na	středních	školách	v Jihomoravském	kraji

6.	Instituce	na	škole
a)	Sdružení	rodičů	a	přátel	školy
b)	Klub	absolventů	gymnázia
c)	Studijní	nadační	fond
d)	Školská	rada
e)	Školní	parlament

7.	Zpráva	ředitele	gymnázia	o	stavu	a	rozvoji	školy
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1. VÝSLEDKY VÝCHOVY A VZDĚLÁVÁNÍ
a) Prospěch a chování

1. pololetí šk. r. 2013/2014
Třída Počet Vyzn. Prosp. Neprosp. Neklasif. Průměr Průměr Chování Pořadí

žáků třídy absencí 1. 2. 3. ∅ abs.
1.ag 31 20 11 0 0 1,31 26,32 31 0 0 3. 1.
1.bg 32 30 2 0 0 1,17 29,50 32 0 0 1. 2.

2.ag 31 14 17 0 0 1,54 47,06 31 0 0 9. 8.
2.bg 32 20 11 0 1 1,31 42,13 32 0 0 2. 6.
3.ag 32 16 16 0 0 1,53 43,13 32 0 0 7. 7.
3.bg 30 17 13 0 0 1,38 50,50 30 0 0 5. 10.
4.ag 32 16 16 0 0 1,57 53,09 31 1 0 10. 12.
4.bg 32 20 11 1 0 1,33 51,25 32 0 0 4. 11.
NG 252 153 97 1 1 1,39 42,86 251 1 0
1.A 34 15 19 0 0 1,53 33,68 34 0 0 8. 3.
1.B 32 19 13 0 0 1,47 55,72 32 0 0 6. 16.
1.C 31 7 23 0 1 1,78 41,52 31 0 0 16. 5.
1.D 33 7 26 0 0 1,84 54,85 33 0 0 19. 14.
2.A 31 11 19 1 0 1,81 70,84 30 1 0 17. 19.
2.B 31 17 12 2 0 1,63 74,68 31 0 0 11. 22.
2.C 32 5 27 0 0 1,94 62,27 32 0 0 21. 17.
2.D 31 11 20 0 0 1,70 55,23 31 0 0 13. 15.
3.A 31 12 16 3 0 1,71 72,65 31 0 0 14. 20.
3.B 29 10 18 1 0 1,91 73,79 29 0 0 20. 21.
3.C 31 7 23 0 1 1,95 69,52 31 0 0 22. 18.
3.D 28 3 24 1 0 2,09 88,89 28 0 0 24. 24.

4.A 30 11 16 1 2 1,75 77,50 29 0 0 15. 23.
4.B 29 7 22 0 0 1,65 54,52 29 0 0 12. 13.
4.C 33 10 20 3 0 1,81 36,76 33 0 0 18. 4.
4.D 31 4 26 1 0 2,00 47,87 31 0 0 23. 9.
VG 497 156 324 13 4 1,78 60,15 495 1 0

Škola 749 309 421 14 5 1,65 54,33 746 2 0
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2. pololetí šk. r. 2013/2014

Třída Počet Vyzn. Prosp. Neprosp. Neklasif. Průměr Průměr Chování Pořadí
žáků třídy absencí 1. 2. 3. ∅ abs.

1.ag 31 20 11 0 0 1,31 28,90 31 0 0 3. 1.
1.bg 32 30 2 0 0 1,19 43,09 32 0 0 1. 6.
2.ag 31 14 17 0 0 1,64 59,45 29 2 0 11. 13.
2.bg 32 23 9 0 0 1,34 46,41 31 0 1 4. 7.
3.ag 32 16 16 0 0 1,55 54,47 31 0 1 7. 11.
3.bg 30 19 11 0 0 1,40 68,70 30 0 0 5. 15.
4.ag 32 13 19 0 0 1,62 60,56 32 0 0 9. 14.
4.bg 32 25 7 0 0 1,31 53,38 32 0 0 2. 10.
NG 252 160 92 0 0 1,42 51,80 248 2 2
1.A 34 9 25 0 0 1,63 50,74 34 0 0 10. 9.
1.B 32 16 16 0 0 1,48 48,84 31 1 0 6. 8.
1.C 32 8 24 0 0 1,79 56,88 31 0 0 18. 12.
1.D 33 9 24 0 0 1,79 79,52 33 0 0 17. 20.
2.A 31 10 21 0 0 1,89 76,68 30 0 1 19. 18.
2.B 30 15 14 1 0 1,61 89,63 29 1 0 8. 22.
2.C 32 6 26 0 0 1,98 80,69 31 0 1 21. 21.
2.D 31 13 18 0 0 1,77 70,19 31 0 0 16. 16.
3.A 31 12 18 0 1 1,67 71,16 30 0 0 14. 17.
3.B 29 9 20 0 0 1,69 90,52 27 2 0 15. 23.
3.C 31 5 26 0 0 1,99 92,87 31 0 0 22. 24.
3.D 28 5 23 0 0 2,10 77,93 28 0 0 24. 19.
4.A 29 13 16 0 0 1,65 35,69 29 0 0 12. 3.
4.B 29 7 22 0 0 1,65 39,59 29 0 0 13. 4.
4.C 33 6 27 0 0 1,98 30,88 33 0 0 20. 2.
4.D 31 5 26 0 0 2,09 41,13 31 0 0 23. 5.
VG 496 148 346 1 1 1,80 64,36 489 4 2

Škola 748 308 438 1 1 1,67 60,13 737 6 4
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b) Maturitní zkoušky
V  řádném	 jarním	 maturitním	 termínu	 školního	 roku	 2013/2014	

maturovalo	 58	 studentů	 z	 osmiletého	 studia	 a	 64	 studentů	 ze	 stu-
dia	čtyřletého.	Z nich	neprospěli	3	studenti	osmiletého	a	5	studentů	
čtyřletého	studia,	z nichž	všichni	3	studenti	osmiletého	a	4	studenti	
čtyřletého	 studia	 úspěšně	 odmaturovali	 až	 v  opravném	 podzimním	
termínu	–	v	září	školního	roku	2014/2015.	V tomto	termínu	také	ma-
turovala	po	ročním	přerušení	studia	ještě	jedna	studentka	osmiletého	
studia,	a	to	úspěšně.	Poslední	student	ze	čtyřletého	studia	bude	znovu	
maturovat	až	v roce	2015.

Ve společné části	všichni	studenti	povinně	maturovali	z českého	ja-
zyka	a	dále	si	volili	buď	cizí	jazyk	nebo	matematiku.	Cizí	jazyk	si	vy-
bralo	36	studentů	–	30	%	studentů	4.	ročníků	(z	toho	anglický	jazyk	34	
a	německý	jazyk	2	studenti).	Matematiku	si	ve	společné	části	zvolilo	
86	studentů,	t.j.	70	%	všech	maturantů.

Třída	4.A	byla	zaměřena	na	matematiku.	Jediným	povinným	ma-
turitním	předmětem	v profilové části	v této	třídě	byla	matematika,	
další	jeden	maturitní	předmět	byl	volitelný.	

Třída	 4.B	 osmiletého	 studia	 a	 třídy	 4.C	 a	 4.D	 čtyřletého	 studia	
měly	všeobecné	zaměření.	Studenti	si	v profilové	části	volili	oba	dva	
předměty	dle	výběru	svého	dalšího	studia.

Počty	maturantů	z	jednotlivých	předmětů:
společná část:

Předmět 4.A 4.B 4.C 4.D Celkem

český	jazyk 29 29 33 31 122

anglický	jazyk 0 10 9 15 34

německý	jazyk 0 1 0 1 2

matematika 29 18 24 15 86

profilová část:
Třída 4.A 4.B 4.C 4.D Celkem

český	jazyk 0 0 0 0+1 0+1

anglický	jazyk 5 2 7 6 20

německý	jazyk 1 3 1 2 7
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Třída 4.A 4.B 4.C 4.D Celkem

francouzský	jazyk 1 3 0 1 5

ruský	jazyk 0 0 3 1 4

španělský	jazyk 0 1 0 0 1

matematika 29 0 7 3 39

fyzika 6+2 5 0 1 12+2

chemie 0 5 6 6 17

biologie 1 6 9 11 27

zeměpis 1 1 7 2 11

dějepis 2 5 2 3 12

společenské	vědy 0 10 10 10 30

informatika	a	programování 6 2 3 4 15

deskriptivní	geometrie 3 2 1 0 6

ekonomika 3 6 8 4 21

molekulární	biologie — 1 2 3 6

dějiny	umění — 0 0 0 0

latina 0+1 5 0 5 10+1

hudební výchova 0 1 0 0 1

výtvarná výchova 0 0 0 0 0

Celkové	výsledky	maturitních	zkoušek:
řádný termín:

Třída 4.A 4.B 4.C 4.D Celkem

počet	maturantů 29 29 33 31 122

prospělo	s	vyznamenáním 17 17 11 9 54

prospělo 9 12 20 19 60

neprospělo 3 0 2 3 8

po opravných zkouškách v září:
Třída 4.A 4.B 4.C 4.D Celkem

počet	maturantů 29 30 33 31 123

prospělo	s	vyznamenáním 17 17 11 9 54
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prospělo 12 13 21 22 69

neprospělo 0 0 1 0 0

Složení maturitních komisí:
4.A

předseda:		 Mgr.	Milan	Ling,	G	Břeclav
místopředseda:		 Mgr.	Michaela	Šlesingerová
třídní	profesor:		 Mgr.	Lenka	Marková

4.B
předseda:		 Mgr.	Miroslava	Kubíčková,	G	Znojmo
místopředseda:		 RNDr.	Hana	Hájková
třídní	profesor:		 Mgr.	Jitka	Jugasová

4.C
předseda:		 Mgr.	Martin	Janků,	G	Břeclav	
místopředseda:		 RNDr.	Ludmila	Nezhybová
třídní	profesor:		 Mgr.	Viktor	Ježek

4.D
předseda:		 Mgr.	Jiří	Padalík,	G	Znojmo	
místopředseda:		 Mgr.	Eva	Kubitová
třídní	profesor:		 Mgr.	Pavel	Řehák

	 RNDr.	Pavel	Boucník
	 zástupce	ředitele
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Písemná maturitní zkouška z matematiky 
pro třídu se zaměřením na matematiku

9.	dubna	2014
	 1.	Jsou	dány	polynomy
  K(x) = x8 − 3x7 + 7x6 − 15x5 − 3x4 + 39x3 − 19x2 − 21x+ 14

1

  L(x) = x8 − 3x7 + 3x6 − 3x5 − 3x4 + 15x3 − 7x2 − 9x+ 6

1

	a)	Rozložte	polynomy	K(x ),	L(x )	na	součin	lineárních	a	nerozlo-
žitelných	kvadratických	polynomů.

	b)	Nalezněte	polynom	M(x ),	který	obsahuje	všechny	společné	ko-
řeny	(včetně	násobností	těchto	kořenů)	polynomů	K(x ),	L(x ) 
(stačí	uvést	jeho	rozklad	na	kořenové	činitele).

	c)	Nalezněte	polynomy	R(x) = K(x)
M(x)

1

; S(x) = L(x)
M(x)

1

.
	d)	Uvažujte	funkci	V (x) = R(x)

S(x)

1

.	Určete	její
	 (i)	 definiční	obor,
	 (ii)	 paritu,
	 (iii)	 intervaly,	v	nichž	leží	graf	funkce	nad	osou	x a pod
  osou x,
	 (iv)	 první	derivaci,
	 (v)	 intervaly	monotónnosti,
	 (vi)	 lokální	extrémy,
	(vii)	 druhou	derivaci,
	(viii)	 intervaly	konvexnosti	/	konkávnosti,
	 (ix)	 inflexní	body,
	 (x)	 asymptotu(y)	bez	směrnice,	pokud	existuje(í),
	 (xi)	 asymptotu(y)	se	směrnicí,	pokud	existuje(í).

	e)	Načrtněte	graf	funkce	V(x ).
	f)	Vypočtěte	rovnici	tečny	a	normály	v tom	inflexním	bodě,	je-

hož	obě	souřadnice	jsou	kladné.
	g)	Vypočtěte	obsah	rovinného	obrazce	uzavřeného	pod	konkávní	

částí	křivky	grafu	funkce	V(x ).

2.A	Dokažte,	že	v pravoúhlém	trojúhelníku	s výškou	v	na přeponu	
a poloměrem	ρ

1

	kružnice	vepsané	platí
ρ

v
∈
(
2

5
;
1

2

)

1
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2.B	Zdroj	světla	Z [---3;	2;	0]	vyšle	světelný	paprsek	na	rovinu	ABC,	
A[---6;	1;	---5],	B [7;	---2;	---1],	C [10;	---7;	1],	který	se	odrazí	od bodu	
odrazu R a dopadne do cíle T [1;	---2;	2].	Určete	bod	R	a přesnou 
hodnotu	sinu	úhlu	dopadu	(úhel	dopadu	je	úhel	svírající	paprsek	
s kolmicí	dopadu).

3.A	Aritmetická	posloupnost	má	čtyři	členy.	Součin	prvního	a posled-
ního	je	stejný	jako	největší	kořen	rovnice	x1+log x = 0, 001−

2
3

1

.	Sou-
čet	druhé	mocniny	druhého	členu	a	druhé	mocniny	třetího	členu	
je	 77krát	 menší	 než	 absolutní	 člen	 binomického	 rozvoje	 výrazu	
( 1

4
√
x
+ 6

√
x)15

1

.	 Určete	 tyto	 čtyři	 členy	 posloupnosti.	 Nalezněte	
všechna	řešení.

3.B	Řešte	v	R

1

 rovnice cosn x− sinn x = 1

1

 pro všechna n ∈ {1; 2; 3; 4}

1

.
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2. ABSOLVENTI GYMNÁZIA

Seznam absolventů v roce 2014

Třída: 4.A
Tř. prof.: Mgr. Lenka Marková

Veronika	Ambrozová,	Marek	Benátský,	Tomáš	Blatný,	Kristýna	
Bukvišová,	Alena	Bulantová,	Darek	Cidlinský,	Lukáš	Drnovský,	
Jan	Sebastian	Fabík,	Nella	Fedorowyczová,	Šimon	Flegr,	Anna	
Hodovská,	 Pavel	 Hranáč,	 Zuzana	 Klimešová,	 Pavel	 Kozubík,	
Pavel	Kroupa,	Markéta	Kubitová,	Kateřina	Kührová,	Sebastian	
Lorenz,	 Barbora	 Marčíková,	 Daniel	 Maršálek,	 Samuel	 Novák,	
Barbora	 Prchalová,	 Ondřej	 Ptáček,	 Jan	 Řehoř,	 David	 Sladký,	
Michal	Španěl,	Josef	Tichý,	Michal	Trödler,	Jana	Ziková.

Třída: 4.B
Tř. prof.: Mgr. Jitka Jugasová

Pavla	Adamová,	Barbora	Baková,	Pavel	Bečka,	Pavel	Břoušek,	
Barbora	Coufalová,	Vanda	Endlicherová,	Zuzana	Glatzová,	Mo-
nika	 Hladíková,	 Viktorie	 Ingerlová,	 Patricie	 Kokrhánková,	 Jan	
Kolmačka,	Andrea	Kozelková,	Trami	Le	Thi,	Ondřej	Mokrý,	Ri-
chard	Mudrák,	Phuong	Anh	Nguyen,	Marek	Perka,	Linda	Peš-
ková,	Xuan	Hai	Pham,	Martin	Res,	Lucie	Rohrbacherová,	Domi-
nik	Skočovský,	Kristýna	Skoumalová,	Tereza	Svobodová,	Roman	
Šefr,	Michal	Tomaníček,	Tereza	Tůmová,	Anna	Wohlgemutová,	
Magdalena	Zouharová.

Třída: 4.C
Tř. prof.: Mgr. Viktor Ježek

Barbora	 Antošová,	 Michael	 Bělehrádek,	 Filip	 Boček,	 Gabriela	
Burzová,	 Nicole	 Daňková,	 Sabina	 Divišová,	 Zuzana	 Dostálová,	
Veronika	Endlicherová,	Veronika	Fedorová,	Veronika	Havlíková,	
Jakub	Chlíbek,	Maxim	Chomyšyn,	Jana	Chvátalová,	Tomáš	Ja-
ník,	Ctibor	Jašek,	Monika	Klementová,	Anna	Konečná,	Kateřina	
Kosmáková,	Monika	Makešová,	Jan	Marek,	Eliška	Masaříková,	
Jan	Novotný,	Barbora	Pálková,	Anna	Pokorná,	Silvie	Radiměř-
ská,	Jana	Řezníčková,	Ondřej	Smisitel,	Karolína	Svobodová,	Vác-
lav	Šafránek,	Tereza	Tomanová,	Pavel	Vajík,	Roman	Vymazal.
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Třída: 4.D
Tř. prof.: Mgr. Pavel Řehák

Anita	Breiová,	Kristýna	Diatková,	Veronika	Dvořáková,	Marika	
Fízeľová,	Aneta	Gottwaldová,	Barbora	Horáková,	Jan	Hrstka,	Ka-
rolína	Chrápková,	Miroslava	Kachlířová,	Šimon	Klimovič,	Kristý-
na	Křičková,	Silvester	Kusko,	David	Kvapil,	Kateřina	Maršálová,	
Jan	Mega,	Alexis	Moras,	Jonáš	Novák,	Kateřina	Pašková,	Anna	
Raidová,	Tereza	Říhová,	Kristýna	Simoglu,	Martina	Svobodová,	
Petra	Svobodová,	Anna	Tišnovská,	Michal	Trávníček,	Tobiáš	Tyc,	
Vojtěch	 Vinklárek,	 Dana	 Zálešáková,	 Lucie	 Zatloukalová,	 Pavel	
Zbořil,	Jiří	Žák.
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Přehled o umístění absolventů ve školním roce 2013/2014
Škola	/	Třída 4.A 4.B 4.C	 4.D Celkem

FI	MU	Brno 4 2 0 1 7
LF	MU	Brno 0 5 3 1 9
PrF	MU	Brno 3 6 5 3 17
PřF	MU	Brno 2 0 4 5 11
ESF	MU	Brno 2 2 4 1 9
FF	MU	Brno 0 0 1 3 4
FSpS	MU	Brno 0 2 3 0 5
FSS	MU	Brno 0 4 0 1 5
PedF	MU	Brno 0 0 2 2 4
FSI	VUT	Brno 2 3 1 1 7
FA	VUT	Brno 0 0 0 1 1
FCh	VUT	Brno 1 0 1 2 4
FAST	VUT	Brno 2 0 0 0 2
FIT	VUT	Brno 4 0 3 2 9
FP	VUT	Brno 0 1 0 2 3
PEF	MZLU	Brno 2 0 2 0 4
ZF	MZLU	Brno 0 0 0 1 1
LDF	MZLU	Brno 2 0 1 0 3
FarmF	UK	Hr.	Králové 0 1 0 0 1
LF	UK	Praha 0 0 1 0 1
FHS	UK	Praha 0 1 0 0 1
FF	UK	Praha 1 0 0 0 1
FJFI	ČVUT	Praha 1 0 0 0 1
PEF	ČZU	Praha 0 0 0 1 1
NHF	VŠE	Praha 0 1 1 0 2
PdF	Univ.	Hr.	Králové 0 0 0 1 1
Sting	Brno 0 0 1 0 1
VŠ	v	zahraničí 4 1 0 1 6
procento přijatých 100,00 100,00 100,00 95,55 98,37
ostatní 0 0 0 2 2
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3. KALENDÁRIUM ŠKOLNÍHO ROKU 2013/2014

26.	8.	 nástup	profesorů	do	služby,	porada	pedagogické	rady
27.	8.–30.	8.	 opravné	zkoušky	za	školní	rok	2012/2013
2.	9.	 zahájení	školního	roku	2013/2014,	porada	pedagogické	

rady
3.	9.–6.	9.	 jazykový	kurz	angličtiny	pro	primy	a	1.	ročníky
4.	9.–11.	9.	 jazyková	exkurze	žáků	do	Španělska
6.	9.–8.	9.	 adaptační	kurz	pro	1.C	a	1.D
6.	9.	 beseda	o	studiu	na	vysokých	školách	pro	4.	ročníky
14.	9.–22.	9.	 pobyt	delegace	z	Darmstadtu	v	Brně
16.	9.–20.	9.	 škola	v	přírodě	pro	primy
16.	9.	 podzimní	termín	ústních	maturitních	zkoušek
17.	9.–19.	9.	 literárněhistorická	exkurze	do	Prahy	(4.B)
25.	9.–27.	9.	 srovnávací	testy	VEKTOR	pro	žáky	4.	ročníků
1.	10.–3.	10.	 literárněhistorická	exkurze	do	Prahy	(4.A)
3.	10.	 fyzikální	exkurze	do	Dukovan	a	Dalešic
3.	10.–9.	10.	 pobyt	delegace	z	Nancy	v	Brně
3.	10.	 historická	exkurze	do	Rakouska
5.	10.	 zasedání	výboru	Klubu	absolventů
8.	10.	 plenární	schůze	SRPŠ,	třídní	schůzky
9.	10.–11.	10.	 srovnávací	testy	VEKTOR	pro	žáky	1.	ročníků
21.	10.–23.	10.	literárněhistorická	exkurze	do	Prahy	(4.D)
22.	10.	 zasedání	školské	rady
23.	10.	 školní	kolo	soutěže	Přírodovědný	klokan
29.	10.–30.	10.	podzimní	prázdniny
1.	11.–3.	11.	 literární	dílna	pro	žáky	4.	ročníků
4.	11.	 městské	kolo	soutěže	v	Piškvorkách
5.	11.	 informace	o	maturitních	zkouškách	pro	žáky	4.	ročníků
11.	11.	 školní	kolo	astronomické	olympiády
12.	11.	 porada	pedagogické	rady	–	hodnocení	1.	čtvrtletí
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13.	11.–15.	11.	literárněhistorická	exkurze	do	Prahy	(4.C)
15.	11.	 filmové	představení	ke	Dni	studentstva
18.	11.	 krajské	kolo	soutěže	v	Piškvorkách
19.	11.	 školní	kolo	Olympiády	v českém	jazyce	na	nižším	gym-

náziu
19.	11.	 přijetí	 úspěšných	 řešitelů	 předmětových	 soutěží	 před-

staviteli	Jihomoravského	kraje
19.	11.	 hovorové	hodiny	pro	rodiče
21.	11.	 školní	kolo	dějepisné	olympiády	na	nižším	gymnáziu
22.	11.–23.	11.	Veletrh	vzdělávání	středních	škol	a	učilišť	na	BVV
25.	11.	 školní	kolo	Olympiády	v českém	jazyce	na	vyšším	gym-

náziu
27.	11.	 beseda	o	energetice	s pracovníky	ČEZ
28.	11.	 přednáška	Matematika	mezi	námi
28.	11	 protidrogová	prevence	pro	žáky	tercií	a	kvart
25.	11.	 školní	kolo	chemické	olympiády	na	vyšším	gymnáziu
28.	11.	 řečnická	soutěž	Mladý	Demosthenes	na	nižším	gymná-

ziu
5.	12.	 přednáška	z informatiky	pro	žáky	vyššího	gymnázia
9.	12.	 školní	kolo	biologické	olympiády	kategorie	C	na	nižším	

gymnáziu
10.	12.	 školní	kolo	biologické	olympiády	kategorie	D	na	nižším	

gymnáziu
11.	12.	 školní	kolo	matematické	olympiády	kategorie	A
11.	12.	 jazyková	exkurze	žáků	do	Vídně
11.	12.	 celostátní	kolo	logické	soutěže	BRLOH
12.	12.	 jazyková	exkurze	žáků	do	Vídně
16.	12.	 vystoupení	pěveckého	sboru	nižšího	gymnázia	v zaříze-

ních	sociální	péče	v Tuřanech	a	na	Francouzské	ul.
16.	12.	 modelové	zasedání	Rady	EU	pro	žáky	gymnázia
17.	12.	 vystoupení	pěveckého	sboru	nižšího	gymnázia	v Domo-

vě	pro	seniory	v	Modřicích
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18.	12.	 beseda	 s  JUDr.	 Malenovským,	 soudcem	 Evropského	
soudního dvora

19.	12.	 basketbalová	utkání	Jaroška	–	Slovaňák	v hale	na	Ros-
ničce

19.	12.	 vánoční	 koncert	 školních	 pěveckých	 sborů	 pro	 rodiče	
v kostele	sv.	Augustýna

20.	12.	 vánoční	 koncerty	 školních	 pěveckých	 sborů	 pro	 žáky	
v kostele	sv.	Augustýna

21.	12.–3.	1.	 vánoční	prázdniny
30.	12.–5.	1.	 výběrový	lyžařský	kurz	na	Slovensku
6.	1.	 zahájení	vyučování	v	roce	2014
7.	1.	 třídní	schůzky	SRPŠ,	hovorové	hodiny
10.	1.	 školní	kolo	konverzační	soutěže	v	německém	jazyce
14.	1.	 Den	otevřených	dveří	na	gymnáziu
16.	1.	 školní	 kolo	 konverzační	 soutěže	 v	 anglickém	 jazyce	

na vyšším	gymnáziu	
17.	1.	 studentský	maturitní	ples	na	Stadioně
19.	1.–24.	1.	 lyžařský	výcvikový	kurz	pro	sekundy
21.	1.	 krajské	kolo	MO	kategorie	P
22.	1.	 městské	kolo	matematické	olympiády	kategorie	Z9
23.	1.	 školní	kolo	matematické	olympiády	kategorie	B	a	C
24.	1.	 krajské	kolo	FO	kategorie	A
28.	1.	 beseda	Čas	proměn	pro	žáky	prim	a	1.	ročníků
28.	1.	 porada	pedagogické	rady	–	hodnocení	1.	pololetí
29.	1.	 školní	kolo	biologické	olympiády	na	vyšším	gymnáziu
30.	1.	 divadelní	představení	pro	žáky	nižšího	gymnázia
30.	1.	 vydávání	vysvědčení	za	1.	pololetí
31. 1. pololetní prázdniny
31.	1.	 výběrový	lyžařský	kurz	v	Semmeringu
1.	2.–5.	2.	 výběrový	lyžařský	kurz	ve	Schladmingu
9.	2.–14.	2.	 lyžařský	výcvikový	kurz	1.	ročníků
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17.	2.–21.	2.	 jarní	prázdniny
26.	2.–2.	3.	 výběrový	lyžařský	kurz	pro	žáky	nižšího	gymnázia
7.	3.	 reprezentační	ples	gymnázia	v	hotelu	Voroněž
18.	3.	 školní	kolo	biologické	olympiády	na	vyšším	gymnáziu
19.	3.	 školní	kolo	ekologické	olympiády	na	vyšším	gymnáziu
25.	2.–1.	3.	 ústřední	kolo	fyzikální	olympiády	kategorie	A
21.	3.	 školní	kolo	matematické	soutěže	Klokan
24.	3.	 dějepisná	exkurze	do	Osvětimi
25.	3.	 fyzikální	přednáška	Ionizující	záření
25.	3.	 oslava	Dne	učitelů
26.	3.	 autorské	čtení	žáků	gymnázia
27.	3.	 beseda	o	studiu	na	Stavební	fakultě	VUT
27.	3.	 městské	kolo	fyzikální	olympiády	kategorií	E,	F
31.	3.	 beseda	s poslanci	Evropského	parlamentu	v projektu	

Kavárna	Evropa
2.	4.	 nepovinná	 písemná	 maturitní	 zkouška	 Matematika+	

v profilové	části
2.	4.–9.	4.	 výměnný	zájezd	do	Nancy
3.	4.–4.	4.	 projektové	dny	projektu	Mluvme	spolu	na	vyšším	gym-

náziu)
3.	4.	 přednáška	Lidská	sexualita	pro	žáky	tercií	a	kvart
7.	4.–17.	4.	 pobyt	naší	delegace	v	South	Kent	School	(USA)
8.	4.	 krajské	kolo	MO	kategorií	B	a	C
8.	4.	 historická	soutěž	100.	výročí	sarajevského	atentátu
9.	4.	 porada	pedagogické	rady	–	hodnocení	3.	čtvrtletí
9.	4.	 písemná	 maturitní	 zkouška	 z	 matematiky	 v  profilové	

části
10.	4.	 školní	kolo	soutěže	v	SUDOKU
11.	4.	 písemná	maturitní	zkouška	z	českého	jazyka	v profilové	

části
14.	4.	 krajské	kolo	soutěže	v	SUDOKU
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14.	4.	 písemné	zkoušky	Cambridge	English	nanečisto
15.	4.	 celoškolská	konference	závěrečných	prací	žáků	3.	roční-

ků
15.	4.	 třídní	schůzky	SRPŠ,	pohovory	s	vyučujícími
16.	4.	 úklid	Moravského	krasu	žáky	nižšího	gymnázia
17.	4.–18.	4.	 velikonoční	prázdniny
22.	4.–23.	4.	 přijímací	 zkoušky	 ke	 studiu	 na	 gymnáziu,	 ředitelské	

volno
24.	4.	 písemná	 maturitní	 zkouška	 z	 deskriptivní	 geometrie	

v profilové	části
24.	4.	 praktická	maturitní	zkouška	z	hudební	výchovy	v pro-

filové	části
24.	4.–1.	5.	 pobyt	delegace	ze	Sosnového	Boru	v	Brně
25.	4.	 krajské	kolo	fyzikální	olympiády	kategorií	B,	C,	D
28.	4.	 ústní	zkoušky	Cambridge	English	nanečisto
25.	4.	 konzultace	s	rodiči	o	výsledcích	přijímacích	zkoušek
30.	4.	 ukončení	vyučování	čtvrtých	ročníků	(poslední	zvonění)
2.	5.–7.	5.	 písemné	maturitní	zkoušky	společné	části
5.	5.	 filmové	představení	Zlodějka	knih	pro	žáky	1.–3.	roční-

ků
7.	5.	 dějepisná	exkurze	do	Terezína
8.	5.–16.	5.	 výměnný	zájezd	do	Darmstadtu
13.	5.	 koncerty	žáků	a	absolventů	gymnázia	Jaro	na	Jarošce	

pro	žáky	i	rodiče
13.	5.	 krajské	kolo	Středoškolské	odborné	činnosti
15.	5.–20.	6.	 školní	výlety	prim,	sekund,	kvart,	1.	a	2.	ročníků
19.	5.–22.	5.	 ústní	maturitní	zkoušky	společné	a	profilové	části	tříd	

4.A,	4.C
20.	5.	 literární	exkurze	do	Kralic	pro	žáky	kvart
26.	5.–29.	5.	 ústní	maturitní	zkoušky	společné	a	profilové	části	tříd	

4.B,	4.D
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26.	5.–30.	5.	 projektový	týden	kvart
2.	6.–6.	6.	 škola	v	přírodě	pro	tercie
4.	6.	 biologická	exkurze	na	Velké	Dářko
13.	6.–22.	6.	 sportovní	kurz	3.	ročníků	(Chorvatsko)
15.	6.–20.	6.	 turistický	kurz	3.	ročníků	(Vysoké	Tatry)
16.	6.–20.	6.	 cykloturistický	kurz	3.	ročníků	(Jedovnice)
16.	6.–20.	6.	 vodácký	kurz	3.	ročníků	(Lužnice)
16.	6.–20.	6.	 sportovní	kurz	3.	ročníků	(Brno)
5.	5.	 divadelní	představení	Ze	života	školy	žáků	nižšího	gym-

názia
21.	6.–28.	6.	 výměnný	zájezd	do	Sosnového	Boru	(Rusko)
23.	6.–24.	6.	 koncerty	pěveckého	sboru	nižšího	gymnázia
23.	6.	 přebor	gymnázia	v	malé	kopané	na	ZŠ	Janouškova
24.	6.	 sportovní	den	vyššího	gymnázia	–	atletika
24.	6.	 porada	pedagogické	rady	–	hodnocení	2.	pololetí
24.	6.	 třídní	schůzky	rodičů	budoucích	1.	ročníků
25.	6.–26.	6.	 projektový	den	projektu	Mluvme	spolu	na	nižším	gym-

náziu
25.	6.–26.	6.	 sportovní	dny	nižšího	gymnázia
25.	6.–26.	6.	 akce	předmětových	komisí	pro	žáky	vyššího	gymnázia
27.	6.	 ukončení	vyučování	ve	školním	roce	2013/2014,	vydává-

ní	vysvědčení
27.	6.	 závěrečná	porada	pedagogické	rady
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4. ZÁJMOVÁ A MIMOŠKOLNÍ ČINNOST

a) Olympiády a soutěže

Matematická olympiáda
Soutěž	MO	probíhá	v několika	kategoriích,	pro	přehlednost	je	uvá-

díme	zde:
kategorie	A:	studenti	3.	a	4.	ročníků	vyššího	gymnázia
kategorie	B:	studenti	2.	ročníku	vyššího	gymnázia
kategorie	C:	studenti	1.	ročníku	vyššího	gymnázia
kategorie	Z9:	studenti	kvart
kategorie	Z8:	studenti	tercií
kategorie	Z7:	studenti	sekund
kategorie	Z6:	studenti	prim
kategorie	P:	programování	pro	studenty	všech	ročníků.

Šikovní	studenti	se	mohou	účastnit	i	soutěží	vyšších	kategorií	než	
té,	do	které	přísluší	zařazením	do	ročníku	(např.	kategorie	A	se	účast-
ní	i	studenti	1.	a	2.	ročníků).

Kategorie	Z8,	Z7	a	Z6	končí	městským	kolem,	kategorie	B,	C	a	Z9	
krajským	kolem	a	kategorie	A	a	P	kolem	celostátním.

Vítězové	z celostátního	kola	kategorie	A	jsou	pozváni	na	soustředě-
ní,	na	němž	se	vybere	6	nejlepších	studentů,	kteří	tvoří	reprezentač-
ní	družstvo	České	republiky	na	Mezinárodní	matematické	olympiádě	
(MMO),	a	dalších	6	studentů	pro	reprezentaci	na	Středoevropské	ma-
tematické	olympiádě	(MEMO).

Z nejlepších	úspěšných	řešitelů	celostátního	kola	kategorie	P	se	vy-
tvoří	2	čtyřčlenná	družstva	A	a	B.	Družstvo	A	reprezentuje	republiku	
na	Mezinárodní	olympiádě	v informatice	(IOI),	družstvo	B	na Stře-
doevropské	olympiádě	v informatice	(CEOI).

Ve	 školním	 roce	 2013/2014	 proběhl	 již	 63.	 ročník	 MO.	 Zde	 jsou	
výsledky	našich	studentů	–	nejlepších	úspěšných	řešitelů:

Městské kolo:
Kategorie	Z9:	 II.	místo	 	 Andrea	Podskalská	 4.ag
	(celkem	94	řešitelů,	z	nich	47	úspěšných)
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Kategorie	Z8:	 I.	místo	 	 Štěpán	Šmíd	 3.ag
	 II.	místo	 	 Jiří	Sedlák	 3.ag
	(celkem	112	řešitelů,	z	nich	31	úspěšných)

Kategorie	Z7:	 I.	místo	 	 Ondřej	Brýdl	 2.ag
	 	 	 Richard	Vojtěch	Krejsa	2.ag
	 	 	 Filip	Mrkva	 2.ag
	 II.	místo	 	 Adam	Haltmar	 2.ag
	 III.	místo	 	 Jan	Blatný	 2.ag
	 	 	 Filip	Erbes	 2.ag
	 	 	 Kryštof	Zamazal	 2.ag
	(celkem	173	řešitelů,	z	nich	80	úspěšných)

Kategorie	Z6:	 I.	místo	 	 Martin	Richter	 1.ag
	 III.	místo	 	 Viktorie	Koksová	 1.ag
	 	 	 Jeroným	Komanec	 1.ag
	 	 	 Tadeáš	Nanjo	 1.ag
	 	 	 Karolína	Šnajdarová	 1.ag
	(celkem	198	řešitelů,	z	nich	31	úspěšných)

Krajské kolo:
Kategorie	A:	 II.	místo	 	 Kristýna	Bukvišová	 4.A
	 V.	místo	 	 Vojtěch	Suchánek	 3.A
	 VI.	místo	 	 Ondřej	Darmovzal	 3.A
	 X.	místo	 	 Kryštof	Kolář	 2.A
	 XI.	místo	 	 Jan	Šorm	 2.A
	 XII.	místo	 	 Ondřej	Běhávka	 2.A
	 XIII.	místo	 	 Jegor	Baboša	 2.A
	 XV.	místo	 	 Petr	Zamazal	 3.A
(celkem	37	řešitelů,	z	nich	16	úspěšných)

Kategorie	B:	 I.	místo	 	 Timotej	Šujan	 2.A
	 II.	místo	 	 Minh	Anh	Tran	 2.B
	 III.	místo	 	 Jan	Šorm	 2.A
	 VI.	místo	 	 Ondřej	Běhávka	 2.A
	 VII.	místo	 	 Jegor	Baboša	 2.A
	 VIII.	místo	 	 Anh	Le	Hoang	 2.A
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	 IX.	místo	 	 Michal	Reška	 2.A
	 X.	místo	 	 Jan	Dittrich	 2.A
	 XI.	místo	 	 Michaela	Jakešová	 2.A
	 XII.	místo	 	 Petr	Kaňok	 2.A
(celkem	42	řešitelů,	z	nich	12	úspěšných)

Kategorie	C	 I.	místo	 	 Zuzana	Kuchařová	 1.A
	 II.	místo	 	 Ondřej	Svoboda	 1.A
	 III.	místo	 	 Ivana	Krumlová		 1.A
	 IV.	místo	 	 Petr	Zelina	 1.A
	 V.	místo	 	 Štěpán	Balážik	 1.A
	 VI.	místo	 	 Adam	Čepil	 1.A
	 VIII.	místo	 	 Ronald	Luc	 1.A
	 IX.	místo	 	 Linh	Le	Thuy	 1.B
	 X.	místo	 	 Barbora	Výborová	 1.A
	 XI.	místo	 	 Lukáš	Michálek	 1.A
	 XII.	místo	 	 Anežka	Janebová	 1.A
	 XIII.	místo	 	 Jan	Vondruška	 1.A
	 XVI.	místo	 	 Martin	Kurečka	 4.ag
	 XVII.	místo	 	 Petra	Bulantová	 1.A
	 XVIII.	místo	 	 Petr	Klanica	 1.A
	 XX.	místo	 	 Jan	Rybka	 1.A
	 XXI.	místo	 	 Vojtěch	Žižka	 1.A
	 XXII.	místo	 	 Tomáš	Perutka	 4.bg
	 XXIV.	místo	 	 Jan	Priessnitz	 1.A
	 XXVI.	místo	 	 Tomáš	Buriánek	 1.A
	 XXVII.	místo	 	 Ondřej	Borýsek	 1.A
	 XXVIII.	místo	 	 Nguyen	Xuan	Huy	 1.B
	 XXXII.	místo	 	 Tomáš	Kalvoda	 1.A
	 XXXV.	místo	 	 Veronika	Valouchová	 1.C
	 XXXVII.	místo	 	 Barbora	Kunderová	 4.bg
	 XLII.	místo	 	 Marie	Nguyenová	 4.bg
	 XLIV.	místo	 	 Vít	Jelínek	 4.bg
	 XLV.	místo	 	 Daniel	Sedlák	 1.A
	 XLVI.	místo	 	 Lucie	Bulantová	 1.A
	 IL.	místo	 	 Veronika	Kubíčková	 4.bg
(celkem	77	řešitelů,	z	nich	50	úspěšných)
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Kategorie	Z9:	 I.	místo	 	 Tomáš	Boček	 4.ag
	 	 	 Barbora	Kunderová	 4.bg
	 	 	 Michal	Minařík	 4.bg
	 	 	 Tomáš	Perutka	 4.bg
	 II.	místo	 	 Anh	Duc	Dang	 4.ag
	 	 	 Martin	Kurečka	 4.ag
	 III.	místo	 	 Veronika	Borýsková	 3.ag
	 	 	 Tomáš	Pitner	 4.bg
	(celkem	72	řešitelů,	z	nich	61	úspěšných)

Kategorie	P:	 I.	místo	 	 Jan-Sebastian	Fabík	 4.A
	 II.	místo	 	 Jan	Priessnitz	 1.A
	(celkem	10	řešitelů,	z	nich	5	úspěšných)

Celostátní kolo:
Kategorie	A:	XV.	místo	 	 Kristýna	Bukvišová	 4.A
(celkem	45	řešitelů,	z	nich	23	úspěšných)

Kategorie	P:	 I.	místo	 	 Jan-Sebastian	Fabík	 4.A
	(celkem	26	řešitelů,	z	nich	12	úspěšných)

Jan-Sebastian	Fabík	přebírá	ocenění	za	první	místo	v	celostátním	kole	MO	kategorie	P
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Mezinárodní kolo:

Kategorie	A:
Ve	dnech	3.–13.	7.	2014	proběhla	v	jihoafrickém	Cape	Town	mezi-

národní	matematická	olympiáda.	Naše	gymnázium	na	této	akci	nemě-
lo	své	zastoupení.

Středoevropská	matematická	olympiáda	–	soutěž	deseti	„více	méně“	
středoevropských	zemí	–	proběhla	ve	dnech	18.–24.	9.	2014	v němec-
kých	Drážďanech.	Ani	na	této	akci	nemělo	naše	gymnázium	své	želízko	
v ohni.

Kategorie	P:
Do	čtyřčlenného	reprezentačního	družstva	naší	země	na	26.	Meziná-

rodní	olympiádu	v informatice	(IOI),	která	se	konala	13.–20.	7.	2014	
na	Taiwanu,	se	probojoval	Jan-Sebastian	Fabík	(abs.	2014),	který	zde	
dosáhl	vynikajícího	výsledku,	neboť	získal	stříbrnou	medaili.

Středoevropská	olympiáda	v  informatice	se	uskutečnila	ve	dnech	
18.–24.	6.	2014	v německé	Jeně.	Ani	na	této	akci	nemělo	naše	gymná-
zium	svého	zástupce.

Přejme	všem	našim	současným	i	budoucím	olympionikům,	aby	se	
jim	i	nadále	vedlo	v soutěžích	alespoň	tak,	jako	letos.

	 Mgr.	Eva	Jančovičová
	 vedoucí	MO	na	NG
	 Mgr.	Viktor	Ježek
	 jednatel	MO	za	JM	kraj

Fyzikální olympiáda
Ve	školním	roce	2013/2014	proběhl	55.	ročník	FO.	Podávám	pře-

hled	umístění	našich	studentů	v mezinárodním,	celostátním	a	kraj-
ských kolech.

Celostátní kolo:
Kategorie	A:	 32.	místo	 Pavel	Kroupa	 	 4.A
	 	 33.	místo	 Kristýna	Bukvišová	 4.A
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Patří	do	úspěšných	řešitelů,	Darek	Cidlinský	(4A),	Václav	Melichá-
rek	(3A)	a	Jana	Ziková	(4A)	byli	řešiteli.

Krajská kola:
Kategorie	A:	 2.	místo		 Kristýna	Bukvišová	 4.A
	 	 5.	místo		 Václav	Melichárek	 3.A
	 	 6.	místo		 Jana	Ziková	 	 4.A
	 	 8.	místo		 Darek	Cidlinský		 4.A
	 	 9.	místo		 Pavel	Kroupa	 	 4.A
	 	 (Počet	úspěšných	řešitelů:	10)

Kategorie	B:	 1.	místo		 Václav	Melichárek	 3.A
	 	 (Počet	úspěšných	řešitelů:	7)

Kategorie	C:	 1.místo		 Tran	Minh	Anh		 2.B
	 	 2.místo		 Kryštof	Kolář	 	 2.A
	 	 5.	místo		 Jan	Šorm	 	 2.A
	 	 8.	místo		 Jan	Dittrich	 	 2.A
	 	 9.	místo		 Michal	Reška	 	 2.A
	 	 17.	místo	 Kateřina	Vaňková	 2.A
	 	 (Počet	úspěšných	řešitelů:	17)

Kategorie	D:	 1.	místo		 Petr	Zelina	 	 1.A
	 	 2.	místo		 Zuzana	Kuchařová	 1.A
	 	 4.	místo		 Jan	Priessnitz	 	 1.A
	 	 6.	místo		 Radek	Jančík	 	 1.C
	 	 10.	místo	 Ronald	Luc	 	 1.A
	 	 (Počet	úspěšných	řešitelů:	14)

Kategorie	E:	 15.	místo	 Petr	Kadlec	 	 4.ag
	 	 (Počet	úspěšných	řešitelů:	18)

Oblastní kolo Brno-město:
Kategorie	F:	 4.	místo		 Jan	Česnek	 	 3.bg
	 	 5.	místo		 Kamil	Stehlíček		 3.ag
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	 	 9.–10.	místo	 Norbert	Brzkovský	 3.ag
	 	 9.–10.	místo	 Tadeáš	Múdry	 	 3.ag
	 	 (Počet	úspěšných	řešitelů:	14)

Kategorie	G:	 2.	místo		 Viktor	Materna		 2.ag
	 	 9.	místo		 Jakub	Dlabola	 	 2.ag
	 	 (Počet	úspěšných	řešitelů:	12)

	 RNDr.	Ludmila	Nezhybová
	 referent	FO

Soustředění řešitelů matematické a fyzikální olympiády
Krajské	komise	MO	a	FO	(za	nemalé	finanční	podpory	KORDIS	

Jmk	a	CvČ	Lužánky)	každoročně	připravují	pro	řešitele	kategorií	B	
a	C	matematické	olympiády	a	pro	řešitele	kategorií	C	a	D	fyzikální	
olympiády	týdenní	soustředění	v Jedovnicích.	Cílem	těchto	soustře-
dění	je	prohloubení	dovedností,	znalostí	i	klíčových	kompetencí	žáků	
v matematice	a	fyzice	tak,	aby	i	v následujících	letech	mohli	úspěšně	
reprezentovat	nejen	svoji	školu	na	krajských	kolech	MO	a	FO,	ale	i	ji-
homoravský	kraj	na	poli	celorepublikovém	či	mezinárodním.	Poprosili	
jsme	jednoho	z účastníků	letošního	soustředění	o	krátký	popis	a	záro-
veň	i	zhodnocení	týdenního	pobytu	v Jedovnicích.	Zde	jsou	jeho	slova:

„V	pondělí	9.	června	tohoto	roku	jsme	vyrazili	autobusem	z	Žide-
nic	 na	 soustředění	 Matematické	 a	 fyzikální	 olympiády	 kategorií	 B	
a C	do Jedovnic.	Ačkoliv	byla	tato	akce	určena	pro	všechny	úspěšné	
řešitele	MO	a	FO	výše	zmíněných	kategorií	v	Jihomoravském	kraji,	
výprava	byla	z	valné	většiny	 složena	ze	 studentů	našeho	gymnázia,	
nejvíce	pak	z	tehdejší	1.A	(viz	článek	o	MO	–	výsledky	krajského	kola	
MO	kategorie	C,	pozn.	red.)

Program	každého	dne	tohoto	pětidenního	soustředění,	které	probí-
halo	v	prostorách	SPŠ	Jedovnice,	byl	naplněn	dopoledními	přednáš-
kami	Mgr. Aleše	Kobzy Ph.D.	z	matematiky	a	Mgr. Hany	Lacinové	a	
RNDr.	Jaroslava	Veverky	z	fyziky.	Posledně	zmíněný	také	vedl	několik	
zajímavých	výletů	do	okolí,	které	probíhaly	v	odpoledních	hodinách.	
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Večery	pak	patřily	znovu	panu	profesoru	Kobzovi,	který	vedl	cyklus	
trochu	méně	 formálních	přednášek	z	matematiky.	Jeden	večer	 jsme	
pak	navíc	pozorovali	noční	oblohu	pod	vedením	Roberta	Kratochvíla	
(abs.	2006,	pozn.	red.).	Vše	pak	probíhalo	pod	pozorným	a	starost-
livým	dohledem	jednatele	Krajských	komisí	Matematické	i	Fyzikální	
olympiády	Jihomoravského	kraje	Mgr.	Viktora	Ježka.

Témata	přednášek	byla	velmi	zajímavá,	zejména	mi	utkvěla	v	pa-
měti	přednáška	pana	profesora	Kobzy	o	zlatém	řezu,	ze	které	doslova	
mrazilo	v	zádech.	Atmosféra	byla	velmi	přátelská	a	bylo	zajímavé	se	
s přednášejícími	setkat	ve	více	uvolněném	prostředí.“

Štěpán	Balážik,	1.A

Chemická olympiáda
Ve	školním	roce	2013/2014	se	uskutečnil	50.	ročník	Chemické	olym-

piády.	 Zúčastnilo	 se	 jí	 celkem	 21	 studentů	 našeho	 gymnázia,	 a	 to	
v kategoriích	B,	C	a	D.	V kategorii	C	i	D	se	probojovali	až	do	finále	
–	krajských	kol	ChO.

Kategorie C, krajské kolo, Jihomoravský kraj:
	 29.	místo	 Valouchová	Veronika	 1.C
	 38.	místo	 Vágner	Alexandr	 2.D
	 (41	řešitelů)

Kategorie D, okresní kolo, Brno-město:
	 3.	místo		 Glozar	Tomáš	 	 3.ag
	 11.	místo	 Fajstlová	Aneta		 4.ag
	 12.	místo	 Nguyenová	Marie	 4.bg
	 17.	místo	 Podskalská	Andrea	 4.ag
	 19.	místo	 Svěrák	Filip	 	 3.bg
	 (37	řešitelů)

Kategorie D, krajské kolo, Jihomoravský kraj:
	 4.	místo		 Glozar	Tomáš	 	 3.ag
	 19.	místo	 Fajstlová	Aneta		 4.ag
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	 29.	místo	 Nguyenová	Marie	 4.bg
	 (33	řešitelů)

Mgr. Veronika Kyasová

Letní soustředění chemiků v laboratořích PřF MU
Koncem	 srpna	 se	 nám	 podařilo	 uspořádat	 letní	 soustředění	 pro	

nadšené	chemiky.	Akce	se	zúčastnilo	13	studentů	NG	i	VG,	kteří	si	
o prázdninách	udělali	čas.	

Pod	vedením	Mgr.	Jaromíra	Literáka,	Ph.D.	a	Mgr.	Veroniky	Ky-
asové	si	studenti	mohli	v zázemí	vysokoškolské	chemické	laboratoře	
vyzkoušet	 izolaci	přírodních	barviv	a	kofeinu	z rostlin	a	jejich	ana-
lýzu,	organickou	syntézu	paracetamolu,	včetně	srovnávací	analýzy	se	
skutečným	léčivem	z lékárny	(Paralen),	organickou	synthézu	ethyla-
cetátu	a	jeho	analýzu	na	HPLC.

Kromě	 syntetické	práce	byla	denně	 připravena	 série	 demonstrač-
ních	 pokusů	 –	 a	 tak	 jsme	 zkoumali	 vlastnosti	 vodíku,	 kyslíku,	 ka-
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palného	 dusíku,	 oxidu	 uhličitého…	 Vyráběli	 jsme	 chemickou	 cestou	
domácí	zmrzlinu,	na	které	jsme	si	vzápětí	pochutnali.	

Letní	soustředění	vzbudilo	pozitivní	ohlas,	plánujeme	akci	zopako-
vat	o	příštích	prázdninách.

Mgr. Veronika Kyasová

Středoškolská odborná činnost
Tak	jako	každý	rok,	i	letos	jsme	měli	řadu	studentů,	kteří	se	po-

kusili	soupeřit	s jinými	v	Studentské	odborné	činnosti	(SOČ).	Jistě	
s nemalým	úsilím	pracovali	na	nějakém	výzkumu,	ať	už	teoretickém,	
při	studiu	různých	zdrojů,	anebo	praktickém	–	přímo	v laboratořích	
či	dílnách	vědeckých	pracovišť.	Ze	školního	kola	do	městského	postou-
pilo	celkem	22	prací	 z oborů:	matematika	a	 statistika	 (3),	biologie	
(2),	pedagogika,	geologie	a	geografie	(1),	zdravotnictví	(3),	ochrana	
a	tvorba	životního	prostředí	(1),	ekonomika	a	řízení	(3),	pedagogika,	
psychologie,	 sociologie	 a	problematika	volného	 času	 (1),	 teorie	 kul-
tury,	umění	a	umělecké	tvorby	(1),	historie	(2),	filozofie,	politologie	
a	ostatní	společenskovědní	obory	(1)	a	informatika	(4).	Řada	z nich	
postoupila	do	krajského	kola	a	čtyři	do	kola	celostátního.

Radim	Lacina	(3.B)	soutěžil	v oboru	Filozofie,	politologie	a	ostatní	
humanitní	a	společenskovědní	obory	s prací	Etické promluvy z pohledu 
teorie mluvních aktů	a	umístil	se	na	vynikajícím	druhém	místě.	David	
Hajn	(3.B)	se	umístil	v oboru	zdravotnictví	s	prací	Stranové rozdíly 
hodnot vybraných metabolitů u párových struktur mozku v obrazu MR 
spektroskopie	na	skvělém	čtvrtém	místě.	Školu	reprezentovali	i	Marek	
Burša	(3.A),	který	soutěžil	s prací	z oboru	Geologie	a	geografie	Cyk-
listická infrastruktura města Brna	a	Barbora	Prchalová	(4.A)	v oboru	
Ekonomika	a	řízení,	napsala	práci	Brand management a vliv značky 
na nákupní zvyklosti teenagerů.

Každý	ze	studentů	se	zamyslel	nad	tím,	v	čem	pro	něj	byla	účast	
v SOČ	a	zejména	v celostátním	kole	přínosná:

RNDr.	Iva	Kubištová,	Ph.D.
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Radim Lacina
Vzhledem	k	tomu,	že	filosofie	byla	vždy	jedním	z	mých	největších	

zájmů,	rozhodl	jsem	se	napsat	svoji	závěrečnou	práci	v	tomto	oboru.	
Zároveň	jsem	chtěl	svoji	práci	nějakým	způsobem	zužitkovat.	Napadlo	
mě	tedy	přihlásit	se	do	soutěže	Středoškolská	odborná	činnost.	Pro-
ces	psaní	mé	práce	Etické promluvy z pohledu teorie mluvních aktů 
mi	rozšířil	obzory	a	mnohému	mě	naučil.	Jedná	se	o	filosofii	jazyka	
a to	konkrétně	o	analýzu	promluv	vyskytujících	se	v	etickém	diskurzu	
a jejich	následnou	kategorizaci	dle	obecné	teorie	vypracované	americ-
kým	filosofem	Johnem	Searlem.	Podařilo	se	mi	získat	externího	kon-
zultanta	z Akademie	věd,	jehož	rady	a	připomínky	významně	přispěly	
k tomu,	že	se	práce	alespoň	trochu	přiblížila	normám	vědeckého	psa-
ní.	S	jeho	pomocí	jsem	byl	schopen	vybrat	vhodné	a	dostatečně	úzké	
téma	a také	získat	přehled	o	relevantní	odborné	literatuře.	Se	svou	
prací	se	mi	podařilo	probojovat	až	do	státního	kola	soutěže,	kde	jsem	
získal	druhé	místo	ve	svém	oboru.	Tento	výsledek	mi	zajisté	pomůže	
v	přihlášce	na	vysokou	školu.

David Hajn
V	 červnu	 2014	 jsem	 se	 zúčastnil	 celostátního	 kola	 SOČ	 konané-

ho	v Plzni.	Má	cesta	do	něj	 začala	o	více	než	 rok	dříve,	kdy	 jsem	
se	 přihlásil	 do	 programu	 Jihomoravského	 kraje	 pro	 podporu	 SOČ.	
Do něj	jsem	byl	vybrán	a	pod	odborným	vedením	jsem	v	rámci	stáže	
ve Fakultní	nemocnici	u	svaté	Anny	začal	pracovat	na	svém	výzkumu.	
Ten	spočíval	ve	vyhodnocení	souboru	snímků	pacientů	z	magnetické	
rezonanční	 spektroskopie,	nalezení	 souvislostí	mezi	nimi	 a	vyvození	
závěrů.	S	prací	shrnující	postup	a	výsledky	jsem	postupně	prošel	škol-
ním,	městským	a	krajským	kolem	až	do	celostátního.	Zde	byla	kvalita	
konkurenčních	prací	velmi	vysoká	a	snad	tím	nejzajímavějším	na	sa-
motné	soutěži	byla	právě	příležitost	poslechnout	si	ostatní	účastníky	
a	srovnat	svou	práci	s	ostatními.	Obhajoby	prací	před	komisí	sestá-
valy,	 kromě	 prezentace,	 i	 z	 diskuze	 nejen	 prezentujícího	 a	 komise,	
ale	 i	 ostatních	 účastníků	 soutěže.	 Atmosféra	 byla	 vcelku	 uvolněná	
a nad některými	pracemi	se	diskutovalo	mnoho	desítek	minut.	Ještě	
cennější	než	samotná	soutěž	a	umístění	v	ní	pro	mě	však	byla	možnost	
zúčastnit	se	reálné	vědecké	práce	a	mnoho	zkušeností,	které	jsem	tak	
získal.
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Marek Burša
Celostátní	kolo	SOČky	mi	přineslo	mnoho	zajímavých	zážitků,	zku-

šeností	a	zejména	inspirace.	Seznámit	se	s	tolika	různorodými	projek-
ty	a	jejich	autory	je	bezpochyby	přínosné	nejen	pro	zvídavé	studenty.	
Proto	 oceňuji	 široký	 prostor	 pro	 poznání	 prací	 napříč	 jednotlivými	
obory	během	soutěžního	víkendu.	Program	byl	nabitý	a	stihlo	se	toho	
opravdu	hodně.	Slavnostní	zahájení	v	nové	budově	plzeňské	Techma-
nie	dodalo	akci	velkolepý	charakter.	Doprovodný	program	byl	bohatý,	
a	tak	nebyla	nouze	ani	o	zábavu.	Celkově	lze	organizátorům	vytýkat	
jen	velice	málo.	Drobnou	pobídkou	do	budoucna	může	být	zavedení	
jednoho	či	dvou	posilových	spojů	hromadné	dopravy	mezi	ubytováním	
a	místem	konání	jednotlivých	akcí.	Je	pravda,	že	autobusy	byly	mnoh-
dy	přeplněné	soutěžícími	studenty,	i	když	jim	to	určitě	na	entuziasmu	
a zápalu neubralo.

Barbora Prchalová
Když	bych	měla	shrnout,	co	mi	účast	na	SOČ	přinesla,	byly	by	to	

určitě	veskrze	pozitivní	věci.	V	první	řadě	jsem	se	dozvěděla	(a	snad	
i	trochu	naučila),	jak	má	taková	odborná	práce	vypadat.	Je	to	něco	
jiného	 než	 běžné	 referáty	 a	 práce,	 co	 se	 na	 gymnáziu	 odevzdávají.	
Řekla	bych,	že	student,	který	se	něčeho	takového	neúčastní,	píše	práci	
podobného	rozsahu	až	na	vysoké	škole,	kde	s	ním	vyučující	nemají	ani	
zdaleka	takovou	trpělivost	jako	na	střední.

Účast	 na	 jednotlivých	 kolech	 byla	 také	 skvělá.	 Nejen	 že	 jsem	 se	
naučila	svou	práci	prezentovat	na	určité	úrovni	před	větším	(a	hlav-
ně	neznámým)	publikem,	ale	také	jsem	měla	možnost	se	seznámit	se	
spoustou	jiných	studentů,	kteří	mají	skvělé	myšlenky	a	nápady	a	ty	
ve	svých	pracích	realizují.	Bylo	to	skutečně	neuvěřitelně	inspirativní.	

Cesta	do	celostátního	kola	už	byla	jenom	takový	bonbonek	nako-
nec.	Užila	jsem	si	skvělé	3	dny	se	zajímavými	a	cílevědomými	studenty	
z celé	republiky	a	společně	jsme	si	užili	doprovodný	program	a se-
známili	se	s	nápady	ostatních.	Je	mi	líto,	že	se	o	SOČ	více	nemluví	
a ví	o ní	poměrně	málo	studentů	a	ještě	méně	je	vnímaná	veřejností.	
Pro mě	to	byla	nenahraditelná	zkušenost,	kterou	bych	zajisté	všem	
středoškolákům	 doporučila!	 Nemůžete	 nic	 ztratit,	 ale	 pouze	 získat	
nové	zkušenosti,	přátele	a	inspiraci	pro	další	práce!
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Soutěže KLOKAN ve školním roce 2013/2014
V minulém	školním	roce	se	studenti	naší	školy	opět	zúčastnili	sou-

těží	Matematický	klokan	a	Přírodovědný	klokan.	Do	těchto	meziná-
rodních	soutěží	 se	v naší	zemi	zapojují	desetitisíce	účastníků,	kteří	
jsou	podle	věku	rozděleni	do	kategorií.	Bližší	informace	o	těchto	soutě-
žích	je	možné	najít	na	webových	stránkách	http://matematickyklokan.
net/ a http://kag.upol.cz/prirodovednyklokan/.	Zde	se	nachází	rovněž	
zadání	minulých	ročníků	včetně	výsledků,	kterých	lze	využít	pro	pří-
pravu	do	následujících	ročníků.

Úlohy	 v  těchto	 soutěžích	 jsou	 zásadně	 uzavřené,	 což	 může	 být	
pro studenty	zajímavé	také	z tréninkových	důvodů,	neboť	touto	for-
mou	probíhají	některé	důležité	zkoušky	(např.	jisté	typy	přijímacích	
zkoušek	na	VŠ	či	části	vybraných	maturitních	zkoušek).	Studenti	si	
při	této	soutěži	mají	možnost	bez	stresu	vyzkoušet	tento	způsob	tes-
tování	a také	si	v konkrétní	situaci	promyslet	strategii	řešení	a	volby	
odpovědi.	Klokaní	soutěže	jsou	zejména	v matematické	části	pozoru-
hodné	i	tím,	že	studenti	řeší	v úvodní	části	testu	více	jednodušších	
úloh,	přičemž	nezanedbatelnou	roli	zde	hraje	časové	omezení.	Zvláště	
závěrečné	úlohy	(za	více	bodů)	však	bývají	netriviální.	Málokdo	tak	
stihne	vyřešit	 úlohy	všechny	a	bezchybně.	Další	 zajímavostí	 je	pak	
zákaz	užívání	veškerých	pomůcek,	zejména	kalkulaček,	což	studenty	
nutí	k přemýšlení	a	nalezení	elegantního	řešení,	které	nepředstavuje	
složitý	či	časově	náročný	výpočet,	k němuž	by	právě	kalkulátor	mnoh-
dy	potřebovali.	

Při	 nepozorném	 pohledu	 na	 zadání	 by	 se	 mohlo	 zdát,	 že	 úlohy	
klokaní	soutěže	jsou	pro	řešitele	poměrně	jednoduché.	Výsledky	však	
svědčí	 o	 opaku.	Každý	 soutěžící	 začíná	 se	 24	body,	 o	některé	 však	
může	vinou	chybných	odpovědí	přicházet.	Dalších	96	bodů	pak	může	
získat	za	správné	odpovědi,	aby	dosáhl	maximálního	možného	výsled-
ného	počtu	120	získaných	bodů.	V každé	ze	středoškolských kategorií	
se	v tomto	ročníku	bodový	přírůstek	průměrného	řešitele	pohybuje	
pouze	okolo	20	z těchto	96	maximálně	možných	bodů.

V soutěži	Matematický	klokan	se	v tomto	ročníku	v kategorii	Ben-
jamín	mezi	18	vítězi	celostátního	kola,	kteří	získali	maximální	možný	
počet	120b.,	umístil	žák	2.ag	Kryštof	Zamazal	(celkový	počet	řešitelů	
v této	kategorii	byl	69	635).	Kategorie	Kadet,	Junior	i	Student	jsou	
zařazeny	do	programu	Excelence	středních	škol,	v němž	MŠMT	poža-



96

duje	vytvoření	pořadí	bez	dělených	míst.	V	případě	rovnosti	bodů	se	
v	nich	výše	umístí	mladší	účastník.	Teoreticky	tedy	ani	plný	bodový	
zisk	nemusí	soutěžícímu	zaručit	umístění	mezi	vítězi	soutěže.	V rámci	
celostátních	výsledků	organizátoři	zveřejňují	pouze	asi	10	nejlepších	
řešitelů	v každé	z těchto	kategorií.	O	to	cennější	je,	že	i	mezi	tak	úz-
kým	počtem	nejlepších	z desetitisíců	řešitelů	najdeme	i	studenty	naší	
školy.	Konkrétně	v kategorii	Kadet	získala	plný	počet	bodů	Sabina	
Tučková	(4.bg)	a	v kategorii	Junior	obsadil	2.	místo	Kryštof	Kolář	se	
ziskem	115	b.	a	5.	místo	Ondřej	Běhávka	za	111	b.	(oba	ze	třídy	2.A).

V soutěži	Přírodovědný	klokan	pak	v kategorii	Kadet	získala	2.	
místo	z celkového	počtu	36	782	řešitelů	již	jednou	zmiňovaná	student-
ka	4.bg	Sabina	Tučková	se	ziskem	tentokrát	115	b.

K řadě	výborných	výsledků	uvedeným	studentům	gratulujeme,	dě-
kujeme	jim	za	reprezentaci	gymnázia	a	věříme,	že	se	na	ně	studentům	
našeho	gymnázia	podaří	navázat	i	v následujícím	školním	roce.

	 Mgr.	Aleš	Kobza,	Ph.D.
	 školní	garant	soutěží	KLOKAN

Úspěchy v českém jazyce a literatuře
Tomáš	Boček	–	4.ag
	 3.	 místo	 v  krajském	 a	 11.	 místo	 v  ústředním	 kole	 40.	 ročníku	

Olympiády v českém jazyce

Martin	Modrý	–	4.bg
	 1.	místo	v literární	soutěži	o	nejlepší	limerick

Gabriela	Wernerová	–	4.bg
	 2.	místo	v literární	soutěži	o	nejlepší	limerick

Kryštof	Kerndl	–	1.bg
	 3.	místo	v literární	soutěži	o	nejlepší	limerick

Adéla	Rotreklová	–	3.bg
	 účast	v regionálním	kole	soutěže	Mladý Demosthenes
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Redakční	rada	školního	časopisu	Ježíšek to není
(Anna	Tišnovská	–	4.D,	Pavel	Břoušek	–	4.B,	Martin	Res	–	4.B)
	 Cena	 poroty	 v  celorepublikovém	 kole	 soutěže	 „Školní časopis 

a noviny roku 2013“
	 Mgr.	Lenka	Marková
	 předsedkyně	PK	ČJ

Čóroval všem šalinkarty,
každý den vykrádal banky.
Jednou doma bez gatí,
dostali ho chlupatí.
Naštěstí měl trenky.

	 Tomáš	Boček,	4.bg

Elektřina, dobrá věc,
jen člověk je pitomec.
Co vymyslel za lumpárnu?
Změnil zemi v elektrárnu.
Je z ní ocelová klec.

	 Martin	Modrý,	4.bg

Jeden mladík v ulici Jeden lotr z ulice
pořídil si pramici. prakem střílel slepice.
Když s ní vyjel na výlet, Jednou špatně zamířil,
směr si asi trochu splet. oknu velmi ublížil.
Chytili ho strážníci. Teď ho bolí zadnice.

	 Gabriela	Wernerová,	4.bg

Past na křečka
Nelze se vyhnout zániku,
má nedostatek kyslíku.
Poslední naděje zvadla,
kosa na kámen padla.
Zavřeli křečka v šuplíku.

	 Kryštof	Kerndl,	1.bg
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Recitační soutěž na Gymnáziu tř. Kpt. Jaroše
Každý	rok	probíhá	na	naší	škole	školní	kolo	recitační	soutěže.	Může	

se	 jí	 zúčastnit	 každý	 student	 z  naší	 školy,	 který	 má	 zájem.	 Výběr	
básně	je	pouze	na	studentovi.	Je	možné	recitovat	jak	báseň	od	cizího	
autora,	tak	i	báseň	vlastní	tvorby.

V určitý	den	po	skončení	vyučování	se	všichni	zájemci	shromáždí	
v jedné	třídě	společně	s profesory	češtiny,	kteří	recitační	soutěž	orga-
nizují.	Poté	již	začíná	samotné	recitování.

Nejprve	vystoupí	 se	 svojí	básní	 ti,	 kteří	nutně	 spěchají	 a	pak	 se	
pokračuje	popořadě	od	třídy	1.ag	až	po	třídu	4.bg.	Básně	jsou	vždy	
velmi	zajímavé.	Ať	už	 jsou	vážné,	 tajemné,	či	vtipné.	Hodně	dobré	
bývají	básně,	které	skládají	sami	žáci.

Až	 recitační	 soutěž	 skončí,	 všichni	 se	 rozejdou	do	 svých	domovů	
a pak	už	se	jen	čeká	na	vyhlášení	výsledků,	které	jsou	oznámeny	lis-
tem	na	školní	nástěnce	po	pár	dnech.	Někteří	uspějí,	někteří	ne,	ale	to	
přece	nevadí,	třeba	se	jim	bude	dařit	lépe	příští	rok.

Já	osobně	jsem	se	také	minulý	rok	recitační	soutěže	zúčastnil.	Sice	
jsem	neuspěl,	ale	i	tak	mě	recitační	soutěž	velice	bavila	a	rozhodně	ji	
doporučuji	i	dalším	studentům.

Adam	Viktora,	4.	bg

Hudební soutěže

Brněnské kolo 
(soutěž ve hře na hudební nástroj a v klasickém zpěvu):

Kategorie klavír
	 1.	místo		 Štěpánka	Vojtášová	 	 2.D

	 2.	místo		 Tran	Diem	My	 	 	 2.B
	 čestné	uznání	 Dominik	Trnka	 	 	 3.A

Kategorie	ostatní	hudební	nástroje
	 2.	místo		 Sarah	Jedličková,	violoncello	 3.C
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Kategorie klasický zpěv
	 1.	místo		 Kateřina	Kührová	 	 4.A

	 3.	místo		 Martina	Reissnerová	 	 2.B

Brněnský vrabeček (populární píseň):
Kategorie duety

	 2.	místo		 Eva	a	Helena	Macholánovy	 2.D

Kategorie	zpěv	s	doprovodem
	 2.	místo		 Viktorie	Ingerlová	 	 4.B
	 čestné	uznání	 Adéla	Lokajová		 	 2.B

Kategorie skupiny
	 čestné	uznání	 Tvoje	máma

Všem,	kteří	se	umístili,	blahopřejeme	a	děkujeme	i	všem	ostatním,	
kteří	se	soutěže	zúčastnili:

	 Marek	Širůček	(2.D)	–	hra	na	akordeon
	 Bohuslava	Hofírková	(2.D)	–	klasický	zpěv
	 Milana	Konečná	(2.D)	–	populární	zpěv
	 skupina	Let´s	smash	it	down.

Mgr.	Martina	Gregorová

Jaro na Jarošce
13.	května	2014	se	konalo	Jaro	na	Jarošce,	které	navázalo	na	dlou-

holetou	tradici	 jarních	koncertů	na	našem	gymnáziu.	Zatímco	v le-
tech	předchozích	jsme	se	scházeli	například	v	Sále	Břetislava	Bakaly	
nebo	v aule	školy,	letos	se	představení	přesunulo	do	prostor	Dělnic-
kého	domu	v	Židenicích.	Jako	vždy	byli	srdečně	zváni	nejen	studenti	
a	profesoři	gymnázia,	kteří	koncert	zhlédli	v	dopoledních	hodinách,	
ale	 i	 rodiče	a	přátelé	 školy,	kteří	nám	svou	podporu	přišli	 vyjádřit	
vpodvečer.	

V pestrém	programu,	jejž	úvodním	slovem	zahájil	pan	ředitel,	vy-
stoupili	jak	sólisté,	kteří	reprezentovali	gymnázium	v	Brněnském	kole,	
instrumentální	a	pěvecké	soutěži	vážné	hudby,	či	v	Brněnském	vrabeč-
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ku,	zaměřeném	na	populární	píseň,	tak	i	sbor	vyššího	gymnázia	pod	
vedením	paní	profesorky	Ambrozové	a	s	klavírním	doprovodem	paní	
profesorky	Gregorové.

Na	pódiu	se	vystřídali	Adéla	Lokajová	(kytara	a	zpěv)	s	písní	By-
rokracie,	Martina	Reissnerová	 (zpěv)	 s	písní	Leonarda	Bernsteina	 I 
Feel Pretty,	Filip	Buček	(saxofon)	se	skladbou	Let It Be	od	The	Beat-
les,	Pavel	Broušek	(klavír)	s	Intermezzem č. 2	Johannesa	Brahmse,	
Helena	a	Eva	Macholánovy	(kytara	a	zpěv)	s písněmi	Falling Slowly 
od	Glena	Hansarda	 a	Markéty	 Irglové	 a	Mean	 od	 Taylor	Swiftové,	
Sarah	Jedličková	(violoncello)	se	skladbou	Davida	Poppera	Gavotte,	
Viktorie	Ingerlová	(kytara	a	zpěv)	s	písní	Royals	od	Lorde	a	Štěpánka	
Vojtášová	(klavír)	se	skladbou	Ballade	Frédérika	Chopina.

Přechod	do	druhé	poloviny	obstarala	skupina	Tvoje	máma	s	písně-
mi	Snow	od	Red	Hot	Chili	Peppers	a	Paint It Black	od	The	Rolling	
Stones.	Po	ní	již	nastoupil	pěvecký	sbor	Jaroš	se	spirituály	Rock My 
Soul a Ride the Chariot,	písněmi	Antonína	Dvořáka	Zajatá a Možnost,	
slováckou lidovou Bude večer a s Eight Days a Week	od	The	Beatles	
a Riders on the Storm	od	The	Doors.

Ještě	 dnes	 si	 jako	 sboristka	 vybavuji	 okamžiky	 radosti	 a	 štěstí,	
které	bych	možná	bez	sboru	ani	nepoznala,	ale	také	chvíle	očekávání,	
napětí	a	nervozity	před	nástupem	na	pódium.	Málokdo	z	diváků	asi	
ví,	že	nám	je	v	zákulisí	pomáhala	překonat	hra	na	kytary	a	společný	
zpěv.	A	to	mám	na	sboru	nejraději:	 jedinečnou	atmosféru	nejen	za	
scénou,	ale	především	na	jevišti,	kde	se	za	doprovodu	klavíru,	fléten,	
saxofonu	nebo	elektrické	kytary	snažíme	vykouzlit	úsměv	na tvářích	
našich	spolužáků,	profesorů,	maminek	a	tatínků,	babiček	a dědečků	či	
přátel.	Myslím,	že	mohu	za	nás	všechny,	kteří	se	na	letošních	koncer-
tech	podíleli,	říci,	že	Jaro	na	Jarošce	se	opravdu	vydařilo.

Martina	Reissnerová,	2.B

b) Tělesná výchova a sport

Sportování na Jarošce
Stejně	 jako	předešlá	 léta	 i	v  loňském	školním	roce	2013/2014	 se	

studenti	našeho	gymnázia	aktivně	zapojili	do	sportovních	soutěží,	po-
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řádaných	Asociací školních sportovních klubu.	Sportovní	soutěže	jsou	
vyhlašovány	od	poloviny	září	a	končí	zpravidla	předposlední	červnový	
týden.	Umístění	školy	v každé	soutěži	je	obodováno	a	na	konci	škol-
ního	 roku	 je	vyhodnoceno	pořadí	nejúspěšnějších	 škol.	Bodování	 se	
počítá	následovně:	v městském	kole	za	1.	místo	5	bodů,	2.	místo	4	
body,	3.	místo	3	body,	4.	místo	2	body	a	na	dalších	místech	za	účast	
je	1	bod.	V krajském	kole	se	body	zdvojnásobí	a	v	republikovém	finále	
se	ztrojnásobí.

Je	potěšitelné,	že	v celkovém	bodování	brněnských	středních	škol	
ve	školním	roce	2013/2014	se	naše	gymnázium	umístilo	na	3.	místě.	
Do	soutěže	bylo	zapojeno	39	brněnských	středních	škol	a	celá	soutěž	
se	šestnáctiletou	tradicí	je	mezi	studenty	velmi	oblíbená.

V	historii soutěže	se	umístilo	Gymnázium	tř.	Kpt.	Jaroše	na	nejlep-
ší	pozici	6×	a	na	prvních	třech	místech	bodovalo	12×.

V  průběhu	 měsíce	 září	 2014	 se	 konalo	 na	 Nové	 radnici	 v  Brně	
vyhlášení	 nejúspěšnějších	 středních	 škol,	 kterého	 se	 zúčastnili	 také	
zástupci	studentů	našeho	gymnázia.

Přehled soutěží a umístění:

Středoškolský	atletický	pohár	Corny
	 dívky	 	 	 5.	místo	ze	13	školních	družstev
	 chlapci	 	 	 3.	místo	z 15	školních	družstev

Městský	přebor	středních	škol	v kopané	–	Pohár	J.	Masopusta
	 chlapci	 	 	 umístění	v	základní	skupině
	 	 	 	 (14	družstev)

Městské	kolo	v přespolním	běhu
	 dívky	3	000	m	 	 5.	místo	z 9	družstev
	 chlapci	5	000m	 	 3.	místo	ze	13	družstev

	 Družstvo	běžců:	Ivan	Buša	2.C,	Jiří	Kadlec	2.C,	Ondřej
	 Šanca	2.A,	Jan	Starý	1.D,	Adam	Smrčka	1.D,	Jan
	 Priessnitz	1.A,	Ondřej	Piňos	2.A,	Marek	Širůček	2.D,
	 Vladimír	Kelbl	1.A,	Jakub	Kropáček	1.B,	Patrik	Piák	1.D
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Městský	přebor	středních	škol	ve	stolním	tenisu
	 chlapci	 	 	 umístění	v základní	skupině

Středoškolské	hry	v basketbalu	3	x	3
	 dívky	 	 	 umístění	v základní	skupině
	 	 	 	 (9	družstev)
	 chlapci	 	 	 2.	místo	z	9	družstev

	 Družstvo	basketbalistů:	Jakub	Zapletal	1.D,	Jan	Bráblík
	 2.A,	Daniel	Jirků	2.C,	Benjamin	Nevěčný	3.C

Městský	přebor	středních	škol	v plavání
	 dívky	 	 	 6.	místo
	 chlapci	 	 	 3.	místo
	 	 krajské	finále	 4.	místo

	 Družstvo	plavců:	Ondřej	Smisitel	4.C,	Richard	Mudrák	4.B,
	 Jan	Novák	3.C,	Dominik	Červinka	2.C,	Michal	Kelbl	1.C,
	 Michal	Tišnovský	3.C
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Středoškolské	hry	v odbíjené	kategorie	VI.	mladší
 dívky
	 	 základní	skupina	 1.	místo	z 14	družstev
	 	 finálová	skupina		 2.	místo

	 Volejbalistky:	Kateřina	Flajšingerová	1.	C,	Kristýna
	 Pavlovská	1.C,	Lucie	Bulantová	1.A,	Petra	Bulantová	1.A,
	 Tereza	Chmelařová	3.B,	Johanka	Nováková	2.C

	 chlapci	 	 	 	 4.	místo	z 5	družstev

Městský	přebor	v šachu
	 chlapci	 	 	 	 1.	místo
	 	 krajské	finále	 	 1.	místo
	 	 republikové	finále	 1.	místo

	 Družstvo	šachistů:	Martin	Blahynka	1.A,	Adam
	 Dvořák	4.ag,	Radek	Zeman	4.ag,	Tadeáš	Boček	1.A,
	 Patrik	Pospíšil	3.D

Městský	přebor	ve	florbalu
	 chlapci	 	 	 umístění	v základní	skupině
	 	 	 	 (26	družstev)

Aerobic	Master	Class
	 dívky	 	 	 postup	do	finálové	skupiny

	 Závodnice:	Aneta	Vondráková	2.C,	Andrea	Peštálovová	3.B

Středoškolské	hry	v	sálové	kopané	–	futsal
	 dívky	 	 	 umístění	v základní	skupině
	 	 	 	 (23	družstev)
	 chlapci	 	 	 umístění	v základní	skupině

Přebor	Brna	finále	JIM	kraje	SŠ	ve	šplhu	na	tyči
	 dívky	 městský	přebor	 3.	místo
	 	 krajský	přebor	 5.	místo
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	 Družstvo:	Alexandra	Jirků	1.C,	Jana	Prokešová	2.C,
	 Tereza	Jurková	3.A,	Lucie	Hronová	1.A

Krajské	kolo	pohybových	skladeb
	 dívky	 	 	 3.	místo

	 Jaroštěnky:	Tereza	Svobodová	4.B,	Aneta	Vondráková	2.C,
	 Tereza	Ševčíková	1.B,	Markéta	Srncová	1.B,	Le	Thuy
	 Linh	1.B,	Zuzana	Kaňovská	1.B,	Veronika	Bártová	1.B,
	 Sabina	Flašarová	1.B,	Jana	Prokešová	2.C,	Sabina
	 Divišová	4.C,	Silvie	Radiměřská	4.C,	Anna	Konečná	4.C

Silový	čtyřboj	(šplh,	sed	leh,	trojskok,	hod	PM)
	 dívky	 městský	přebor	 3.	místo

	 Závodnice:	Jana	Prokešová	2.C,	Alexandra	Jirků	1.C,
	 Kateřina	Flajšingerová	1.C,	Kristýna	Pavlovská	1.C

Středoškolské	hry	v basketbalu
	 dívky	 	 	 3	místo,	startovalo	9	družstev
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	 Basketbalistky:	Jana	Chvátalová	(4.C),	Alžběta	Pánková
	 (2.B),	Denisa	Dočekalová	(3.A),	Gabriela	Burzová	(4.C),
	 Barbora	Marčíková	(4.A),	Tereza	Tomanová	(4.C),	Veronika
	 Havlíková	(4.C)

	 chlapci	 městské	kolo	 2.	místo,	startovalo	16	družstev
	 	 krajské	kolo	 4.	místo

	 Basketbalisté:	Jan	Bráblík	2.A,	Jan	Kolmačka	4.B,	Daniel
	 Jirků	2.C,	Benjamin	Nevěčný	3.C,	Jiří	Žák	4.D,	Vincent
	 Anton	4.C,	Vojtěch	Vinklárek	4.D

Juniorský	maraton
 dívky a chlapci
	 	 městské	kolo	 2.	místo,	celkový	čas	02:41:16
	 	 krajské	kolo	 3.	místo

	 Družstvo	běžců:	Jakub	Hruška,	Ondřej	Mokrý,	Pavlína
	 Borská,	Tomáš	Ráčil,	Andrea	Peštálová,	Michal	Tišnovský,
	 Tereza	Tůmová,	Marek	Vitula,	Ondřej	Piňos,	Ondřej	Šanca



106

Středoškolské	hry	v malé	kopané
	 chlapci	 městské	kolo	 4.	místo,	14	družstev

Středoškolské	hry	v plážovém	volejbalu
	 dívky	 městské	kolo	 	 3.	místo
	 	 republikové	finále	 4.	místo

	 Beachvolejbalistky:	Kristýna	Pavlovská	1.C,	Kateřina
	 Flajšingerová	1.C

Z uvedeného	přehledu	vyplývá,	že	loňská	nabídka	sportovního	vy-
žití	studentů	byla	skutečně	pestrá,	a	kdo	měl	chuť	sportovat,	mohl	si	
vybrat	i	z dalších	tělovýchovných	aktivit	a	akcí	gymnázia:	např.	nepo-
vinné	sportovní	hry	(zaměřené	na	florbal,	kopanou,	basketbal,	volejbal	
a	 posilování),	 výběrové	 lyžařské	 zájezdy,	 přebor	 v  atletice,	 turnaj	
ve	florbale	nebo	předvánoční	basketbalový	duel	Jaroška	×	Slovaňák.	
Studenti	1.	ročníku	absolvovali	úspěšně	lyžařský	kurz	a	3.	ročník	zase	
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kurz	 sportovní,	 kde	měli	 studenti	na	výběr	 z 5	variant	 (cyklistika,	
VHT,	vodácký	kurz,	tradiční	i	netradiční	sportování	Chorvatsku	a	SK	
s denní	docházkou	v Brně).

Ráda	bych	při	této	příležitosti	poděkovala	všem	studentům,	kteří	
se	aktivně	zapojili	do	gymnaziálního	sportování,	a	všem	pedagogům,	
kteří	pro	studenty	vytvořili	skvělé	zázemí.

	 Mgr.	Hana	Vladíková
	 předsedkyně	PK	TV

Přebor školy v lehké atletice 2014
Soutěže	v bězích,	skoku	do	dálky	a	ve	vrhu	koulí	se	již	staly	tradič-

ní	náplní	atletického	dne	v posledním	týdnu	školního	roku.	Konaly	se	
v	úterý	24.	června	na	hřišti	Rosnička	v Brně-Žabovřeskách.

Letošní	průběh	soutěží	byl	velmi	napínavý	díky	výborným	výko-
nům	soutěžících	z I.	ročníků.	Ti	se	také	postarali	o	to,	aby	většina	
z udělovaných	medailí	patřila	právě	 jim.	Přestože	 žádný	z dlouho-
dobých	tabulkových	rekordů	nebyl	překonán,	letošní	atletický	přebor	
gymnázia	 patřil	 k  těm	 opravdu	 vydařeným	 a	 jeho	 výsledky	 dávají	
tušit,	že	i	v příštím	roce	můžeme	očekávat	kvalitní	a	dramatické	boje.	
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A	zde	jsou	výsledky:
100	m	dívky	

1.	Machalová	Jana		 	 1.D	 14,7	s
2.	Hronová	Lucie	 	 1.A	 15,5	s
3.	Džamová	Stanislava	 2.D	 16,0	s

100	m	hoši
1.	Jareš	Petr	 	 	 3.D	 12,4	s
2.	Rozprým	Dalimil	 	 1.C	 13,0	s
3.	Ostrý	Lubomír	 	 3.C	 13,1	s

600	m	dívky
1.	Pasková	Leontýna			 1.D	 2:03	min.
2.	Pavlovská	Kristýna		 1.C	 2:04	min.
3.	Bžatková	Kateřina		 2.A	 2:05	min.

1500	m	hoši
1.	Kropáček	Jakub	 	 1.B	 4:51	min.
2.	Kelbl	Vladimír	 	 1.A	 4:53	min.
3.	Vitula	Marek	 	 3.D	 4:56	min.

Skok	daleký	dívky
1.	Kuchařová	Zuzana	 	 1.A	 3,80	m
2.	Flajšingerová	Kateřina	 1.C	 3,63	m
3.	Kadlečková	Kateřina	 3.C	 3,61	m

Skok	daleký	hoši
1.	Macek	Jaroslav	 	 1.C	 5,27	m
2.	Muzikant	Petr	 	 1.D	 5,17	m
3.	Zlámal	Aleš	 	 1.D	 5,06	m

Vrh koulí hoši
1.	Běhávka	Ondřej	 	 2.A	 10,87	m
2.	Hladyuk	Vadym	 	 1.C	 10,59	m
3.	Špaňhel	Bronislav	 	 1.D	 	 8,97	m

Vrh koulí dívky
1.	Bulantová	Petra	 	 1.A	 7,60	m
2.	Šimová	Michaela	 	 1.C	 7,07	m
3.	Hanušová	Veronika		 1.C	 6,25	m

Štafeta	hoši
1.	1.D		 	 	 	 2:15	min.
2.	1.C	 	 	 	 2:16	min.
3.	3.C	+	3.D	 	 	 	 2:17	min.
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Štafeta	dívky
1.	1.C	 	 	 	 2:41	min.
2.	1.A	 	 	 	 2:44	min.

Medaile	v bězích	předával	náš	absolvent	z r.	2009	a	držitel	výkonu	
11,50	s	v běhu	na	100	metrů	Petr	Dvořák.	Jeho	rekord	platí	dodnes.

	 Mgr.	Sylva	Zvolská
	 vedoucí	atletického	dne

Florbalové naděje
Ve	školním	roce	2013/2014	jsme	se,	jako	už	po	několikáté,	zúčastnili	

mistrovství	Brna	ve	florbale.	Měli	 jsme	k dispozici	dospívající	elitu	
našeho	nižšího	gymnázia,	mezi	kterou	byli	i	zkušení	florbaloví	kanoný-
ři,	které	jsme	doplnili	o	úspěšné	fotbalisty	a	baseballisty.

Tým	chlapců	nižšího	gymnázia	pod	vedením	Mgr.	Miloše	Šnédara 	
dotáhl	své	florbalové	tažení	po	3	postupových	turnajích	do	úspěšného	
konce	a	historicky	poprvé	jsme	se	v	kategorii	starších	žáků	stali	mi-
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stry	Brna.	Za	zmínku	stojí	výkony	borců	Michala	Minaříka,	jenž	byl	
vyhlášen	nejlepším	hráčem	turnaje,	a	Martina	Bareše,	který	byl	nej-
produktivnějším	hráčem	našeho	týmu.	Dalšími	úspěšnými	spoluhráči	
byl	brankář	Krupa	a	hráči	Vinterlík,	Pojsl,	Hájek,	Kropáček,	Sýkora,	
Peterka,	Hohl,	Mihula,	Tonner	a	Lidmila.

	 Mgr.	Miloš	Šnédar
	 vedoucí	mužstva

Další finále fotbalistů
Již	podruhé	se	fotbalové	mužstvo	gymnázia	probojovalo	do	finále	

Přeboru	brněnských	 středních	 škol	pro	 rok	2014	a	obsadilo	 4.	mís-
to.	 Jsme	 jediné	 brněnské	 gymnázium,	 které	 se	 prosazuje	 v  konku-
renci	průmyslovek	a	učňovských	škol.	O	tento	velmi	dobrý	výsledek	
se	zasloužili	především	studenti	druhých	ročníků,	což	je	pro	kopanou	
na naší	škole	příslib	do	budoucna.

Reprezentační	fotbalové	mužstvo	gymnázia	(říjen	2014)
Stojící	zleva:	RNDr.	Boh.	Koláčný,	Jaroslav	Hujňák,	Jegor	Baboša,	Martin	Zatloukal,	

Patrik	Piák,	Dalimil	Rozprým,	Jiří	Koláčný,	Jaroslav	Macek
V	podřepu:	Aleš	Zlámal,	Patrik	Lidmila,	Adam	Smrčka,	Matouš	Svoboda,

Vladimír	Paneš
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Mistrovství ČR v šachu středních škol
Ve	 dnech	 15.	 a	 16.	dubna	 se	 konalo	 ve	 Vlachovicích	 mistrovství	

republiky	v šachu	středních	škol.	Naše	reprezentační	družstvo	složené	
z  hráčů	 vyššího,	 ale	 i	 nižšího	 gymnázia	 si	 s  přehledem	 vybojovalo	
účast	 díky	 skvělým	 výkonům	 v	 krajském	 finále	 v  Břeclavi,	 a	 pro-
to	 jsme	společně	s Gymnáziem	Kladno	patřili	k horkým	favoritům	
na vítězství.

Turnaj	se	hrál	švýcarským	systémem	na	9	kol	s tempem	hry	20	min	
+	5	s	na	tah.	Rozložení	sil	na	šachovnicích	bylo	v našem	týmu	ná-
sledující:	 jasnou	 jedničkou	 na	 šachovnici	 č.	 1	 byl	 Martin	 Blahynka	
(1.A),	na	další	se	postupně	posadili	Adam	Dvořák	(4.ag),	Radek	Ze-
man	(4.ag)	a	Tadeáš	Boček	(1.A).	Pozici	náhradníka	zaujímal	Patrik	
Pospíšil	(3.D).

Přestože	tým	je	velmi	mladý,	do	turnaje	vstoupil	nebojácně	a	první	
zápas	vyhrál	s	Gymnáziem	Příbram	3:1.	Hráči	po	celý	první	den	tur-
naje	odváděli	vynikající	práci	a	po	drtivém	vítězství	nad	Gymnáziem	
Kladno	4:0	se	Jaroška	ujala	průběžného	vedení	celkové	klasifikace.
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Druhý	den	jsme	očekávali	tvrdé	stíhání	našich	největších	soupeřů,	
ovšem	rozjetý	expres	již	nikdo	nejenže	nezastavil,	ale	ani	nezpomalil.	
S devíti	vítězstvími	po	devíti	kolech	a	ziskem	30	bodů	z 36	možných	
jsme	 zaslouženě	 získali	 titul	 mistra	 republiky.	 Na	 druhém	 místě	 se	
umístilo	 Gymnázium	 J.	 Keplera	 Praha	 a	 na	 stupně	 vítězů	 se	 ještě	
probojovalo	Gymnázium	a	SOŠ	Orlová.

Vyhlašování	nejlepších	hráčů	na	jednotlivých	šachovnicím	měli	po-
řadatelé	velice	jednoduché.	Díky	suverénním	a	vyrovnaným	výkonům	
se	na	podium	vrátili	opět	naši	hráči	a	tím	dali	 jasně	najevo,	komu	
závěrečný	turnaj	patřil.

Nesmíme	však	usnout	na	vavřínech,	je	nutno	dále	pokračovat	v tvr-
dé	práci,	neboť	příští	rok	se	na	nás	soupeři	jistě	lépe	připraví	a	obha-
joba	nebude	snadná.

	 Mgr.	Petr	Stupka
	 kapitán	družstva

Slovaňák versus Jaroška
Na	začátku	listopadu	2013	oslovilo	Gymnázium	Slovanské	náměstí	

naši	školu	a	vyzvalo	nás	k basketbalovému	souboji.	Po	několika	týd-
nech	 usilovných	 příprav	 nejen	 hráčů	 samotných,	 ale	 i	 organizátorů	
a fanoušků	z obou	škol	to	konečně	vypuklo…
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Duel	 mezi	 favorizovanou	 Jaroškou	 a	 Slovaňákem	 se	 uskutečnil	
ve čtvrtek	19.	12.	2013.	Samotné	sportovní	dopoledne	bylo	rozděleno	
do	 několika	 částí.	 Nejprve	 se	 představily	 roztleskávačky	 naší	 školy,	
které	 svým	famózním	vystoupením	postavily	na	nohy	celé	modroo-
ranžové	publikum.	Jejich	výkon	byl	zaslouženě	odměněn	mohutným	
potleskem,	avšak	jejich	práce	tím	ještě	neskončila!	Teprve	nyní	nastala	
chvíle,	kdy	jejich	podporu	budou	naši	sportovci	potřebovat.

Nejprve	nastoupila	družstva	dívek.	Po	slavnostním	výhozu	našeho	
pana	ředitele	Hermana	mohlo	utkání	začít.	I	když	skóre	po	prvním	
poločase	nebylo	příliš	vysoké,	zápas	byl	i	tak	velmi	napínavý	a	oba	
týmy	bojovaly	ze	všech	sil.	V poločasové	přestávce	se	nám	předvedlo	
taneční	duo	složené	ze	studentů	obou	gymnázií	–	Ondřej	Piňos	a	Tere-
za	Stepaková.	Ve	druhém	poločase	se	hra	přelévala	ze	strany	na	stranu	
a	nebylo	vůbec	jisté,	kdo	zvítězí.	Nakonec	však	naše	holky	v modrých	
dresech	dokázaly,	že	jejich	pevné	nervy	vydrží	toto	napětí,	a	urvaly	
vítězství	poměrem	35:27!	Oporou	neporazitelného	výběru	profesorky	
Vladíkové	byly	rozhodně	hráčky	Veronika	Havlíková,	Alžběta	Pánko-
vá	a	Gabriela	Burzová.

Po	kvalitním	zápase	pokračoval	další	bod	programu	–	souboj	učite-
lů	a	patronů	ve	střelbě trestných	hodů!	Ačkoli	patronka	obou	našich	
družstev	 paní	 Dagmar	 Bedrošová-Pošvářová,	 bývalá	 mnohonásobná	
československá	reprezentantka,	sázela	do	koše	jednu	šestku	za	druhou,	
tak	horší	výkon	zbývajícího	tria	střelců	(Vladíková,	Herman,	Jadvi-
džák)	znamenal	naši	porážku	v této	vložené	disciplíně.	Skóre	po dvou	
ve	vzájemných	soubojích	bylo	tedy	1:1.

V závěrečné	fázi	proti	sobě	nastoupila	družstva	chlapců.	Atmosfé-
ra,	kterou	vytvořili	věrní	fanoušci	obou	škol,	roztleskávačky	a	maskoti	
gymnázií,	byla	tak	hustá,	že	by	se	dala	krájet.	To	rozhodně	dokázalo	
rozpohybovat	naše	 reprezentanty	k	 co	nejlepšímu	výkonu.	Pilíři	 se-
bevědomého	 družstva,	 jehož	 jádro	 sestavil	 profesor	 Jadvidžák,	 byli	
kapitán	týmu	Vincent	Anton	a	jeho	pravá	ruka	Jan	Bráblík.	Utkání	
začalo	velice	slibně	po	dvou	úspěšných	tříbodových	střelách	z rukou	
již	zmiňovaného	Honzy	Bráblíka.	Do	poločasu	si	Jaroška	držela	jed-
nociferný	odstup	od	soupeře	a	utkání	vypadalo	nadějně.	Poločasové	
vystoupení	 taneční	 skupiny	ze	Slovaňáku	a	 jejich	street	dance	však	
zřejmě	vlilo	více	sil	našemu	soupeři.	Své	kvality	jednoho	z nejlepších	
středoškolských	basketbalových	družstev	potvrdil	Slovaňák	ve	druhé	
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půli,	kde	se	rozstřílel	jejich	nejlepší	hráč	Marian	Hrabovský.	Na	to	už	
naši	borci	nedokázali	 odpovědět	a	utkání	 skončilo	vítězně	pro	naše	
rivaly	41:34.	

Nakonec	proběhlo	vyhlášení	vítězů	a	ocenění	všech	zúčastněných.	
Nejužitečnějšími	 hráči	 našich	 týmů	 byli	 vyhlášeni	 Alžběta	 Pánková	
a Jan	Bráblík,	u	soupeře	Tina	Maturová	a	Marian	Hrabovský.

Basketbalové	dopoledne	v hale	na	Rosničce	mělo	skvělou	atmosfé-
ru,	o	což	se	přičinili	nejen	fanoušci	obou	soků,	ale	i	moderátor	Ondřej	
Tomek.	Ten	také	zařídil,	že	reportáž	z této	akce	zařadila	Česká	tele-
vize	do	svého	pravidelného	pořadu	Basketmánie.

A	protože	jsme	celkový	souboj	těsně	prohráli,	připravujeme	se	už	
nyní	na	letošní	předvánoční	odvetu.

Zleva:	Barbora	Marčíková	(4.A),	Alžběta	Pánková	(2.B),	Anna	Holubářová	(abs.	
2010),	Jana	Chvátalová	(4.C),		Gabriela	Burzová	(4.C),	Kristýna	Diatková	(4.D),	
Jana	Poláková	(abs.	2003),Veronika	Havlíková	(4.C),	Kristýna	Pospíšilová	(3.A) 

a trenérka	Hana	Vladíková
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Zleva:	Jan	Bráblík	(2.A),	Lukáš	Křivka	(4.ag),	Jiří	Libra	(absolvent	2011),	Daniel	Jir-
ků	(2.C),	Vojta	Horák	(absolvent	2009),	Vincent	Anton	(4.C),	Jiří	Žák	(4.D),	Vojtěch	
Vinklárek	(4.D),	Jan	Kolmačka	(4.B),	Benjamín	Nevěčný	(3.C),	Jakub	Zapletal	(1.D),	
Filip	Buček	(3.C)
Trenér:	Zdeněk	Jadvidžák

	 	 	 	 		 Jan	Bráblík	(3.A)
	 	 	 	 	 Mgr.	Zdeněk	Jadvidžák

c) Kultura

Co se děje na Příční

PROČ NECHODIT VE ŠKOLE V BOTÁCH
Existuje	mnoho	důvodů,	proč	by	se	ve	škole	nemělo	chodit	v bo-

tách.	První,	který	bych	zde	chtěl	zmínit,	je	ten,	že	je	to	výslovně	za-
kázáno	ve	školním	řádu,	který	musí	dodržovat	všichni	studenti	našeho	
gymnázia.

Dalším	velice	důležitým	důvodem	je	velké	množství	nečistot,	které	
mohou	být	na	podrážkách	bot	do	školy	zaneseny.	Za	prvé	by	mohl	na	
těchto	nečistotách	někdo	uklouznout	(v	případě,	že	je	to	nějakým	způ-
sobem	znečištěná	voda)	a	upadnout,	což	by	mohlo	dotyčnému	člověku	
přivodit	nějaké	nepříjemné	zranění.	Za	druhé	to	přidělává	mnoho	zby-
tečné	a	namáhavé	práce	školním	zaměstnancům,	kteří	mají	v popisu	
práce	po	nás	tento	nepořádek	uklízet.
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Chození	v těžkých	venkovních	botách	nesvědčí	samozřejmě	ani	na-
šim	chodidlům,	proto	si	myslím,	že	bychom	měli	dobu	setrvání	v tom-
to	 typu	 obuvi	 co	 nejvíce	 omezit.	 Jsem	 přesvědčen	 o	 tom,	 že	 doba	
našeho	pobytu	v prostorách	školy	není	čas,	kdy	je	nutné	mít	na	nohou	
nějaké	tenisky,	pohorky	či	zimní	boty.

Jiří	Sedlák,	3.ag

BESEDA O ČIŠTĚNÍ ZUBŮ
Beseda	 o	 správném	 čištění	 zubů	 proběhla	 v  úterý	 4.	února	 2014	

v naší	škole	v učebně	P4a.	Tato	přednáška	byla	pro	žáky	užitečná,	
protože	se	dozvěděli,	 jak	se	mají	starat	o	své	zuby.	A	když	se	o	ně	
nepostarají,	co	se	jim	stane.	Přednášela	nám	paní,	která	studuje	právě	
tento	obor,	a	jiná	jí	pomáhala.	Měly	připravenou	prezentaci	a	dokonce	
si	přinesly	i	model	lidských	zubů	a	k nim	dva	obrovské	kartáčky.	Mezi	
povídáním	se	nás	ptaly	na	několik	otázek.	Nakonec	jsme	si	zkoušeli,	
jak	si	správně	čistit	zuby.	Moc	se	mi	to	líbilo,	ale	byla	škoda,	že	to	
někteří	kazili.	Vykřikovali	tam	a	otravovali	samými	nesmysly.	Jinak	
jsem	si	to	užila.	A	teď	už	vím,	co	dělat,	abych	měla	zdravé	zuby.

Klára	Dvořáčková,	1.ag

DIVADÉLKO PRO ŠKOLY
Ve	čtvrtek	30.	1.	2014	 se	primy	a	 sekundy	zúčastnily	divadelního	

představení	s názvem	Divadelní	učebnice	aneb	České	divadlo	20.	sto-
letí.	 Představení	 proběhlo	 na	 vyšším	 gymnáziu	 od	 8	 hodin.	 Viděli	
jsme	tam	pět	ukázek	z her	z	různých	období.	Jako	první	nám	zahráli	
Don	Juan	a	 comp.	 z Osvobozeného	divadla	 Jana	Wericha	 a	 Jiřího	
Voskovce.	Poté	jsme	spatřili	ukázku	ze	hry	Válka s mloky od Karla 
Čapka.	Následovalo	vystoupení	Semafor	známé	dvojice	Jiřího	Suchého	
a	Jiřího	Šlitra.	Po	této	hře	přišel	na	řadu	úryvek	z Balady pro banditu 
z divadla	Husa	na	provázku.	U	tohoto	představení	si	herci	vypůjčili	
jednu	dívku	z publika,	protože	neměli	nikoho,	kdo	by	jim	mohl	hrát	
Eržiku.	A	když	i	tato	ukázka	skončila,	přišla	na	řadu	poslední	ze	hry	
Vyšetřování ztráty třídní knihy	od	Zdeňka	Svěráka	a	Ladislava	Smol-
jaka	z divadla	Járy	Cimrmana.	Za	všechno	vděčíme	Divadélku	pro	
školy	a	hercům	Vojtěchu	Líkaři	a	Janovi	Ženatému.	I	když	toto	diva-
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délko	není	z Brna,	ale	z Hradce	Králové,	hraje	výborně	a	není	divu,	
že	funguje	od	roku	1999,	ale	pod	jinými	jmény.	Všem	bych	doporučila,	
aby	se	na	to	šli	podívat,	protože	to	stojí	za	vidění.

Klára	Dvořáčková,	1.ag

JARO NA JAROŠCE
Dne	13.	května	roku	2014	jsme	se	spolu	s	naší	školou	vydali	do Děl-

nického	 domu	 na	 koncert	 sboru	 vyššího	 gymnázia,	 několika	 sólistů	
a kapel.	První	se	nám	představili	sólisté,	mezi	hrané	písně	patřila	na-
příklad	píseň	Byrokracie.	Některé	sólisty	doprovázela	i	paní	profesorka	
Gregorová	 na	 klavír.	 Následně	 hrála	 například	 kapela	 výstižně	 na-
zvaná	„Tvoje	máma“,	která	svým	jménem	vyvolala	debatu,	čí	máma	
to	 tedy	vlastně	 je.	Pomyslnou	 třešničkou	na	dortu	bylo	vystoupení	
sboru,	 který	 nám	 zazpíval	 lidové	 a	 dokonce	 i	 rockové	 písně,	 které	
doplňoval	kytarista	„Tvojí	mámy“.	Myslím,	že	to	bylo	hezky	strávené	
dopoledne,	mně	osobně	se	nejvíc	líbila	„Tvoje	máma“.	Po	představení	
jsme	se	vydali	do	školy,	jistojistě	o	trochu	pobavenější.

Vít	Unčovský,	3.ag

KOZA 2014
Jako	každý	rok	se	i	 letos	na	našem	gymnáziu	konala	soutěž	kon-

strukčního	zápolení	 (zkráceně	KOZA),	pořádaná	panem	profesorem	
Piskačem.	Letošním	tématem	bylo	sestrojení	traktoru.

Každý	účastník	si	doma	vyrobil	stroj,	který	měl	splňovat	požado-
vaná	kritéria.	Dne	13.	května,	kdy	se	soutěž	odehrávala,	si	 studenti	
přinesli	stroje	(větší	spíše	dovezli)	do	školy.	Ze	školního	rozhlasu	jsme	
se	dozvěděli,	že	pro	nepřízeň	počasí	KOZA	proběhne	v	tělocvičně.

Když	 jsme	 se	 tam	dostavili,	 zjistili	 jsme,	 že	nejvíce	účastníků	 je	
opět	z	našeho	ročníku.	Pan	profesor	soutež	zahájil	a	jako	první	vyjely	
traktory	 s	 napětím	 do	 5	V,	 které	 měly	 utáhnout	 minimálně	 0,5	kg	
na dřevěných	sáňkách.	Vítězem	této	kategorie	se	stala	Tereza	Bělu-
šová.

Vozy	s	vyšším	napětím	než	5	V	měly	uvézt	minimálně	2	kg.	Vítěz-
né	vozidlo	bylo	obrovské	růžové	monstrum	s	názvem	„Václav“,	které	
vyrobila Kristína Koktavá.
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Studenti,	kteří	splnili	všechny	podmínky	soutěže,	dostali	50	bodů	
do	fyziky.	Po	skončení	se	účastníci	i	s	výtvory	pomalu	rozešli	domů.

Myslím	 si,	 že	 letošní	 KOZA	 dopadla	 výborně,	 byla	 zde	 spousta	
zajímavých	a propracovaných	strojů.

Martina	Lepková,	3.ag

ŠKOLA V PŘÍRODĚ 2014
V	pondělí	v	7.40	jsme	se	sešli	ve	vestibulu	hlavního	nádraží	v	Brně.	

Po	 spočítání	 a	 zjištění,	 kdo	 chybí,	 jsme	 se	 odebrali	 na	 nástupiště,	
odkud	nám	odjížděl	vlak	směr	Sobotka.	Na	trase	jsme	museli	několi-
krát	přestoupit	do	jiného	vlaku	a	cesta	nám	trvala	asi	4	a	půl	hodiny.	
Kemp	se	nachází	10	minut	chůze	od	zastávky	vlaku.

Když	 jsme	 dorazili	 do	 kempu,	 hned	 jsme	 zapichovali	 pohledy	
do bazénu.	K	naší	smůle	se	zrovna	maloval	a	nám	bylo	jasné,	že	si	
vodu	v kempu	dopřejeme	pouze	na	toaletách.	Poté	jsme	byli	rozřaze-
ni	panem	profesorem	Hubáčkem	do	chatek	nebo	do	pokojů	ve	zděné	
budově.	Jelikož	 je	pan	Hubáček	třídním	učitelem	třídy	3.bg,	vysly-
šel	 nejprve	 přání	 své	 třídy.	 Všechny	 příslušnice	 něžného	 pohlaví	 se	
ubytovaly	v	budově,	společně	se	šesti	hochy.	Ostatní	byli	v	chatkách	
po třech	nebo	čtyřech.

V	tentýž	den	jsme	se	vypravili	do	Sobotky,	do	muzea	Fráňi	Šrámka.	
Tam	 jsme	zjistili	 odpověď	na	otázku,	kterou	nám	zadala	naše	paní	
profesorka	z	českého	jazyka.

V	úterý	jsme	vyrazili	na	hrad	Trosky.	Byla	to	dlouhá	a	vyčerpáva-
jící	cesta.	Ale	nakonec	jsme	cíle	dosáhli.	Trosky	byly	dobyty	a	zpátky	
jsme	došli	až	na	večeři.

Ve	 středu	 byl	 naplánován	 výlet	 na	 hrad	 Kost.	 Když	 jsme	 došli	
k hradu,	rozdělili	jsme	se	na	dvě	skupiny.	Jedna	šla	do	hradu	a	druhá	
odpočívala.

Ve	čtvrtek	jsme	jeli	vlakem	do	Mladé	Boleslavi	do	muzea	automo-
bilky	 Škoda.	 Největší	 zážitek	 pro	 většinu	 žáků	 byl	 velký	 dotykový	
tablet	s	hrou	pexeso	s	obrázky	automobilů	Škoda.

V	pátek	ráno	jsme	snědli	snídani	a	s	batohy	odešli	na	vlak	do	Brna.

Michal	Žák,	3.ag
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A takto se s námi loučila v roce 2013 4.ag, letošní 2.A:
Milá	Příční!
Před	 čtyřmi	 lety	 jsme	 poprvé	 překročili	 práh	 nižšího.	 Za	 ta	 léta	

jsme	překonali	spoustu	testů,	trestných	slohovek	a	obtížných	turistic-
kých	túr.	Nic	pro	nás	ovšem	nebylo	tak	těžké,	jako	napsat	tento	pro-
slov.	Jak	chcete	v průběhu	několika	málo	minut	v rozhlase	vyjádřit,	
co	pro	vás	čtyři	roky	studia	na	NG	znamenaly?

Když	 jsme	v primě	poprvé	usedli	do	 lavic,	 židle	nám	přišly	 tvr-
dé,	 lavice	 vysoké,	 tabule	 rozbité	 (v	 této	době	 ještě	 ne	 naší	 vinou).	
V sekundě	jsme	pochopili,	že	do	studovny	se	dá	dojít	ze	dvou	stran.	
V tercii	jsme	zjistili,	že	odchody	na	oběd	mají	svůj	časový	řád…

Na	kvartu	nám	zbyly	ty	nejlepší	objevy:	jak	se	v zeměpise	nasa-
zují	rolety,	že	pleonasmus	a	oxymóron	nejsou	sprostá	slova,	a	jak	se	
na obědě	nenápadně	nacpat	před	primány.

Svým	 mladším	 spolužákům	 radíme,	 aby	 si	 vážili	 každé	 minuty	
na NG,	zapisovali	si	hlody	a	fotili.

Pokud	chcete	na	školním	výletě	opouštět	po	večerce	svoje	chatky,	
doporučujeme	černou	mikinu	s kapucí	a	jiný	účes,	než	obvykle	nosíte.	

Další	slova	patří	těm,	kteří	zůstávají	ve	škole	i	dlouho	po	tom,	co	
všichni	ostatní	odejdou.	Teď	si,	paní	profesorko	Markvartová,	prosím	
zacpěte	 uši.	 Děkujeme	 za	 mnohá	 upozornění	 na	 kontroly	 přezůvek	
a toleranci	drobných	pozdních	příchodů!

Paní	profesorko,	nyní	už	můžete	zase	poslouchat,	protože	toto	dě-
kování	 se	 bude	 týkat	 i	 vás.	 (Ano,	 víme,	 že	 jste	 poslouchala).	 Milý	
učitelský	sbore,	měli	jste	s námi	po	celou	dobu	studia	pevné	nervy.	
Vychovávali	nás,	učili	nás	a	zadávali	nám	testy…

Hlavně	vám	děkujeme	za	to,	 jací	 jste	byli.	Vědomosti	si	můžeme	
nastudovat	 i	v knížkách,	ale	osobní	příklad,	který	jste	nám	dali,	 je	
nenahraditelný.

Navždy	si	zapamatujeme,	že  fór	 je	v tom,	že	nemáme	brebentit	
v hodinách	a	že	Praha	je	krásné	město.	

Největší	poděkování	ovšem	patří	našemu	třídnímu	profesorovi	Ur-
banovi,	který	se	o	nás	celé	čtyři	roky	staral	jako	o	vlastní.	Neustále	
nás	 doprovázel	 na	 školních	 akcích,	 toleroval	 a	 žehlil	 naše	 průšvihy.	
Do nekonečna	nám	opakoval,	že	domácí	úkoly	se	tak	jmenují,	protože	
jsou	opravdu	na	doma,	že	v závorce	mínus	á	konec	závorky	to	celé	na	
druhou	není	to	stejné	jako	mínus	á	na	druhou	a	že	na	rýsování	doo-
pravdy	potřebujeme	aspoň	ta	pravítka!
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Pane	profesore,	měli	jsme	vás,	máme	vás	a	stále	vás	mít	rádi	bu-
deme!

Čtyři	roky	se	zdají	jako	dlouhá	doba,	ale	uteklo	nám	to	všechno	až	
moc	rychle.

Děkujeme!	Odcházíme.	Vaše	4.ag

Závan japonského básnictví
Na	závěr	 loňského	 školního	 roku	 jsme	v	bývalé	 tercii	B,	nyní	 již	

kvartě,	 experimentovali	 s	 japonskými	 básničkami	 velmi	 úsporného	
zrna.	Jde	o	sedmnáctislabičné	trojverší	a	říká	se	mu	haiku.

Zpravidla	zachycuje	svou	sevřenou	formou	krásu	a	pomíjivost	pr-
chavého	okamžiku,	 jako	např.	ranní	červánky,	podvečerní	ticho,	 list	
na plynoucí	řece	či	padající	kvítky	sakur.

Ovšem	mýlil	by	se	ten,	kdo	by	se	domníval,	že	haiku	nelze	napsat	
třebas	o	školní	jídelně.	Lze.

A	nejenom	to.	Zde	je	důkaz	místo	slibů.

Mgr.	Michal	Hubáček

P O D Z I M
(haiku)

Smotané v sobě
vlasy a pavučina
prochází lesem

Sára Konvalinková

Barevné listí,
v oparu vzpomínky jdou,
slzy padají.

Hana Ptáčková
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Lístky se snesly
Kapky deště padají
na mokrou dlažbu

Kristýna Koktavá

Trpím, když svítá.
Láká mě ona sprška
spadlého listí.

Šimon Žáček

I Příční bude mít svou alej
Někdy	na	jaře,	kdy	vzduch	voněl	šeříky	a	bylo	zřejmé,	že	školní	rok	

se	pomalu	chýlí	ke	svému	závěru,	si	někteří	z	nás	povšimli,	že	na Ja-
rošce	mají	alej.	A	tu	my	na	Příční	jaksi	nemáme.

Když	se	svého	času	na	Příční	v	učebně	výtvarné	výchovy	vedly	řeči	
o	nových	směrech	současného	výtvarného	umění,	padla	zmínka	o	akci	
performera	Štembery,	který	si	do	žíly	narouboval	větvičku	ovocného	
stromu,	ránu	zakapal	sadařským	voskem	a	ovázal	gázou.	To	některé	
z	žáků	nadchlo,	a	že	prý	bychom	to	jako	ve	výtvarce	mohli	taky	zku-
sit.	Pan	učitel	 se	chvíli	ošíval,	ale	nakonec	nepovolil.	Existují	přece	
bezpečnostní	předpisy,	směrnice	a	pokyny	a	s	tím	se	nedá	nic	dělat.	
Bezpečnost	je	bezpečnost.

Hovor	pokračoval	dál,	byl	podnětný	a	přišlo	se	na	to,	že	jistý	umělec	
v	centru	Olomouce	vydloubl	v	pěší	zóně	jednu	kočičí	hlavu	a na její	
místo	zasadil,	tuším,	petrklíč.	Nevzpomínám	si	 již	na	to,	kolik	dra-
hocenného	času	padlo	na	vysvětlování	smyslu	výše	uvedené	akce,	ale	
jedno	je	 jisté.	V	očích	žáků	byla	ten	den	tučnými	písmeny	vepsána	
otázka,	zdalipak	něco	takového	také	jednou	vyzkoušíme.	Zde	nemělo	
smysl	mlžit,	neboť	zadusit	doutnající	plamínek	touhy	po	současném	
umění	v	srdcích	žáků	by	bylo	krátkozraké,	úzkoprsé	a	výsostně	nepe-
dagogické.	Odpověď	zněla:	Zajisté!
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A	tak	se	stalo,	že	od	té	doby	se	na	Příční	výtvarku	co	výtvarku	pra-
videlně	objevovalo	komando	vybavené	železnou	tyčí	a	kladivem,	lopat-
kou	a	smetáčkem,	dřevěnou	násadou	a	motouzem	a	dvěma	plastovými	
konvicemi.	Jen	ty	petrklíče	chyběly,	a	tak	se	do	pařezů	po vykácených	
akátech	 nakonec	 nasázely	 vrbové	 pruty,	 které	 nám	 nechal	 naklíčit	
v kýblu	od	primalexu	místní	laskavý	školník	Ošťádal.

Netrvalo	dlouho	a	na	ulici	Příční,	kde	se	vzala,	tu	se	vzala,	objevila	
se	nová	řada	pěti	stromků.

Škoda	jen,	že	z	celé	té	majestátní	aleje	mladých	vrb	zbyl	jen	po-
slední	 mohykán	 v	 místech	 výdejny	 Nového	 prostoru.	 A	 to	 jsme	 si,	
bláhovci,	mysleli,	kdovíjaký	nový	prostor	na	ulici	nevytvoříme.	Ještě	
štěstí,	že	jsme	nehodili	flintu	do	žita.	Na	jaře	se	bude	sázet	znovu…

Mgr.	Michal	Hubáček

Skupina hlasů
Co se bude dít?	S	napětím	očekávám	začátek	představení.	A	nejsem	

sama.	V	hledišti	HaDivadla	 si	ostatní	účastníci	 literární	dílny	mezi	
sebou	tiše	šeptají.	V tom	zvláštním	divadelním	šeru	znovu	pročítám	
text	na lístku.	Zaklínání malého Radka?	Název	mi	nic	neříká.	Jindy	
bych	se	nechala	překvapit,	ale	teď	mám	přece	jen	obavy.	Mé	přemítání	
přerušil	potlesk	a	divadlo	potemnělo.

Na	jeviště	přišel	muž	v	kápi.	Vůbec	nevypadal	jako	malý	Radek.	
Za ním	pochodovalo	dvaadvacet	černě	oděných	lidí.	Všichni	stále	do-
kola	opakovali	krátké	fráze	a	věty.	Nejdříve	docela	tiše	–	znělo	to	po-
dobně	jako	před	chvílí	šeptající	hlediště.	Potom	hlasy	zesílily	a	tempo	
jejich	zdánlivě	nekonečné	repetice	začalo	nabírat	na	obrátkách.	Zírala	
jsem	s pusou	dokořán.	Připadala	jsem	si	jako	v	úle.	Nepochopila	jsem.	
Unikal	mi	smysl!	Nemohla	jsem	najít	myšlenku,	které	bych	se	chytila.

Až	po	první	skladbě	mi	začínalo	docházet,	oč	běží.	Ačkoli	jednot-
livé	fráze	vytvářely	po poskládání	za	sebe	jednoduchý	příběh,	nešlo	
tu	 o  nějaký	 hlubší	 smysl.	 Všechno	 se	 teď	 začalo	 podřizovat	 rytmu	
a  pocitu.	 V	 tom	 provedení	 byla	 dynamika,	 energie	 a	 to,	 čemu	 se	
v herectví	prý	říká	feeling.	Najednou	mi	bylo	docela	jedno,	že	to	tak	
úplně	nechápu.	Vše,	co	jsem	slyšela,	bylo	podpořeno	vizuálním	prove-
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dením	na	jevišti.	Jednoduché	a	opakované	pohyby,	pravidelné	forma-
ce,	minimální	změny.	Ohlédla	jsem	se	přes	rameno.	Někteří	spolužáci	
sledovali	představení	 s údivem,	 jiní	 se	mírně	pohupovali	do	 rytmu.	
Obrátila	jsem	pozornost	zpět	na	jeviště	a	přivřela	oči.	Pochopila	jsem.	
Tito	herci	neherci,	či	snad	zpěváci	nezpěváci,	si	umí	získat	publikum.	
Voiceband.	Neslyším	to	slovo	poprvé,	ale	ještě	nikdy	jsem	ho	neviděla	
naživo.	Až	do tohoto	večera.	A	byl	 to	 skutečně	netradiční	 zážitek,	
který	se	líbil	i	většině	mých	spolužáků.

Následujícího	rána	na	nás	čekalo	další	překvapení.	Do hudebny	ve-
šel	muž,	který	před námi	stál	předešlého	dne	v kápi	na jevišti.	Byl	
již	ovšem	docela	běžně	oděn.	Představil	se	nám	jako	Zdeněk	Šturma,	
profesor	nedalekého	Gymnázia	Křenová.	Učí	němčinu,	umělecky	vede	
a	diriguje	uskupení	Ústaf-voiceband.	Vysvětlil	nám,	jak	se	vytváří	ta-
kové	pásmo	veršů	a	proč	je	rytmus	základním	kamenem	voicebandu.	
Poté	jsme	se	rozdělili	do	skupin	a	pokusili	se	vytvořit	vlastní	krátké	
představení	založené	na naší	vlastní	energii	a	životním	rytmu.

Bylo	zábavné	sledovat,	jak	se	různá	provedení	jednotlivých	skupin	
liší.	Některým	se	dařilo	lépe	a	našli	společný	rytmus,	některým	se	da-
řilo	méně	a	jejich	vystoupení	se	změnilo	ve změť	nejistých	hlasů.	Není	
to	ani	zdánlivě	tak	jednoduché,	jak	se	zdá.	Ale	bylo	to	něco	nového,	
pro nás	dosud	netušeného.	Vyzkoušeli	jsme	si	dát	mluvenému	slovu	
nový	rozměr.	Zbavili	jsme	verše	jejich	významu.	Pokud	literárně	tvoří-
me,	ve většině	případů	se	snažíme	dát	svému	textu	maximální	smysl.	
Na	literární	dílně	jsme	měli	možnost	se	od	této	snahy	odpoutat.	I	bez	
ní	jsme	vytvořili	něco	pozoruhodného.

Anna	Tišnovská,	4.D

Víme, kdo je tajemná Siduri 
(hold nezapomenutelné kolegyni Evě Jančovičové)

Přibližně	ve	stejné	době,	kdy	kolegyně	Jančovičová	odchází	do	dů-
chodu,	spatří	světlo	světa	dosud	nepublikované	fragmenty	nejstaršího	
literárně	dochovaného	příběhu	lidského	rodu.	Náhoda?	Ano,	podobnost	
s	eposem	o	Gilgamešovi,	respektive	s	její	mytickou	postavou	ze sedmé	
kapitoly,	může	být	čistě	náhodná,	ale	je	to	podobnost,	ze které	se	nám	
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závratí	až	točí	hlava.	Posuďte	sami,	dříve	než	se	exkluzivní	materiál	
dostane	do	rukou	kolegům	z	Blesku,	Story,	Aha	a	Prásku!

Text	 nově	 nalezených	 a	 rozluštěných	 klínopisných	 tabulek	 před-
kládáme	v	pořadí,	 jak	 je	 sestavil	Vojtěch	Zamarovský	 s	kolektivem	
autorů	jednoho	nejmenovaného	kabinetu.	Zaručeně	pravdivý!

7.	kapitola:	Gilgameš	a	krčmářka	Siduri	na	samém	konci	země	
(tabulka	devátá	a	desátá)

Ať	byla	zahrada	bohů	jakkoli	nádherná,	Gilgameš	v	ní	nezastavil	
své	kroky.	Šel	dále	mnoho	dvouhodin,	šel	cestou	necestou,	až	přišel	
na	samý	konec	země.	Špína	ho	pokrývala,	oděv	ze	lví	kůže	měl	zcela	
rozedraný,	mrazem	a	sluncem	spálené	měl	líce,	jeho	tvář	se	podobala	
poutníku	z	daleké	cesty.

Na	 samém	 konci	 země,	 za	 nímž	 se	 lesklo	 nehybné	 mrtvé	 moře,	
měla	 dům	 krčmářka	 Siduri,	 která	 podávala	 nápoje	 bohům.	 Přísná,	
ale	spravedlivá.	Hleděla	do	dálky,	a	když	ho	spatřila	přicházet,	k	sobě	
promluvila:	 „Snad	 je	 to	 lupič.	 Kam	 tak	 směle	 kráčí?	 Když	 se	 sem	
přiblíží,	zavřu	pevně	dveře	a	spustím	závoru,	ukryji	kamenné	tabulky	
pro	základní	školy,	zlatý	příložník,	alabastrovou	kouli	i	krychli,	komo-
lý	kužel	z	lazuritu	i	diamantové	počitadlo.	Celá	se	zahalím	závojem	
a budu	zticha.“	To	všechno	pak	také	rychle	udělala.

Když	přišel	Gilgameš	ke	dveřím	krčmy	bohů,	zabušil	na	ně	a	zvo-
lal:	„Co	jsi	to	spatřila,	krčmářko,	že	jsi	zavřela	dveře,	spustila	závoru	
a přestala	sama	se	sebou	mluvit?	Pusť	mě	dovnitř	a	dej	mi	své	nesma-
zatelné	jedničky	za	kytky,	za	sbor,	za	olympiádu,	za	klokana,	komára	
i velblouda.	Jsem	ten,	kdo	umí	sečíst	jablíčko	s	hruškou.	Jsem	ten,	kdo	
chytil	a	zabil	psa	baskervillského	a	nalepil	si	ho	do	sešitu.	Jsem	ten,	
kdo	si	zapamatuje	Pythagorovu	větu,	i	kdyby	ho	o	půlnoci	vzbudili.	
Jsem	Gilgameš,	jenž	v	průsmyku	přemohl	zapomínky	a	jemuž	velicí	
bohové	udělili	za	šest	hvězdiček	tři	malé	jedničky,	které	chci	u	svého	
prapředka	Utanapištima	vyměnit	za	jednu	jedničku	velkou.	Ano,	jsem	
ten,	kdo	dokázal	spravit	i	třicet	let	starou	kalkulačku	bohyně	Ištar.	
Otevři,	krčmářko,	nebo	ti	vyrazím	dveře	a	všechno	to	tu	vykrátím!“

Krčmářka	poslechla,	co	řekl,	a	odvětila	mu	toto:	„Kamufláž!!!	Jsi-li	
ty	Gilgameš,	který	dokázal	 takové	hrdinské	činy,	proč	máš	pohublé	
líce	a	smutek	ve	tváři,	utrápené	srdce	a	vzhled	zubožený,	nitro	plné	
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žalu?	Tvoje	tvář	se	podobá	poutníku	z	daleké	cesty,	mrazem	a	slun-
cem	máš	spálené	líce	a	šat	máš	roztrhaný.	Vypadáš	jako	nějaký	tulák	
ze	stepi	nebo	snad	lupič.	Ukaž	ten	rubáš?!	Horkou	jehlou	ušito.	Tak	
tak	čtyři	plus.	Neúpravné,	bezcenné!	Doplň,	oprav!	Pozdě!	Škoda.	Jen	
výsledek	mě	nezajímá.	Ale	přesto	malá	jednička.	Malá	jednička	za ka-
marádství	a	pro	tebe	další	příklad!“

Gilgameš	na	to	krčmářce	řekl:	„Ze	strachu	před	lomenými	výrazy	
utekl	jsem	na	step.	Ukaž	mi	cestu,	kde	žije	Utanapištim.	Na	svůj	pro-
spěch	chci	se	ho	zeptat.“

„Není	tu	žádná	cesta,“	řekla	mu	krčmářka,	„nikdy	tu	nebyla	a	ne-
byl	tu	ani	žádný	přechod.	Nikdo	od	těch	dob,	kdy	vznikl	tento	svět,	
nepřekročil	tu	moře.	Jinou	ti	dám	však	radu!“

„Poraď	mi,	krčmářko	bohů,“	zvolal	Gilgameš,	„rád	splním	všechno,	
co	 mi	 řekneš,	 Siduri	 božská!	 Ukaž	 mi	 cestu,	 kde	 žije	 Utanapištim,	
ukaž	mi	její	směr,	dej	mi	znamení.“

A	takto	promluvila	božská:	„Prospěch,	který	hledáš,	nenajdeš.	Kdo	
ze	smrtelníků	může	se	radovat	z	nesmazatelných	jedniček?	Jinou	však	
cestu	hledej,	hrdino	Gilgameši,	poslechni	mou	radu.“

„Nejdřív	to	slíbené!“	neudržel	se	hrdina	Gilgameš.
Krčmářka	Siduri	však	mocnému	silákovi	nebojácně	odvětila:	„Drž	

svá	ústa,	Gilgameši.	Nepleť	si	pusu	s	knížkou.	Toto	máš	znát	z	první	
obecné.	A	vůbec.	Napíšeme	si	nové	heslo.“

Gilgameš	oněměl.
„Podtrhuj	podle	pravítka	a	škrtej	jednou	rovnou	čarou.
Náčrtek	vytvoř	pouze	obyčejnou	tužkou.
Do	náčrtníku	kreslí	propiskou	pouze	buran.
Bude-li	někdy	cos	zavlečeno,	coufni	o	dvě	místa	dozadu.
Přicházej	vždy	do	chrámu	deset	až	patnáct	vteřin	po	zvonění	a obě-

tuj	tam	sešity	u	černé	taštičky	před	osmou	hodinou	ranní.
Ale	pamatuj:	Rychlost	není	vše!
Pořiď	si	kalkulačku,	která	vydrží	aspoň	třicet	let.
Pořiď	si	seznam	hříšníků,	kteří	po	tobě	smažou	stopy	na	tabulové	

hoře	ve	stepi.
A	nezapomeň:	Nechej	Chmelaře	kreslit	si	autíčka!“
„Co	mi	to	tu	vykládáš,	krčmářko“,	vykřikl	Gilgameš.	„Srdce	i	mysl	

mi	pro	prospěch	truchlí	a	ty	mi	tu	vykládáš	takové	věci!	Vědí	to	lidé	
i	 bez	 tebe.	 K	 čemu	 je	 však	 dobrý	 takový	 život?!	 Najdou	 tak	 klid	
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ve  svém	 srdci,	 pomohou	 tak	bližním,	 zalíbí	 se	 tak	bohům?	Kdo	 si	
z nich,	žije-li	takto,	zachová	navěky	jméno?	Já	chci	však	víc!	Ukaž	mi	
cestu	za	Utanapištimem!“

„A	ven!!!“,	rozkřikla	se	krčmářka	Siduri.	„Žádný	jiný	to	takto	ne-
zvrtal,	jenom	ty!	Máš	příšernou	pracovní	morálku!“

Tu	odvrátil	se	Gilgameš	od	božské	Siduri	a	rázným	krokem	kvapně	
a	mrzutý	odešel	od	ní	pryč.

Zde	dosud	přeložený	text	končí.	Jakmile	se	objeví	další	podrobnosti	
z	našich	zaručeně	spolehlivých	zdrojů,	budeme	vás	neprodleně	infor-
movat	a	budete	to	právě	vy,	kdo	se	o	tom	dozví	jako	první.

	 	 	 	 Za	kolektiv	nejmenovaného	kabinetu
	 	 	 	 Mgr.	Michal	Hubáček,
	 	 	 	 v	zastoupení	V.	Z.

d) Mezinárodní aktivity

Výměna Brno – Darmstadt tentokrát v přírodním duchu
Dá	se	ještě	napsat	něco	nového	o	výměně	Jaroška	–	Edith-Stein-

-Schule,	jejíž	počátky	sahají	do	roku	1991	a	o	níž	v ročenkách	pravi-
delně	informujeme?	Určitě	ano,	protože	každý	ročník	je	něčím	speci-
fický.	Ten	letošní	jsme	věnovali	ochraně	přírody,	a	tak	je	samozřejmé,	
že	 v  programu	 výměny	 vedle	 tradičních	 výletů	 do	 Frankfurtu	 nad	
Mohanem	či	Prahy	figurovaly	také	návštěvy	chráněných	území	v blíz-
kosti	obou	partnerských	měst.

Při	jarní	části	výměny	jsme	nedaleko	Darmstadtu	obdivovali	uni-
kátní	naleziště	fosilií	„Grube	Messel“,	které	je	jakožto	světové	přírod-
ní	dědictví	chráněno	organizací	UNESCO.	Ve	vrstvách	tzv.	ropných	
břidlic,	jejichž	vznik	začal	před	48	miliony	let,	se	v nezvykle	dobrém	
stavu	uchovaly	zkameněliny	rostlin	i	živočichů,	leckdy	i	s vnitřními	
orgány,	 které	 se	 bez	 přístupu	 kyslíku	 nerozložily,	 u	 hmyzu	 je	 mož-
no	pozorovat	žilkování	křídel	či	původní	barvu.	Zažili	 jsme	nadšení	
přírodovědců,	kteří	kousek	po	kousku	prohledávají	materiál	 a	 snaží	
se	objevit	něco	nového.	Jásali	jsme	nad	každým	otiskem	listu	či	zka-
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menělým	trusem,	ti	šťastnější	z nás	ulovili	i	zbytek	hmyzího	křídla.	
Nejzajímavější	 nálezy	 z  lokality	 nám	 naše	 průvodkyně	 představila	
v podobě	pryskyřičných	modelů	–	prohlédli	jsme	si	pravěkého	hada,	
želvu,	krokodýla,	rybu	či	předchůdce	dnešního	koně.

V	 novém  informačním	 centru	 největší	 hesenské	 CHKO	 Kühkopf	
–	Knoblochsaue	jsme	se	nejdříve	zastavili	u	názorného	modelu	zapla-
vovaného	území	ostrova,	který	vznikl	umělým	propojením	původního	
meandru	řeky	Rýn.	Náš	průvodce	nám	vysvětlil,	jak	pravidelné	zápla-
vy	působí	na	faunu	a	flóru	této	lužní	oblasti.	Na	fotografiích,	modelech	
a	videích	jsme	si	prohlédli	ptáky,	savce,	ryby	i	hmyz,	pochopili	jsme,	
že	stromy	s měkkým	dřevem	jsou	vůči	záplavám	odolnější	než	stromy	
s tvrdým	dřevem.	Všechny	teoretické	poznatky	jsme	pak	konfronto-
vali	s realitou	při	procházce	po	naučné	stezce.	Z ptačí	pozorovatelny	
jsme	jako	bonus	zahlédli	lovícího	ledňáčka.

Podzimní	část	výměny	se	odehrávala	v Brně	a	odtud	je	to	co	by	
kamenem	dohodil	do	největší	krasové	oblasti	u	nás	–	do	CHKO	Mo-
ravský	kras.	Navštívili	jsme	ji	dvakrát	–	jeden	den	jsme	tradičně	žasli	
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nad	krápníkovou	výzdobou	Punkevních	jeskyní	a	trnuli	při	pohledu	
do	hlubin	Macochy,	druhý	den	 jsme	však	pro	naše	 a	darmstadtské	
studenty	 vymysleli	 aktivnější	 zábavu.	 Pod	 vedením	 zkušených	 prů-
vodců	ze	Střediska ekologické	výchovy	Kaprálův	mlýn	jsme	se	prošli	
údolím	Říčky	a	dozvěděli	se	spoustu	zajímavostí	o	stěžejním	působení	
vody	při	vzniku	jeskyní,	a	protože	celý	předchozí	den	v Brně	a	okolí	
z nebes	padaly	hektolitry	vody,	měli	jsme	i	nevšední	příležitost	vidět,	
jak	ze	zamřížovaného	a	uzamčeného	vchodu	Ochozské	jeskyně	proudí	
řeka.	Navštívili	jsme	rovněž	jeskyni	Pekárnu	–	významné	archeologic-
ké	naleziště	dokazující	osídlení	již	od	doby	paleolitu	–	a	prohlédli	si	
repliky	nástrojů	objevených	zde	při	archeologických	průzkumech.	Nej-
větším	dobrodružstvím	však	byl	vstup	do	jeskyně	Netopýrka.	Vedoucí	
rozdali	baterky	a	zmizeli	ve	tmě.	Nezbylo	než	je	následovat.	Z hlubin	
země	se	později	vynořovali	zablácení,	ale	kupodivu	usměvaví	studenti	
–	na	speleology	si	přece	jenom	nehrajeme	každý	den.

Projekt	Ochrana	přírody	však	nezahrnoval	pouze	výlety,	měl	i	svou	
pracovní	část.	V osmičlenných	smíšených	skupinách	studenti	z obou	
škol	 zpracovávali	 předem	 stanovená	 témata.	 Teoretické	 informace	
o  ochraně	 přírody	 v  ČR	 a	 SRN	 i	 praktické	 zkušenosti	 z  návštěv	
chráněných	 lokalit	 včetně	 výsledků	 dotazníkového	 šetření	 o	 postoji	
brněnských	a	darmstadtských	občanů	k ochraně	přírody	pak	prezen-
tovali	v	německém	jazyce	v aule,	a	to	před	publikem	ne	ledajakým.	
Kromě	vyučujících	z obou	škol	angažovaných	při	výměně	si	studenty	
přišli	poslechnout	také	pan	ředitel	Herman,	paní	zástupkyně	ředitele	
Sítařová,	emeritní	paní	zástupkyně	ředitele	Přikrylová,	emeritní	pan	
zástupce	 ředitele	 Irgang,	 zakladatel	 výměny,	 a	 dokonce	 pan	 Göbel,	
ředitel	 Edith-Stein-Schule,	 který	 letos	 společně	 s  manželkou	 přijal	
pozvání	pana	ředitele	Hermana	a	na	tři	dny	přijel	do	Brna.	Nervozita	
tedy	byla	pochopitelná,	přesto	studenti	svůj	úkol	zvládli	velmi	dobře.	
Pan	ředitel	Göbel	pochválil	společnou	česko-německou	práci	studentů	
obou	gymnázií,	ocenil,	že	se	s němčinou	poprali	i	začátečníci	a	vyzdvi-
hl	jazykovou	úroveň	několika	pokročilých	studentů.

Dvacátý	čtvrtý	ročník	výměny	máme	za	sebou.	Co	říkáte,	milí	stu-
denti,	zúčastníte	se	toho	pětadvacátého?

	 	 	 PhDr.	Martina	Literáková
	 	 	 za	realizační	tým	výměny	Brno	–	Darmstadt
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ESPAÑOLmánie na Jarošce
Už	je	to	tady!	Počet	studentů	španělštiny	na	našem	gymnáziu	do-

sáhl	svého	historického	rekordu.	Po	němčině	se	řadí	tento	překrásný	
románský	jazyk	mezi	nejoblíbenější	při	volbě	druhého	cizího	jazyka.	
Španělština	je	prostě	in.	Jedná	se	o	velice	přitažlivý	a	poměrně	jedno-
duchý	jazyk,	který	našim	studentům	pomůže	přiblížit	se	velmi	osobité	
a	temperamentní	kultuře.

Při	výuce	španělštiny	dbáme	na	to,	aby	byli	studenti	aktivní	a	ne-
báli	se	mluvit.	K	tomu	je	povzbuzují	zejména	hry,	písničky,	obrázky,	
videa,	také	interaktivní	cvičení	na	počítačích	nebo	projekty.	Od	září	
2014	 jsme	některým	španělským	skupinám	zařadili	do	výuky	 jednu	
hodinu	 týdně	 s	 rodilým	 mluvčím,	 Mexičanem	 Hildebertem	 Amená-
nem	Guerrerem.	Hildeberto	vede	i	kroužek	španělštiny	pro	pokročilé.	
Někteří	studenti	tak	mají	5	hodin	španělštiny	týdně,	což	je	pořádný	
nášup,	od	kterého	očekáváme	velký	pokrok	ve	všech	řečových	doved-
nostech.

Společně	 se	 snažíme	 obohatit	 jazykové	 znalosti	 našich	 studentů	
o vědomosti	v	oblasti	reálií	španělsky	mluvících	zemí.	Máme	pro	ně	
v	průběhu	roku	připravené	aktivity	spojené	se	svátky	ve	Španělsku	
a Latinské	Americe	a	chystáme	se	také	uvařit	pár	španělských	dob-
rot.	Na	jaře	minulého	školního	roku	jsme	již	se	dvěma	skupinami	2.B	
soutěžili	o	to,	kdo	připraví	lepší	španělskou	tortillu	de	patatas,	a	s ně-
kterými	třídami	jsme	poznali	kouzlo	chilského	maté.

Tvořivost	 u	 studentů	 podporujeme	 projekty,	 ve	 kterých	 jednou	
za dva	měsíce	vytváří	ve	dvojicích	koláž	na	zadané	téma:	na	tvrdý	
papír	 formátu	 A3	 lepí	 výstřižky,	 fotky,	 obrázky,	 kreslí	 a	 píší	 text.	
U	 projektů	 nehodnotíme	 gramatickou	 správnost,	 nýbrž	 nápaditost,	
kreativitu	a	přístup	k	práci.	Těmito	projekty	se	studenti	učí	důleži-
té	návyky	do	života:	zpracovat	určité	téma	osobitým	a	atraktivním	
způsobem,	 dodržet	 termín	 odevzdání	 a	 následně	 svou	 vlastní	 práci	
přednést	ostatním	ve	třídě.	Naučí	se	tím	spolupracovat,	za	svou	prací	
si	stát	a	být	sebevědomí	při	její	prezentaci.	Výsledkem	jsou	často	vel-
mi	podařená	díla,	která	pak	vyvěšujeme	na	naše	španělské	nástěnky.

V	září	2014	se	uskutečnily	hned	dva	výjezdy	do	Španělska.	Jeden	
studijní,	poznávací	a	zážitkový	na	12	dní	do	Španělské	Benálmadeny,	
přímořského	městečka	ležícího	kousek	od	Málagy.	Druhý	pak	pozná-
vací	na	9	dní	do	Madridu	a	Londýna.	Obě	cesty	se	velmi	vydařily,	
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přinesly	studentům	nové	kamarády	a	velkou	zkušenost	při	poznávání	
každodenního	života	Španělů.

A	k	čemu	vlastně	studentům	tento	populární	románský	jazyk	bude?	
Španělština	je	druhý	nejrozšířenější	indoevropský	jazyk.	S její	znalostí	
se	studenti	domluví	s více	než	400	miliony	lidmi	ve	23	zemích	a od-
borníci	 předpokládají,	 že	 do	 poloviny	 21.	 století	 toto	 číslo	 stoupne	
na 500	milionů.	Jenom	ve	Spojených	státech	španělsky	hovoří	22	mili-
onů	obyvatel.	Španělština	tudíž	otevírá	bohaté	možnosti	při	cestování	
i	při	pracovním	uplatnění	v zahraničí.	Španělština	studentům	pomůže	
i	 při	 učení	 dalších	 cizích	 jazyků.	 Spousta	 slov	 je	 téměř	 stejná	 jako	
v portugalštině,	katalánštině,	francouzštině	nebo	italštině.	V	poslední	
době	je	možné	slýchat	španělštinu	i	v	brněnských	ulicích.	Mnoho	Špa-
nělů	se	totiž	kvůli	ekonomické	krizi	přesunulo	do	větších	evropských	
měst,	 kde	 hledají	 pracovní	 uplatnění	 nebo	 studují	 na	 univerzitách,	
čímž	se	nám	jinak	vzdálený	hispánský	svět	přiblížil	víc,	než	jsme	si	
kdy	dovedli	představit.

Moc	bychom	si	přáli,	abychom	studentům	pootevřeli	dveře	do	svě-
ta,	který	je	bude	bavit,	který	je	v	mnohém	obohatí,	přinese	nové	ka-
marády,	zajímavé	příležitosti	a	jednou	na	něj	budou	rádi	vzpomínat.

	 	 	 	 Mgr.	Jana	Veselá,	
	 	 	 	 Mgr.	Karla	Vomelová,
	 	 	 	 Hildeberto	Alemán	Guerrero
	 	 	 	 učitelé	španělštiny

Poznávací zájezd do Španělska
Studenti	 naší	 školy	 měli	 letos	 již	 počtvrté	 možnost	 zúčastnit	 se	

leteckého	 poznávacího	 zájezdu	 do	 Španělska.	 Ve	 dnech	 23.	9.	 až	
1.	10.	2014	navštívila	skupina	15	studentů	2.	a	3.	ročníku	španělskou	
metropoli	Madrid.

Odlétali	 jsme	 z  brněnského	 letiště	 a	 cestovali	 jsme	 s  přestupem	
v Londýně.	Po	příletu	do	Madridu	jsme	se	v noci	ubytovali	v hostelu	
v centru	města	ve	čtvrti	Malasaña,	proslavené	v 80.	letech	20.	století	
kulturním	hnutím	„movida	madrileña“,	jehož	představitelem	je	např.	
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režisér	 Pedro	 Almodóvar.	 Díky	 poloze	 našeho	 ubytování	 jsme	 měli	
většinu	zajímavých	míst,	která	jsme	chtěli	vidět,	na	dosah.

Během	pobytu	v hlavním	městě	 španělského	království	 jsme	na-
vštívili	významné	památky	spjaté	s jeho	bohatou	historií	a	kulturou.	
První	den	jsme	absolvovali	komentovanou	prohlídku	ženského	kláštera	
Descalzas	Reales,	který	založila	v 16.	století	sestra	Filipa	II.	Klášter	
se	mimo	 jiné	může	pochlubit	 sbírkou	 tapiserií	podle	návrhů	Petera	
Rubense.

V dalších	dnech	jsme	navštívili	Palacio	Real,	královský	palác,	který	
je	i	v dnešní	době	využíván	pro	přijímání	významných	osob	a	hostiny	
státních	návštěv,	stejně	jako	další	dvě	sídla	královské	rodiny	v okolí	
hlavního	města.

Krása	paláce	a	okolních	zahrad	v Real	Sitio	de	El	Pardo	uchvátila	
i	generála	Francisca	Franca,	který	odsud	zemi	řídil	od	konce	30.	let	
až	do	své	smrti	v roce	1975.	Jsou	zde	prostory	vybudované	habsbur-
skými	panovníky,	např.	císařem	Karlem	V.,	a	bourbonskou	dynastií,	
k níž	patří	 i	 letos	korunovaný	král	Filip	VI.	V areálu	Palacio	Real	
de	 Aranjuez	 jsme	 viděli	 jarní	 venkovské	 sídlo	 oblíbené	 jak	 Karlem	
V. a	Filipem	II.,	tak	jejich	bourbonskými	nástupci.	V paláci	markýze	
Cerralbo	jsme	si	udělali	představu	o	tom,	jak	žila	španělská	aristokra-
cie	v 19.	století.

Podařilo	se	nám	také	prohlédnout	si	při	západu	slunce	Templo	de	
Debod,	egyptský	chrám	starý	přes	2000	let,	kam	dříve	mohli	vstou-
pit	 pouze	 velekněží	 a	 faraoni.	 Tato	 stavba	 se	 ocitla	 v  madridském	
parku	díky	tomu,	že	Španělsko	ji	dostalo	od	Egypta	jako	poděkování	
za	pomoc	při	záchraně	starověkých	památek	při	budování	Asuánské	
přehrady.

Španělská	 metropole	 je	 také	 destinací	 pro	 milovníky	 výtvarného	
umění.	 Navštívili	 jsme	 několik	 slavných	 obrazáren	 se	 světově	 pro-
slulými	 sbírkami	 –	 Museo	 del	 Prado,	 Centro	 del	 Arte	 Reina	 Sofia	
a  Museo	 Thyssen-Bornemisza.	 Mohli	 jsme	 na	 vlastní	 oči	 obdivo-
vat	díla	od středověkých	mistrů	až	po	současné	umělce.	Největšími	
magnety	pro	turisty,	pokud	jde	o	díla	španělských	malířů,	jsou	např.	
Las Meninas	 od	 Velázqueze,	 obrazy	 královské	 rodiny	 od	 Francisca	
Goyi,	Picassova	Guernica.

V Museo	de	América	jsme	viděli,	jak	probíhal	kontakt	mezi	kultu-
rami	Starého	a	Nového	světa,	od	objevení,	přes	dobývání	až	po	kolo-
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nizaci	a	složitou	strukturu	společnosti,	kde	bylo	důležité	nejen	sociální	
postavení,	ale	i	etnický	původ	člověka.

Pro	některé	studenty	byla	velkým	zážitkem	osobní	návštěva	stadio-
nu	Santiago	Bernabeu,	kde	si	zájemci	mohli	prohlédnout	místa,	kde	
se	pohybují	jejich	oblíbené	hvězdy	Realu	Madrid.

Po	náročném	programu	plném	poznávání	památek	jsme	si	pro	krát-
ký	odpočinek	zvolili	park	Retiro,	oblíbené	místo	pro	relaxaci	místních	
obyvatel.

Během	pobytu	v Madridu	studenti	také	poznali	běžný	ruch	života	
ve	Španělsku	a	mohli	 si	v reálném	prostředí	vyzkoušet	komunikaci	
ve	španělštině,	ať	už	při	tradiční	snídani	churros	(kousky	smaženého	
těsta)	s čokoládou,	nebo	v typickém	baru	s tapas,	kde	se	podává	malé	
občerstvení.

Věřím,	že	tato	návštěva	bude	naše	studenty	motivovat	k dalšímu	
studiu	jazyka	a	kultury	a	doufám,	že	je	inspiruje	k dalšímu	poznávání	
okolního světa.

Mgr.	Karla	Vomelová
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Ve Vídni se slaví i demonstruje
Rok	 2013	 již	 sice	 máme	 už	 nějaký	 ten	 pátek	 za	 sebou,	 nicméně	

tradice	vánočních	trhů	a	s	nimi	spojených	jarošáckých	výletů	přetr-
vává.	Pevně	věřím,	že	i	letos	na	dveře	klepe	vůně	bratwurstů	a	jablek	
v	čokoládě.	Pro	ty,	co	se	už	nemohou	dočkat,	si	zopakujme,	jak	tato	
událost	probíhala	minulý	rok.

Celkem	výstižně	ji	popisuje	poetický	výrok	jednoho	žáka	z loňské	
2.D:

VíDEň
Zbyněk	Drápela

V koloně jsme nebyli,
stejně jsme se zpozdili.

Viděli jsme demonstraci,
byla před Hofburgem asi.
Potom jsme se posilnili,

do Mumoku vyrazili.
Za vstup tam by měli platit,
člověk by se tam moh ztratit.

Muzeum věd přírodních
bylo mnohem větší,

nebyl tam čas na oddych,
bylo mnohem lepší.

Viděli jsme tuny zvířat,
která na nás chtěla zírat.

Výlet	minulého	roku	byl	naplánován	na	11.	prosinec	a	byl	organizo-
ván	pod	záštitou	paní	profesorky	Sedlinské	a	profesorky	Kozubíkové.	
Nejvíce	účastníků	se	hlásilo	ke	třídě	2.D	jakožto	„mateřské“	třídě	prof.	
Sedlinské,	nicméně	ani	ostatní	třídy	nezahálely.	Jak	by	také	ne,	kdo	
by	odolal	vidině	zajímavých	výstav,	neodolatelné	vánoční	atmosféře	
a spoustě	lákavého	jídla?

Sraz	byl	naplánován	před	 školou	na	hříšně	brzké	 ráno,	ovšem	to	
byla	cena,	kterou	jsme	zaplatili	za	to,	že	jsme	už	po	deváté	hodině	
ranní	mohli	brouzdat	uličkami	hlavního	města	našich	sousedů.

Naše	první	zastávka	byl	hrad	Hofburg,	někdejší	rezidence	rakous-
kého	císaře.	Nás	ovšem	zaujala	spíš	jiná	osoba	–	mám	teď	na	mysli	
Alžbětu	 Bavorskou,	 známou	 jako	 Sissi,	 které	 byla	 věnována	 hlavní	
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hradní	expozice.	Když	jsme	si	spolu	s	ní	prošli	její	zajímavý	životní	
příběh,	čekalo	nás	nevídané	překvapení.

Při	snaze	dostat	se	ven	z	Hofburgu	jsme	se	totiž	zapletli	do	místní	
vysokoškolské	demonstrace.	A	tak	jsme	si	z	Vídně	odnesli	další	vzpo-
mínku	–	někteří	i	úsměvné	fotky	se	strážci	zákona.

Po	krátké	obědové	pauze	jsme	se	přesunuli	do	významných	vídeň-
ských	muzeí	a	galerií.	Velká	skupina	studentů	z jiných	tříd	zamířila	
do Albertiny,	aby	si	prohlédli	sbírku	impresionistů.	Naše	třída	si	hod-
ně	slibovala	od	Muzea	moderního	umění	nadace	Ludwig,	které	je	zná-
mější	jako	MUMOK,	jak	lze	vyčíst	i	z	básně	mého	šikovného	spolužá-
ka.	Nakonec	se	ale	většině	účastníků	nejvíc	líbilo	Muzeum	přírodních	
věd,	nacházející	se	v krásné	budově	projektované	pány	Semperem	a	
Hasenauerem,	kde	jsme	si	prohlédli	sbírku	minerálů,	dinosaury,	pra-
věké	nálezy	a	spoustu	dalšího.	Předtím	jsme	se	rozdělili	na	tři	skupi-
ny,	byli	však	i	tací,	co	stihli	nejen	více	výstavních	okruhů,	ale	i	ony	
očekávané	vánoční	trhy,	které	samozřejmě	nesměly	chybět.	Někteří	si	
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odvezli	designový,	ručně	vyráběný	suvenýr,	jiní	plný	žaludek	a	všichni	
určitě	nezapomenutelný	zážitek.	

Značně	unavení,	ale	blažení	jsme	se	vrátili	kolem	osmé	hodiny	před	
brány	naší	školy	a	ještě	další	dny	jsme	vstřebávali	své	dojmy.	Myslím,	
že	určitě	nejsem	sama,	kdo	se	do	víru	sváteční	atmosféry	těší	i	tento	
rok	a	doufá,	že	náš	výlet	do	Vídně	bude	opět	provázet	dobrá	nálada!

Tereza	Vašíčková,	2.D

Studijní pobyt ve Španělsku
Ještě	nikdy	jsem	nebyla	ve	Španělsku,	o	to	víc	jsem	uvítala	možnost	

studijního	pobytu	na	jihu	Španělska	v	Málaze.	Měli	jsme	skvělou	pří-
ležitost,	jak	poznat	místní	kulturu,	zdokonalit	si	naše	znalosti	španěl-
štiny	a	získat	plno	nových	zážitků.	Už	jen	to,	že	jsme	po	dobu	našeho	
pobytu	bydleli	po	dvojicích	či	trojicích	u	rodin,	se	kterými	jsme	snída-
li,	večeřeli	a	mohli	trávit	volný	čas,	pro	mě	bylo	něco	naprosto	nového.	
Zatím	jsem	se	totiž	nikdy	nedostala	tak	blízko	k	cizímu	jazyku.	Byli	
jsme	obklopeni	 španělštinou	 celý	den.	Mluvili	 jsme	 španělsky	 s  ro-
dinou,	přes	pracovní	dny	jsme	měli	lekce	španělštiny,	a	ještě	k	tomu	
jsme	ji	slyšeli	kolem	nás	na	každém	kroku.	Díky	tomu	jsme	převedli	
naše	znalosti	z	teorie	do	praxe	a	po	pár	dnech	z	nás	opadly	veškeré	
zábrany	natolik,	že	jsme	se	už	nebáli	promluvit.	Zároveň	nám	za	naše	
úsilí	v hodinách	jazyková	škola	Colegio	Maravillas	vystavila	certifikát	
a	celá	 skupina	si	odvezla	vysvědčení	 s	velkou	pochvalou	za	chování	
a aktivitu	v	hodinách	španělštiny	i	volnočasových	programech.

O	víkendech	jsme	společně	podnikali	výlety	do	okolí.	Dvakrát	jsme	
byli	v	samotné	Málaze,	kde	jsme	vyrazili	po	stopách	Pabla	Picassa	–	
nejprve	jsme	byli	v	domě,	kde	se	narodil,	a	pak	také	v	jeho	muzeu,	
kde	jsme	viděli	exempláře	jeho	tvorby	na	vlastní	oči.	Mimoto	jsme	si	
prohlédli	Katedrálu	„La	Manquita,“	takto	přezdívanou	podle	 jediné	
věže,	a	přístav,	který	mě	velice	zaujal	díky	své	krásné	promenádě.	Jiné	
dny	jsme	se	podívali	do	vesniček	v okolí	Málagy,	do	přírodního	par-
ku	El	Torcal	se	zajímavými	skálami	a	do	městečka	Antequera,	jehož	
centrum	je	tvořeno	spoustou	kostelů	a	nádherných	uliček.	Nejvíc	však	
většinu	z	nás	nadchl	výlet	do	Granady	a	návštěva	pevnosti	Alhambra,	
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největší	arabské	památky	Španělska.	Skládá	se	z	nádherných	zahrad,	
obrovského	paláce,	jehož	zdi	jsou	pokryty	neuvěřitelně	detailními	or-
namenty,	a	věže,	ze	které	jsme	viděli	Granadu	jako	na	dlani.	Prostě	
nádhera.

Odpolední	program	nám	organizovala	jazyková	škola	nebo	naši	uči-
telé.	Měli	 jsme	možnost	 se	 zapojit	do	vaření	paelly,	 zatančit	 si	fla-
menco,	zahrát	si	míčové	hry	na	pláži	nebo	turnaj	ve	stolním	tenise,	
kouknout	na	španělský	film	nebo	jen	tak	odpočívat	na	pláži	či	trávit	
volný	čas	s	rodinou.

Příjemné	bylo	 i	přímořské	městečko	Benalmádena,	kde	 jsme	byli	
po	celou	dobu	ubytovaní.	Spojení	moře,	pláže,	palem,	úzkých	uliček,	
bílých	domků,	barů	a	kavárniček	odráželo	typickou	atmosféru	Anda-
luzie.	Zkrátka	a	dobře	jsme	si	užili	i	pocit	léta	a	prázdnin.

Ze	 zájezdu	 jsem	 byla	 nesmírně	 nadšená.	 Mimo	 jiné	 přispěl	 také	
k tomu,	že	jsme	se	mezi	sebou	více	poznali	a	navázali	nová	přátelství.	
Pokud	by	se	příští	rok	naskytla	podobná	příležitost,	určitě	bych	ne-
váhala	a	jela	znovu.

Andrea	Podskalská,	4.ag
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Výměnný pobyt s ruským lyceem Sosnovyj Bor
V	pořadí	druhý	výměnný	pobyt	s	ruským	lyceem	č.	8	v	Sosnovém	

Boru	poblíž	Petrohradu	se	uskutečnil	začátkem	května	v	Brně	a	po-
slední	týden	v	červnu	v	Rusku.	Tentokrát	jsme	již	v	Rusku	nepocítili	
pravou	ruskou	zimu,	ale	teplé	počasí	nám	také	nebylo	dopřáno.	Avšak	
program	nám	počasí	bohatě	vynahradil.	Jak	mají	ruštináři	napsané	
v	učebnicích	Raduga	–	bílé	noci	 jsou	jednoduše	pohádka.	Ani	když	
zašlo	slunce	(to	se	dělo	jen	asi	od	dvou	do	čtyř	hodin	ráno),	nebyla	
taková	tma,	na	jakou	jsme	zvyklí.	Asi	si	dokážete	představit,	tak	to	
člověka	rozhodí	–	a	k	tomu	ještě	posun	času	o	tři	hodiny	vpřed.	Ale	
právě	díky	bílým	nocím	jsme	měli	možnost	plout	po	noční	řece	Něvě,	
kde	se	otvíraly	mosty.	V	Petrohradu	jsme	ovšem	nebyli	jen	kvůli	této	
atrakci,	svědomitě	jsme	navštívili	světoznámou	galerii	Ermitáž,	zámek	
Petrodvorec	s	překrásnými	zahradami,	Carské	selo,	stylový	hostel	Red	
house	a	spoustu	dalších	míst	v	okolí.

V	 České	 republice	 jsme	 se	 pokusili	 Rusům	 ukázat	 to	 nejzajíma-
vější,	co	naše	město	 i	kraj	nabízejí.	Brno	jsme	s	nimi	prošli	křížem	
krážem,	parníkem	jsme	také	pluli	na	hrad	Veveří.	Mikrobus	nás	zavezl	
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do Lednice,	kde	ruští	studenti	obdivovali	krásný	park	z	ptačí	perspek-
tivy	–	z	tamního	minaretu.	Navštívili	jsme	také	hrad	Perštejn,	který	
se	prý	Rusům	líbil	vůbec	nejvíce.	Nechyběla	také	plavba	loďkami	po	
říčce	Punkvě	v	Macoše.	Naši	zahraniční	přátelé	také	mohli	obdivovat	
památky	hlavního	města	Prahy.	Program	v	Brně	neformálně	zakončil	
hudební	festival	Čarodějáles	na	Riviéře.

Můžu	prohlásit,	že	i	když	v	době	výměny	panovala	nejen	kvůli	ane-
xi	Krymu	vypjatá	politická	situace,	byl	to	opět	úžasný	zážitek.	Už	lze	
jen	dodat:	До скорой встречи, Питер!

Veronika	Žáková,	3.C

Ruštinářská exkurze do Lvova
Na	přelomu	září	a	října	roku	2014	jsme	vůbec	poprvé	uspořádali	

exkurzi	do	ukrajinského	města	Lvov.	S	výletem	určeným	pro	ruštináře	
se	počítalo	již	déle.	Napjatá	vnitropolitická	situace	na	Ukrajině	však	
v září	znemožnila	mnoha	studentům	výletu	se	zúčastnit.	Do	Lvova	
tak	nakonec	vyrazilo	šestnáct	studentů,	z	nichž	se	třináct	učí	ruštinu.	
Do	starodávné	metropole	Haliče	nás	dopravil	linkový	autobus.	Uby-
tovali	jsme	se	na	tři	noci	v	zajímavém	hostelu	Soviet	home,	který	je	
zařízený	ve	stylu	socialistické	éry.	

Lvov	se	bezpochyby	svojí	krásou	a	také	koncentrací	památek	může	
rovnat	například	Praze.	Dlouhé	hodiny	jsme	mohli	chodit	po	ulicích	
a navštěvovat	chrámy	nejrůznějších	církví:	římskokatolické,	řeckoka-
tolické,	pravoslavné,	ale	také	například	arménskou	katedrálu	či	zbytky	
synagogy	Zlatá	růže.	Seznámili	jsme	se	s	neuvěřitelně	zajímavou	histo-
rii	tohoto	města.	Dnešní	Lviv,	Lvov,	Lwow,	kdysi	Lemberg	či	Leopolis	
býval	hlavním	městem	haličského	království.	Později	se	stal	polským	
královským	městem,	ještě	později	Halič	připadla	rakouské	monarchii.	
Před	2.	světovou	válkou	tu	žilo	až	30	procent	Židů.	A	teprve	po	roce	
1945	město	připadlo	SSSR	a	stalo	se	převážně	ukrajinským.	To	vše	tu	
bylo	znát	na	každém	kroku.

Zajímavým	zážitkem	bylo	stoupání	do	výše	lvovských	věží	–	rad-
niční	a	také	katedrály	Olgy	a	Elišky.	Na	město	jsme	se	koukali	také	
z kopce	Vysokij	zamok,	kde	se	kdysi	nacházel	královský	hrad.	S	li-
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dovou	ukrajinskou	architekturou	jsme	se	seznámili	při	návštěvě	skan-
zenu	Ševčenskovký	háj,	který	připomíná	ten	v	moravském	Rožnově.	
Poslední	 večer	 zase	 navštívili	 slavnou	 lvovskou	 operu.	 Zhlédli	 jsme	
v ní	balet	Korzár.	Těsně	před	odjezdem	do	Brna	jsme	se	také	byli	
podívat	do	zdejšího	 jazykového	gymnázia,	kde	se	dobré	tři	čtvrtiny	
studentů	učí	také	češtinu.	Pokud	to	bude	možné,	pokusíme	se	v	bu-
doucnu	s tímto	gymnáziem	prohloubit	spolupráci.

	 	 	 	 	 	 Mgr.	Michal	Horák
	 	 	 	 	 	 učitel	RJ	a	OV	
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5. TEORIE A PRAXE VYUČOVÁNÍ

a) Poprvé jsme se zúčastnili ekologické olympiády
V  pestré	 nabídce	 různých	 studentských	 soutěží	 patří	 ekologická	

olympiáda	k těm	méně	známým,	přestože	se	jedná	o	celostátní	soutěž	
s dosti	dlouhou	tradicí.	V loňském	školním	roce	proběhl	již	19.	roč-
ník,	ale	pro	naši	školu	byla	účast	v této	soutěži	premiérou.	Obdobně	
na	tom	byla	i	většina	dalších	účastníků	z jižní	Moravy,	neboť	v na-
šem	kraji	se	v posledních	 letech	soutěž	nepořádala.	To	se	projevilo	
i na přípravě	krajského	kola.	Jeho	konání	bylo	ohlášeno	již	od	začátku	
listopadu,	podrobnější	 informace	o	náplni	soutěže	jsme	se	dozvěděli	
až	v průběhu	ledna.	Nechtělo	se	nám	tak	dlouho	čekat	a	začali	jsme	
sami	a	po	svém.	Přestože	se	krajského	kola	smí	zúčastnit	pouze	jed-
na	jediná	trojčlenná	skupinka	reprezentující	školu,	připadlo	mi	škoda	
neoslovit	větší	počet	studentů	a	nabídnout	 jim	alespoň	účast	v	na-
šem	školním	kole.	Zájem	byl	docela	velký	a	přihlásilo	se	21	studentů.	
Nejvíce	jich	bylo	z loňské	1.A	a	2.C.	Tématem	ekologické	olympiády	
byla	 rekultivace	 prostorů,	 v  nichž	 byla	 ukončena	 těžba	 nerostných	
surovin.	Abychom	získali	o	této	problematice	jasnější	představu,	vy-
pravili	jsme	se	v průběhu	předvánočního	týdne	do	lomů	na	Hádech.	
Během	kratší	exkurze	jsme	se	přestali	na	lomy	dívat	jako	na	škaredé	
jizvy,	které	hyzdí	krajinu.	Hády,	ač	byly	těžbou	vápence	velmi	značně	
poznamenány,	jsou	díky	ní	bohatší	o	skalní	stěny,	romantická	zákoutí,	
jezírka,	tajuplné	dopravní	tunely	i	mnohé	příběhy.

Školní	kolo	proběhlo	19.	března	v Nemojanech	na	Vyškovsku.	Šest	
soutěžních	družstev	nejprve	navštívilo	obecní	úřad,	kde	nás	pan	sta-
rosta	stručně	seznámil	s historií	nemojanské	pískovny.	Tu	jsme	pak	
skoro	dvě	hodiny	zkoumali	a	mapovali.	Na	předjaří	bylo	mimořádně	
krásné	a	teplé	počasí,	přesto	jsme	uvítali,	že	další	program	pokračoval	
v útulném	salonku	rekreačního	zařízení	Nemojanský	mlýn.	Spočíval	
v poznávání	rostlin	a	živočichů,	kteří	s oblibou	vyhledávají	prostředí	
opuštěných	 lomů	 a	 pískoven	 a	 ve	 vypracování	 projektu,	 jak	 účelně	
využít	 prostor	 námi	 zkoumané	 pískovny	 tak,	 aby	 i	 nadále	 zůstala	
významným	biocentrem.	Výsledky	byly	těsné.	Nakonec	se	z postupu	
do	krajského	kola	radovalo	družstvo	studentů	z 1.A	ve	složení:	Ivana	
Krumlová,	Ronald	Luc	a	Petr	Zelina.
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Krajské	kolo	se	konalo	v termínu	14.–16.	dubna	v Krásensku.	Sho-
dou	okolností	se	i	jeho	zúčastnilo	rovněž	6	družstev.	Program	1.	dne	
začal	podvečerním	příjezdem	do	Krásenska	a	dvěma	besedami	s lid-
mi,	 kteří	 mají	 hledání	 nových	 způsobů	 využívání	 opuštěných	 lomů	
tak	trochu	v popisu	práce.	Více	nás	zaujal	druhý	z nich	–	pan	Lu-
bomír	Tichý,	který	vedl	úspěšné	revitalizační	programy	v Růženině	
lomu	 a  v  Mokré	 a	 v  současné	 době	 svůj	 volný	 čas	 věnuje	 rozvoji	
stále	populárnějšího	Lamacentra,	které	se	nachází	v hádeckém	lomu	
zvaném	Džungle.	Ten	jsme	při	své	předvánoční	exkurzi	nemohli	na-
vštívit,	protože	je	oplocený,	a	tak	jsme	do	něj	aspoň	opatrně	nahlíželi	
z horní	hrany	lomu.	Návštěva	tohoto	místa	se	uskutečnila	o	pár	týdnů	
později	v rámci	projektu	kvart,	který	se	týkal	neziskových	organizací	
a jmenoval	se	„Je	to	náš	svět!“.	Program	druhého	dne	začal	návštěvou	
pískovny	Seč	u	Rudic.	Soutěžící	dostali	obdobný	úkol,	jako	jsme	plnili	
v  Nemojanech,	 měli	 provést	 dokumentaci	 lokality	 a	 navrhnout	 její	
šetrné	a	smysluplné	využití.	Kromě	toho	se	zde	uskutečnila	i	pozná-
vačka	rostlin,	živočichů	a	hornin.	Počasí	bylo	úplně	jiné,	než	jsme	měli	
měsíc	předtím.	Mám-li	ho	stručně	charakterizovat	–	bylo	příšerné,	lilo	
a	byla	vlezlá	zima.	Úkoly	však	bylo	potřeba	splnit	a	všechna	družstva	
se	 s  tím	 úspěšně	 poprala.	 Odpoledne	 –	 už	 v  suchu	 a	 teplu	 centra	
ekologické	výchovy	Rychta	–	probíhaly	obhajoby	projektů.	A celko-
vé	výsledky?	Zvítězilo	družstvo	odborného	učiliště	z Rajhradu	před	
gymnazisty	 z  brněnských	Řečkovic.	 Naši	 svedli	 vyrovnaný	 leč	 neú-
spěšný	souboj	z gymnazisty	z Blanska	a	obsadili	4.	místo.	Třetí	den	
proběhla	exkurze	po	významných	lomech	v severní	části	Moravského	
krasu.	Počasí	 se	umoudřilo,	což	bylo	dvojnásob	dobře,	neboť	v týž	
den	se	studenti	nižšího	gymnázia	pustili	do	úklidu	jižních	částí	Morav-
ského	krasu.	Ekologické	olympiády	se	chceme	zúčastnit	i	v letošním	
školním	roce.

	 	 	 	 	 	 Mgr.	Vítek	Urban
	 	 	 	 	 	 koordinátor	EVVO	

b) Projekt Mluvme spolu – Let‘s speak together
Naše	škola	byla	zapojena	do	grantového	projektu	„Mluvme spolu 

– Let’s speak together“	v operačním	programu	Vzdělávání pro kon-
kurenceschopnost.	Z Evropského	sociálního	fondu	a	ze	státního	roz-
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počtu	České	republiky	jí	na	projekt,	který	probíhal	od	1.	dubna	2009	
do 31.	ledna	2012,	byla	schválena	dotace	o	celkové	výši	6	126	600	Kč.	
V současné	době	až	do	31.	ledna	2017	probíhá	udržitelnost projektu	–	
konají	se	všechny	klíčové	aktivity	jako	v době	trvání	projektu,	ale	již	
bez	finanční	podpory.

Cílem	projektu	je	změnit	pojetí	výuky	cizích	jazyků	ve	škole	–	vedle	
tradiční	výuky	zařadit	i	prvky	činnostní,	komunikativní	a	dovednost-
ní.	K	naplnění	tohoto	cíle	zařazujeme	do	všech	ročníků	moderní	me-
tody	výuky,	které	žáky	více	motivují,	především	e-learning,	a	propo-
jujeme	výuku	cizích	jazyků	s	výukou	ostatních	všeobecně	vzdělávacích	
předmětů.

Výsledky	projektu	slouží	žákům	a	učitelům	školy,	ale	i	pedagogické	
veřejnosti.

Cílovou	skupinou	jsou	tedy:
1.	 studenti	gymnázia,	kteří	v	rámci	projektu	a	v době	udržitelnosti	

absolvují	výuku	cizích	jazyků	s	využitím	moderních,	zábavných	a	
pestrých	metod	výuky	(hlavní	cílová	skupina);

2.	 učitelé	gymnázia,	kteří	v	rámci	projektu	získávají	nové	dovednosti	
a	zkušenosti	potřebné	k	vedení	moderní	výuky	cizích	jazyků;

3.	 učitelská	a	jiná	veřejnost,	která	se	s průběhem,	aktivitami	a	vý-
stupy	projektu	může	seznámit	na	nástěnkách	projektu	v budově	
vyššího	a	nižšího	gymnázia,	a	především	na	internetových	strán-
kách http://www.mluvmespolu.eu/.

Uskutečněné	klíčové	aktivity	projektu	ve	školním	roce	2013/2014:
•	 výuka	cizích	jazyků	s	využitím	e-learningu	je	zařazena	do	výuky	

v  jednom	cizím	 jazyce	ve	všech	 třídách	a	 skupinách	na	vyšším	
i nižším	gymnáziu	každý	týden	v jedné	vyučovací	hodině:

	 	 primy,	sekundy,	tercie,	1.	ročníky,	3.	ročníky	–	anglický	jazyk
	 	 kvarty,	2.	ročníky,	4.	ročníky	–	druhý	cizí	jazyk;
•	 na	 počátku	 školního	 roku	 probíhají	 intenzivní	 jazykové	 kurzy:	

pro	1.	ročníky	v	 loňském	školním	roce	3.–5.	9.	2013,	v letošním	
2.–3.	9.	2014,	pro	primy	loni	4.–6.	9.	2013,	letos	3.–5.	9.	2014;

•	 uskutečňují	se	výměnné	pobyty	našich	a	zahraničních	studentů:
	 SRN	–	Darmstadt:
	 	 14.	9.–22.	9.	2013	(pobyt	německé	delegace	v Brně)
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	 	 8.	5.–16.	5.	2014	(pobyt	naší	delegace	v Německu)
	 	 26.	9.–4.	10.	2014	(pobyt	německé	delegace	v Brně)
	 Francie	–	Nancy:
	 	 3.	10.–9.	10.	2013	(pobyt	francouzské	delegace	v Brně)
	 	 2.	4.–9.	4.	2014	(pobyt	naší	delegace	ve	Francii)
	 	 22.	9.–28.	9.	2014	(pobyt	francouzské	delegace	v Brně)
	 USA	–	Connecticut:
	 	 7.	4.–17.	4.	2014	(pobyt	naší	delegace	v USA)
	 Rusko	–	Petrohrad:
	 	 24.	4.–1.	5.	2014	(pobyt	ruské	delegace	v Brně)
	 	 21.	6.–28.	6.	2014	(pobyt	naší	delegace	v Rusku);
•	 studenti	 pracují	 v	 mezinárodních	 týmech	 (s	 Němci,	 Francouzy,	

Američany	a	Rusy)	na	projektech	zabývajících	se	srovnáním	živo-
ta	v	ČR	s	životem	v	zemích	partnerských	škol;

•	 na	projektech	„Učíme se navzájem“,	zahrnujících	všeobecně	vzdě-
lávací	předměty	a	anglický	jazyk,	pracují	všichni	studenti	3.	roč-
níků;

•	 studenti	nižšího	gymnázia	dlouhodobě	soutěží	v motivační	jazyko-
vé	soutěži	Hra gangů;

•	 studenti	vyššího	gymnázia	jsou	v	nepovinných	předmětech	Anglic-
ký jazyk pro pokročilé a Španělský jazyk pro pokročilé	připravováni	
k	mezinárodním	jazykovým	zkouškám	z anglického	a	španělského	
jazyka;

•	 na projektových	dnech	vyššího	gymnázia	jsou	prezentovány	jed-
notlivé	 mezinárodní	 projekty,	 projekty	 „Učíme se navzájem“ 
(3.	4.,	4.	4.	a	28.	5.	2014)	a	na	projektových	dnech	nižšího	gymná-
zia	vrcholí	soutěž	Hra gangů	(25.	6.,	26.	6.	2014);

•	 prostřednictvím	dne	otevřených	dveří	Open Gates	je	o	projektu	a	
jeho	výsledcích	informována	široká	veřejnost	(14.	1.	2014).

Vedle	hlavního	přínosu	projektu	–	 zlepšení	 znalosti	 cizích	 jazyků	
–	přináší	projekt	pro	hlavní	cílovou	skupinu	řadu	dalších	pozitivních	
změn.	Projekt	je	zaměřen	na	posílení	znalostí,	dovedností	a	klíčových	
kompetencí	–	zejména	kompetence	komunikativní	a	sociální,	kompe-
tence	k učení	a	k	řešení	problémů.	Ty	jsou	nezbytné	pro	plnohodnot-
ný	 život	 v	 dnešní	 stále	 se	 dynamizující	 společnosti.	 Projekt	 rovněž	
podporuje	samostatné	myšlení	studentů,	rozvoj	tvořivé	práce	a	týmo-
vé	spolupráce.	Zároveň	nabízí	jedinečnou	příležitost,	jak	zlepšit	jejich	
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ICT	dovednosti	a	znalosti.	Velmi	cennou	zkušenost	rovněž	představují	
možnost	spolupráce	v	mezinárodním	týmu,	poznání	 jiných	kultur	a	
navázané	zahraniční	kontakty.

Projekt	řídí	a	organizuje	projektový	tým	ve	složení:
•	 koordinátor	RNDr.	Pavel	Boucník
•	 odborný	konzultant	RNDr.	Jiří	Herman,	Ph.D.
•	 administrátor	Mgr.	Aleš	Kobza,	Ph.D.
•	 IT	specialisté	Mgr.	Marek	Blaha,	Mgr.	Pavel	Krejčí
•	 koordinátor	na	nižším	gymnáziu	PhDr.	Hana	Talhoferová
•	 odborní	garanti	projektu:

	 PhDr.	Alena	Štěpánková	(A,	Š)
	 PhDr.	Martina	Literáková	(N)
	 PhDr.	Barbora	Markvartová	(Fr,	R)

Na	projektu	pracují	všichni	vyučující	cizích	jazyků	a	vyučující	vše-
obecně	vzdělávacích	předmětů	ve	3.	ročnících.

	 RNDr.	Pavel	Boucník
	 zástupce	ředitele	gymnázia

c) Z činnosti PK dějepis – společenské vědy
Také	v letošním	školním	roce	se	nám	podařilo	zhlédnout	řadu	zají-

mavých	expozic,	úspěšně	se	zapojit	do	historických	soutěží	a	v rámci	
exkurzí	navštívit	pozoruhodná	místa	u	nás	i	v zahraničí.

Studenti	3.	ročníku	měli	možnost	pochopit	a	přiblížit	si	fungování	
středověkých	měst	v rámci	výstavy	Středověké	město	v českých	zemí.	
Již	tradičně	spolupracujeme	s MZM,	které	pro	nás	připravilo	komen-
tovanou	 prohlídku	 další	 expozice	 –	 Domov	 za	 Velké	 války	 (Dopad	
válečných	událostí	na	strádání	civilního	obyvatelstva).	Výstava	reflek-
tovala	 patrně	 nejvýznamnější	 událost	 letošního	 školního	 roku,	 100.	
výročí	vyhlášení	1.	světové	války,	kterou	studenti	hodnotí	následovně.

Ve	čtvrtek	26.	června	jsme	my,	studenti	se	zájmem	o	historii,	na-
vštívili	výstavu	Domov	za	Velké	války,	pořádanou	u	příležitosti	100.	
výročí	 vypuknutí	 1.	 světové	 války.	 Tato	 výstava	 nepojednává	 příliš	
o vývoji	války	a	bojích,	ale	především	o	dopadu	na	civilní	obyvatel-
stvo,	které	se	muselo	potýkat	s	řadou	problémů.	V	letech	1914–1918	
bylo	z	našeho	území	odvedeno	1	537	000	mužů,	kteří	bojovali	na	všech	
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frontách	války,	z	toho	350	000	se	už	nikdy	nevrátilo	domů.	V	jejich	
domovech	po	nich	zůstala	prázdná	místa,	na	která	musely	nastoupit	
jejich	ženy	i	děti.	Hospodářství	monarchie	nebylo	připraveno	na	váleč-
né	události,	a	proto	i	civilní	obyvatelstvo	brzy	pocítilo	problémy	se	zá-
sobováním	i	příliv	raněných	vojáků	a	zajatců	z	fronty.	V	expozici	jsme	
si	proto	mohli	prohlédnout	například	předměty	prodávané	na pod-
poru	fondů	pro	vdovy	a	sirotky	padlých	nebo	dopisy	dětí	posílaných	
na	venkov	za	lepšími	životními	podmínkami.	Také	jsme	se	seznámi-
li	s vývojem	Červeného	kříže.	Ani	vojenská	historie	však	nezůstává	
zcela	opomenuta.	Výstava	nás	seznamuje	s	okolnostmi	sarajevského	
atentátu	a	událostmi,	které	souběžně	probíhaly	v	Brně.	Nevynechává	
ani	odvod	a	výzbroj	vojáka	nebo	životní	podmínky	na	frontě.

Na	okolnosti	vyhlášení	Velké	války	byla	zaměřena	 také	naše	 tra-
diční	 Historická	 soutěž,	 kterou	 připravujeme	 pro	 studenty	 vyššího	
gymnázia.	Nesla	název	100. výročí sarajevského atentátu a začátku 1. 
světové války.	Studenti	nejprve	řešili	krátký	test	a	poté	prezentova-
li	své	příspěvky.	Po	zásluze	nakonec	zvítězila	Patricie	Kokrhánková,	
studentka	4.B.

Znalosti	moderních	dějin	si	naši	studenti	1.–3.	ročníků	prohloubili	
v  rámci	 exkurzí	 do	 Terezína	 a	 Osvětimi.	 Terezínské	 ghetto	 během	
2.	světové	války	soustřeďovalo	židovské	obyvatelstvo	z Protektorátu	
Čechy	 a	 Morava	 a	 mnoha  dalších	 zemí,	 které	 nacistické	 Německo	
okupovalo.	Byla	to	však	jen	„přestupní“	stanice,	která	vedla	do	osvě-
timského	pekla	a	dalších	vyhlazovacích	táborů.	Jednodenní	seminář	
do	Terezína	organizuje	Terezínská	iniciativa,	díky	níž	mohou	naši	stu-
denti	každoročně	toto	smutkem	obestřené	místo	navštívit.	Historic-
ká	exkurze	do	vyhlazovacího	koncentračního	tábora	v Osvětimi	byla	
hrůzným	 zážitkem	 pro	 každého	 a	 mementem	 toho,	 jak	 lze	 zneužít	
moci.	Zamlklí,	ponoření	do	svých	myšlenek,	neschopní	uvěřit	tomu,	co	
jsme	slyšeli	a	viděli,	jsme	odjížděli	domů.

Studenti	 nižšího	 gymnázia	 se	 každoročně	 zapojují	 do	 Dějepisné	
olympiády.	 Filip	 Svěrák,	 student	 tercie	 B,	 se	 po	 úspěšném	 zdolání	
školního,	městského	a	krajského	kola	dostal	až	do	kola	celostátního.	
O svém	působení	na	olympiádě	píše:

Ve	 školním	 roce	 2013/14	 jsem	 se	 zúčastnil	 Dějepisné	 olympiády	
a probojoval	do	závěrečného	kola.	Celý	43.	ročník	vyvrcholil	v	květnu	
týdenním	ústředním	kolem	v	Ostravě.	
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V	pondělí	jsem	vlakem	odcestoval	společně	s	dalšími	třemi	soutě-
žícími	z	Jihomoravského	kraje	a	Mgr.	Alenou	Vlhovou.	Ihned	po pří-
jezdu,	organizačních	záležitostech	a	ubytování	byl	pro	nás	nachystán	
poutavý	program	začínající	slavnostním	zahájením,	pokračující	pro-
cházkou	po	Ostravě	s	odborným	výkladem	a	končící	slavnostní	večeří.	
Poté	 jsme	 měli	 večer	 čas	 na	 dořešení	 některých	 organizačních	 věcí	
a osobní	záležitosti.	V	úterý	jsme	už	začali	soutěžit,	a	to	konkrétně	ob-
hajobou	svých	písemných	prací.	Po	snídani	jsme	se	přesunuli	do učeb-
ny	s	dataprojektorem.	Podle	vylosovaného	pořadí	 jsme	prezentovali	
naše	obhajoby.	Já	 jsem	si	vylosoval	pořadí	 až	ke	konci,	 takže	 jsem	
mohl	pozorovat	zajímavé	práce	ostatních	soutěžících.	Po namáhavém	
dopoledni	 jsme	 si	 mohli	 odpočinout	 během	 exkurze	 do	 hornického	
muzea	LANDEK,	kde	jsme	mimo	jiné	vyzkoušeli	i	tréninkovou	dráhu	
důlních	záchranářů	a	sfárali	do	dolu.	Následně	jsme	navštívili	Archiv	
města	Ostravy.	Zde	jsme	mohli	nahlédnout	do restaurátorské	dílny,	
fotografické	dílny	i	do	depozitáře	archivu.	Naši	průvodci	nám	ukáza-
li	několik	pro	Ostravu	významných	dokumentů.	Ten	nejvýznamnější	
a asi	i	nejstarší,	který	v archivu	měli,	byla	závěť	olomouckého	biskupa	
Bruna	ze	Schauenburku,	kde	byla	poprvé	písemně	zmíněna	Ostrava,	
kterou	 tento	významný	muž	 založil.	Z	 tohoto	vzácného	dokumentu	
přímo	dýchala	historie.	Den	končil	večeří	v	restauraci	U Černého	ko-
coura	a	další	procházkou	s	výkladem.	Ve středu	byl	celodenní	výlet	
do Těšína.	Navštívili	jsme	jak	českou,	tak	i	polskou	část.	Za zmínku	
by	 jistě	 stálo	 i	naše	náhodné	 setkání	 se	 zdejším	 rodákem,	 známým	
zpěvákem	Jaromírem	Nohavicou.	Večer	nás	ještě	čekala	odborná	před-
náška	paní	doc.	PhDr.	Vlastimily	Čechové	CSc.	Ve	čtvrtek	se	opět	
soutěžilo.	Tentokrát	 se	psal	 závěrečný	dvouhodinový	kontrolní	 test.	
Odpolední	program	zahrnoval	exkurzi	Dolní	oblasti	Vítkovic	na vy-
soké	pece.	Vystoupali	jsme	až	do	výšky	62	m,	vezli	jsme	se	výtahem	
na	 místě,	 kde	 se	 dříve	 vozila	 do	 vysoké	 pece	 vsázka,	 a	 viděli	 jsme	
i samotné	srdce	velké	pece.	

Večer	 program	 končil	 závěrečnou	 slavnostní	 večeří	 s	 grilováním	
a  setkáním	 s	 historiky	 Ostravy.	 Dostali	 jsme	 spoustu	 hodnotných	
darů	–	knihy	(jednu	dokonce	i	s	věnováním	autora),	historickou	mapu	
a	další.	Pořádala	se	i	diskotéka,	ale	většina	účastníků	včetně	mě	tento	
prvek	moderní	doby	do	historicky	prožitého	týdne	nevpustila.	Večer	
jsme	měli	volno	a	také	probíhala	diskuse	se	členy	poroty.	Spát	jsem	
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šel	až	o	půl	jedné	v	noci.	No	a	v	pátek	bylo	vyhlášení	výsledků	olym-
piády.	Přijel	i	starosta	Ostravy	a	náměstkyně	hejtmana	Moravskoslez-
ského	kraje.	Celé	vyhlašování	 jsem	byl	velmi	napnutý	a	 jsem	velmi	
rád,	že	se	náš	Jihomoravský	kraj	umístil	výborně	–	vybojoval	 jsem	
8.	místo	ze	30	účastníků	ústředního	kola.	Vlakem	jsem	se	vrátil	zase	
do Brna	a	domů.

	 	 	 	 	 Mgr.	Michaela	Šlesingerová,
	 	 	 	 	 Šárka	Bazalová,	3.B,
	 	 	 	 	 Filip	Svěrák,	3.bg

d) Výtvarně-mediální exkurze 3.C do Prahy
Všechno	to	začalo	velkým	překvapením,	když	nám	paní	profesorka	

Konvalinková	na	úplném	začátku	školního	roku	oznámila,	že	pro	nás	
domluvila	exkurzi	do	jisté	pražské	reklamní	agentury.	A	že	by	ráda	
do	Prahy	vyrazila	co	nejdříve,	abychom	stihli	také	navštívit	výstavu	
Bohumila	Reynka,	která	každou	chvíli	skončí.	Samozřejmě	jsme	nebyli	
proti.	Komu	by	se	nechtělo?!	Den	D	byl	pro	nás	10.	září	2014.

Vzhledem	k	tomu,	že	se	výprava	organizovala	narychlo,	museli	jsme	
do	agentury	přijet	poměrně	brzy,	protože	zbytek	dne	už	měli	obsaze-
ný	(čekala	je	prezentace	návrhů	a	nápadů	před	klientem,	jak	jsme	se	
potom	na	místě	dozvěděli).	Když	 se	ukázalo,	 že	musíme	 jet	dřívěj-
ším	autobusem,	než	bylo	v	plánu,	a	v	něm	již	není	dostatek	volných	
míst,	 chvíli	 se	 zdálo,	 že	 celé	akci	nepřeje	 štěstí	 a	 zůstaneme	doma.	
Nakonec	se	mezi	námi	našlo	dost	obětavých,	kteří	byli	ochotni	při-
vstat	si	na „jitřní“	vlakový	spoj,	takže	jsme	se	rozdělili	na	dvě	půlky	
a do Prahy	přece	 jen	vyrazili.	Jedna	skupina	v	čele	s	panem	prof.	
Hubáčkem	nasedla	na	autobus	v	6.30	a	druhá	jela	s	paní	profesorkou	
Konvalinkovou	už	v	5.39	vlakem.	Oba	spoje	ovšem	jako	by	soutěžily	
v	tom,	který	bude	mít	větší	zpoždění	(k	velkému	smutku	propagátorů	
železniční	 dopravy	 mezi	 námi	 tentokrát	 zklamaly	 i	 České	 dráhy…).	
Návštěvu	v	reklamce	nakonec	bohužel	 stihli	 jen	pasažéři	 železniční,	
a	i	ti	jen	tak	tak.

Agenturu	Leo	Burnett	jsme	našli	snadno	a	byli	jsme	přivítáni	pa-
nem	Richardem	Kolbe,	který	zde	působí,	jak	nám	sdělil,	jako	kreativní	
ředitel.	 Stručně	nám	představil	 svou	firmu,	která	patří	 k	největším	
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hráčům	na	poli	reklamy	nejen	u	nás;	je	to	agentura	mezinárodní.	Poté	
nám	promítl	materiál,	na	kterém	nám	vysvětlil	klasifikaci	základních	
asi	12	typů	reklamy.	Reklamy	nás	obklopují	dnes	a	denně,	často	více,	
než	je	nám	příjemné.	Na	druhou	stranu	ty,	které	se	vydaří,	mají	nápad	
a	vtip,	si	člověk	rád	pustí	znovu.	Několik	takových	vzešlo	právě	z díl-
ny	agetury	Leo	Burnett	(například	dobře	známý	klip	Bóbika).	Bylo	
zajímavé	nahlédnout	 „pod	 pokličku“	 a	dozvědět	 se,	 jak	 se	 reklama	
vlastně	„dělá“.	Kromě	jiného	také	proto,	že	budeme	napříště	o	tro-
chu	lépe	rozumět	tomu,	jak	promyšleným	způsobem	na	nás	reklama	
působí.	Paní	profesorku	potěšilo,	že	nám	náš	hostitel	zdůraznil,	že	ke	
své	práci	nutně	potřebuje	kvalitní	znalost	češtiny	a	že	dobrých	tex-
tařů	je	opravdu	málo.	Jako	správný	kreativec	tak	vlastně	„vystřihl“	
improvizovanou	reklamu	na	náš	maturitní	předmět	a	jeho	užitečnost	
pro život.	(Skoro	se	zdálo,	že	to	neměli	smluveno…)	Na	závěr	besedy	
nás	k	velkému	překvapení	a	pobavení	místních	zaměstnanců	provedl	
jejich	zajímavou	open	space	kanceláří.

Druhá	skupina	zatím	čekala	před	Valdštejnskou	jízdárnou,	než	se	
dostaví	ostatní.	Prohlédli	si	okolí	a	dlouhou	chvíli	si	zkrátili	několika	
způsoby:	někteří	šli	na	předraženou	kávu,	někdo	si	povídal,	někdo	se	
procházel.	Když	jsme	se	konečně	sešli,	mohli	jsme	po	krátkém	výkla-
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du	prof.	Konvalinkové	vyrazit	na	výstavu	Bohumila	Reynka	a	Marca	
Chagalla.	Dozvěděli	jsme	se,	že	Reynek	byl	nejen	malíř	a	grafik,	ale	
také	básník,	 takže	 se	 s	ním	v	 češtině	 ještě	 seznámíme	blíže.	Viděli	
jsme	spoustu	krásných	a	zajímavých	obrazů.	Někteří	z	nás	si	nechali	
vysvětlit,	 jakou	 technikou	 Reynek	 svoje	 grafiky	 tiskl.	 Výstava	 byla	
obsáhlá	až	vyčerpávající	a	v patře	pokračovala	expozicí	Chagallových	
grafických	ilustrací	bible,	které	se	s	Reynkovými	grafikami	příjemně	
doplňovaly.

Po	výstavě	jsme	se	společně	prošli	Prahou.	Procházeli	jsme	kolem	
poslanecké	sněmovny,	kde	jsme	si	nemohli	nevšimnout	několika	poli-
cejních	aut	a	ochranky,	která	nás	nejdříve	nechtěla	pustit,	a	když	už	
jsme	konečně	mohli	projít,	nakonec	nás	nemohla	odehnat	kvůli	naší	
zvědavosti.	Přestože	jsme	nasadili	všechny	páky	a	na	výzvědy	vyslali	
půvabné	studentky,	nepodařilo	se	nám	zjistit,	kdo	má	přijet.	Po ne-
úspěšném	 čekání	 na	 neznámou	 známou	 osobu	 jsme	 se	 tedy	 vydali	
směr	Pražský	hrad,	ačkoli	se	nám	moc	nechtělo	do	schodů…	Na	hradě	
jsme	si	prohlédli	hlavně	chrám	sv.	Víta	a	baziliku	sv.	Jiří,	což	nám	
umožnilo	porovnat	architekturu	gotickou	a	románskou.	Přes	Karlův	
most	jsme	došli	na	Staré	Město,	kde	jsme	dostali	rozchod	na	oběd.	
Znovu	jsme	se	sešli	na	Staroměstském	náměstí,	odkud	jsme	už	vyrazili	
na	Florenc	a	hurá	na	autobus	směr	Brno.	Do	Brna	jsme	přijeli	kolem	
21.00	naprosto	unaveni.	V	autobuse	jsme	se	už	nemohli	věnovat	do-
jmům	z	Prahy,	jelikož	jsme	se	plně	soustředili	na	matematiku.	Další	
den	 jsme	 totiž	 psali	 první	 test,	 který	 jako	 vždy	 nedopadl	 nejlépe.	
Děkujeme	paní	profesorce	Konvalinkové	a	panu	profesoru	Hubáčkovi	
za	uspořádání	tohoto	skvělého	výletu,	který	byl	pro	obě	strany	velice	
příjemný!

Jana	Prokešová,	Petra	Rovná,	3.C

e) Biologická exkurze na Velké Dářko
Letošní	13.	ročník	biologické	exkurze,	určené	pro	zájemce	o	práci	

v terénu,	se	konal	4.	června	2014	na	Vysočině,	konkrétně	na	Žďársku	
v okolí	Velkého	Dářka.	Je	to	největší	rybník	Vysočiny,	má	rozlohu	206	
ha.	Leží	v	nadmořské	výšce	610	m	a	odtéká	z	něj	řeka	Sázava.	Loka-
lita	 je	součástí	CHKO	Žďárské	vrchy.	Půvab	a	význam	této	oblasti	
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spočívá	v	jejím	krajinném	rázu,	formovaném	od	středověké	kolonizace	
někdejšího	 pomezního	 hvozdu.	 Vyskytují	 se	 zde	 jak	 lesy	 Žďárských	
vrchů,	tak	pole	a	louky	v údolích	a	náhorních	plošinách.	Mezi	nimi	
jsou	 začleněné	 rybníky	 a	 venkovské	 osídlení	 s  krásnými	 chalupami	
lidové	architektury.	Protože	k nejcennějším	částem	této	oblasti	náleží	
rašeliniště	a	další	mokřadní	společenstva,	věnovali	jsme	jim	na exkur-
zi,	vedené	botaničkou	Přírodovědecké	fakulty	MU	Mgr.	Olgou	Rotre-
klovou,	PhD.,	největší	pozornost.	Žďárské	vrchy	patří	do	hercynské	
květenné	oblasti,	která	zabírá	chladnější	pahorkatiny	a	pohoří	západní	
poloviny	naší	republiky.	Zde	jsme	měli	možnost	pozorovat	například	
borovici	blatku,	v bylinném	patře	vlochyni	bahenní,	borůvku	černou	
i  brusinku	 obecnou.	 Roste	 zde	 řada	 ostřic,	 z  trav	 například	 bez-
kolenec	 modrý.	 Nadchl	 nás	 půvabný	 suchopýr	 obecný	 i  nenápadná	
masožravka	rosnatka	okrouhlolistá.	V lese	se	nám	nejvíce	 líbil	sed-
mikvítek	evropský.	V mechovém	patře	bylo	možné	pozorovat	porosty	
rašeliníků.	Na	exkurzi	jsme	se	dozvěděli	také	řadu	informací	o	vývoji	
a	ochraně	rašelinišť.	Velké	Dářko	je	národní	přírodní	rezervace	a	 je	
významným	objektem	vědeckého	výzkumu	z	různých	oborů	a	součástí	
unikátního	biocentra	územního	systému	ekologické	stability	nadregi-
onálního	významu.

RNDr.	Iva	Kubištová,	Ph.D.

f) Soutěž Hokus Fokus
Ve	školním	roce	2013/2014	se	uskutečnila	videosoutěž	Hokus	Fo-

kus	pořádaná	JCMM	(http://www.jcmm.cz/).	Zadáním	bylo	natočit	
přírodovědný	nebo	technický	experiment	nebo	zajímavě	ztvárnit	po-
chopení	přírodního	zákona.	Soutěž	je	kreativní,	zábavná	a	zajímavá.	
Hlavní	 cenou	 byla	 show	 Michaela	 Londesborougha.	 Soutěžit	 mohli	
jednotlivci	 i	 týmy	z	druhého	stupně	základních	škol	a	 středoškoláci	
z Jihomoravského	kraje.

Z  našeho	 gymnázia	 se	 soutěže	 zúčastnily	 dva	 týmy	 –	 IDUNNO	
(Martin	Modrý	4.bg,	Karolína	Ryšavá	4.bg	–	ke	shlédnutí	na	www.
youtube.com	 pod	 názvem	 „Hokus	 Fokus	 –	 Propichování	 balónku“)	
a Stabilizace	ASR	(Martin	Ptáček	3.A	–	ke	shlédnutí	na	www.youtu-
be.com	pod	názvem	„Stabilizace	ASR“).	Tým	IDUNNO	se	umístil	na	
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2.	místě.	Během	vyhlašování,	kterého	jsme	se	mohli	zúčastnit	v počtu	
60	studentů	NG,	vystoupil	Michael	Londesborough	se	svojí	velkolepou	
přírodovědnou	show.

Mgr. Veronika Kyasová

Ahoj JCMM!
„Ahoj	JCMM!“	Tak	přesně	tuhle	větu	jsem	zvolal,	když	jsem	vy-

skočil	z křoví	před	kameru	a	způsobil	tím	sérii	skoro	až	komických	
událostí.

Abych	byl	upřímný,	když	jsem	o	soutěži	slyšel	poprvé,	tak	jsem	roz-
hodně	nepočítal	s tím,	že	se	zúčastním.	Říkejte	si	tomu	třeba	tvůrčí	
krize,	ale	byla	to	čistá	lenost.	Musel	bych	vymyslet	pokus,	který	bych	
potom	demonstroval	před	kamerou,	dostatečně	poutavě	na	to,	aby	se	
někomu	líbil.	To	je	skutečně	MOC	dobrovolné	práce.

Ale	potom	přišla	Kajda.	Přišla	za	mnou	s tím,	zda	bych	do	tvorby	
značně	šíleného	a	improvizovaného	projektu	nešel	s ní.	S ní,	a	vidi-
nou	bonusového	zisku	bodů	do	matematiky	 (které	 jsem	ZOUFALE	
potřeboval).

„Proč	ne?	Něco	připravíme	a	natočíme	to!“

Jenže	 o	 dva	 týdny	 později	 jsme	 stáli	 na	 zahradě	 s  přichystanou	
kamerou,	 bez	 nejmenšího	 tušení,	 co	 mám	 já	 před	 kamerou	 říkat	
a O ČEM	MÁ	VLASTNĚ	POKUS	BÝT.	Měli	jsme	spoustu	balónků,	
to	ano,	ale	jinak	jsme	mimo	nápadu,	že	bychom	je	mohli	propichovat,	
neměli	nic…

JENŽE	PRŠELO.	A	MY	SE	NEHODLALI	VZDÁT.

No	a	tak	jsme	s trochou	improvizace,	„několika“	pokusy	a s Kajdi-
ným	skvělým	bratrem,	natočili	video	o	propichování	balónku	s velmi	ori-
ginálním	názvem	„Propichování	balónku“.	Název	týmu	–	„IDUNNO“	
dokonce	vznikl	zkrácením	anglického	„I	don’t	know“,	což	je	jen	další	
ukázka	naší	nekončící	kreativity.

Video	jsme	odeslali	a	potom,	co	jsme	si	střídavě	mysleli,	že	cenu	
diváků	vyhrajeme,	a	pak	zase	že	ne,	byla	cena	diváků	zrušena.	Ale	
nakonec	jsme	i	tak	vyhráli	druhé	místo	ceny	poroty	(dodnes	netušíme,	
proč	a jak,	pokud	si	myslíte,	že	víte	proč,	dejte	nám	vědět).



152

Závěrečná	 přednáška	 Michaela	 Londesborougha	 (stále	 mám	 pro-
blémy	s  jeho	 jménem)	byla	geniální,	dostali	 jsme	 spoustu	věcí,	mě	
znají	skoro	všichni	ze	školy,	takže	nakonec	přece	jenom	myslím,	že	náš	
praštěný	projekt	by	se	dal	označit	za	úspěšný.

A	kdo	ví,	třeba	o	nás	ještě	uslyšíte.	IDUNNO.

	 Martin	Modrý,	4.bg
	 Karolína	Ryšavá,	4bg

g) Projekt Podpora přírodovědného a technického 
vzdělávání na středních školách v Jihomoravském kraji
Od	října	2013	začala	na	naší	škole	probíhat	realizace	projektu	Pod-

pora	 přírodovědného	 a	 technického	 vzdělávání	 na	 středních	 školách	
v Jihomoravském	kraji.	Příjemcem	projektu,	který	je	podpořen	Ev-
ropským	sociálním	fondem	a	státním	rozpočtem	ČR,	je	Jihomoravský	
kraj	a	naše	škola	je	do	něj	zapojena	v roli	 jednoho	ze	30	partnerů.	
Realizace	tohoto	projektu	bude	probíhat	do	června	2015.

Cílem	projektu	je	investiční	a	metodická	podpora	přírodovědného	
a	technického	vzdělávání	na	základních	a	středních	školách	v	Jihomo-
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ravském	kraji.	Díky	pořízenému	modernímu	vybavení	odborných	uče-
ben	se	budou	moci	žáci	naší	školy,	ale	i	partnerských	základních	škol	
více	podílet	na	experimentálních	měřeních	a	praktických	činnostech	
v rámci	jednotlivých	projektových	aktivit.

V  rámci	 projektu	 připravila	 naše	 škola	 čtyři	 aktivity.	 První	 tři	
z nich	představují	tematické	kroužky.	Jedná	se	o	Technický	a	Příro-
dovědný	kroužek	pro	žáky	kvart	našeho	gymnázia	a	Fyzikální	kroužek	
pro	žáky	našeho	vyššího	gymnázia.	Žáci,	kteří	si	účast	v	těchto	vol-
nočasových	 aktivitách	 zvolili,	 v  těchto	 kroužcích	 pod	 vedením	 lek-
torů	 prováděli	 technické	 konstrukce,	 laboratorní	 pokusy	 a	 rozvíjeli	
pracovní	kompetence	při	 činnostech	v  laboratořích.	Náplň	 jednotli-
vých	kroužků	byla	dále	doplněna	také	přednáškami	odborníků	z pra-
xe	a exkurzemi	do	muzeí	a	na	odborná	pracoviště.

Čtvrtá	aktivita	Projektové	dny	pro	žáky	partnerských	škol	podpo-
ruje	spolupráci	s konkrétními	základními	školami	v Brně,	Modřicích	
a Vyškově.	Učitelé	našeho	gymnázia	postupně	připravili	projektové	
dny	s	tématy	Voda,	Vzduch,	Člověk	a	Země,	která	byla	určena	po-
stupně	 pro	 žáky	 6.–9.	 ročníků	 uvedených	 základních	 škol.	 Žáci	 při	
nich	plnili	úkoly,	které	je	podněcovaly	k tvořivému	myšlení,	logickému	
uvažování	a	vidění	souvislostí	při	řešení	problémů.	Žáci	si	rovněž	zdo-
konalili	svou	manuální	zručnost	při	přípravě	preparátů	a	pokusů	a na-
učili	se	prezentovat	svá	pozorování	a	závěry.	Do	přípravy	a	realizace	
projektových	dnů	byli	také	zapojeni	někteří	žáci	našeho	gymnázia.

Další	 informace	 o	 tomto	 projektu	 mohou	 zájemci	 nalézt	 také	
na těchto	internetových	stránkách:
http://www.kr-jihomoravsky.cz/Default.aspx?ID=201999&TypeID=2
http://www.jaroska.cz/taxonomy/term/58.

Věříme,	že	popsané	projektové	aktivity	podpořily	zájem	o	přírodo-
vědné	a	technické	obory	u	všech	skupin	podpořených	žáků,	a	to	nejen	
u našich,	ale	i	u	budoucích	žáků	středních	škol.

Doufáme,	že	se	nám	podaří	zkušenosti	s projektovými	aktivitami	
získané	během	uplynulého	školního	roku	využít	pro	kvalitní	přípravu	
náplně	jednotlivých	aktivit	pro	nový	školní	rok	a	že	se	nám	tak	podaří	
oslovit	a	získat	další	zájemce	o	zmíněné	obory.

 Aleš Kobza
	 administrátor	projektu
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6. INSTITUCE NA ŠKOLE

a) Sdružení rodičů a přátel školy
V následujícím	příspěvku	chci	čtenáře	stručně	seznámit	s činností	

Sdružení	rodičů	a	přátel	školy	v loňském	školním	roce.
SRPŠ	samozřejmě	není	jediným	orgánem,	který	napomáhá	vedení	

školy	při	zajišťování	potřebných	aktivit	a	úkolů.	Je	to	však	nezastupi-
telná	organizace	zastřešující	nejrůznější	činnosti	rodičů	a	koordinující	
řadu	finančních	aktivit.

Především	bych	proto	chtěl	poděkovat	všem	rodičům,	kteří	se	v ja-
kékoliv	formě	do	činnosti	školy	zapojili	nebo	jí	byli	nějakým	způsobem	
nápomocni,	ať	již	finančními	dary	osobními	či	firemními	nebo	pomocí	
při	organizaci	nejrůznějších	akcí	atd.

Dovolte,	abych	se	nejprve	zmínil	o	několika	věcech	týkajících	se	ob-
sahu	a	forem	výuky.	I	když	tato	problematika	nepatří	přímo	do	obsa-
hu	činnosti	SRPŠ,	týká	se	bezprostředně	žáků	školy,	a	předpokládám,	
že	i	rodiče	je	pozorně	sledují.

Státní	maturita	se	již	pevně	vžila	a	je	samozřejmou	součástí	ukon-
čování	středoškolského	studia	na	většině	středních	škol.	Letos	poprvé	
dva	žáci	gymnázia	u	této	společné	části	neuspěli	z matematiky.	Vzhle-
dem	k minimalistické	obtížnosti	této	státní	maturity	 je	to	zjevným	
dokladem	podcenění	ze	strany	studentů.	Ačkoliv	i	na	dalších	gymnázi-
ích	neuspěli	jednotlivci,	je	třeba	se	touto	skutečností	zabývat.	Jednou	
z užitečných	forem	v tomto	směru	se	jeví	adaptační	kurs	pro	žáky	
nastupující	do	čtyřletého	studia,	který	naše	gymnázium	s přispěním	
SRPŠ	před	rokem	uspořádalo	poprvé.	Vzhledem	k tomu,	že	tento	kurs	
se	jednoznačně	osvědčil,	proběhl	letos	znovu	a	zřejmě	se	tím	založila	
nová tradice.

Současně	se	školou	v přírodě	pořádanou	pravidelně	pro	žáky	primy	
jsou	tak	vytvářeny	doufejme	optimální	podmínky	pro	začlenění	no-
vých	žáků	do	prostředí	naší	školy.

Jednoduchost	státní	maturity	je	na	naší	škole	vyvážena	standardně	
nadprůměrnou	náročností	profilové	školní	části	maturity.	Jen	tak	je	
možno	udržet	dlouhodobě	dobré	jméno	gymnázia	a	úspěšnost	našich	
absolventů	v dalším	studiu	na	vysokých	školách.	O	výborném	posta-
vení	naší	školy	i	v celostátním	měřítku	stačí	zmínit	například	násle-
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dující	skutečnost:	v rozvojovém	programu	Ministerstva	školství	„Hod-
nocení žáků a škol podle výsledků v soutěžích v roce 2014 – Excelence 
středních škol 2014“	bylo	naše	gymnázium	nejúspěšnější	z celé	České	
republiky	a	dosáhlo	výrazně	lepšího	výsledku	než	druhá	škola	v po-
řadí,	gymnázium	Jírovcova	v Českých	Budějovicích.	Pro	zajímavost,	
na	třetím	místě	se	umístilo	brněnské	gymnázium	v Brně-Řečkovicích.	

Na	kterých	akcích	se	SRPŠ	podílelo	finančně	či	organizačně	uslyšíte	
ve	zprávě	o	hospodaření	a	proto	zde	nebudu	tyto	akce	nyní	uvádět.	
Dovolte,	abych	se	zmínil	pouze	o	 jedné,	a	to	o	tradičně	vydařeném	
školním	plesu,	který	se	pravidelně	koná	pod	hlavičkou	SRPŠ.

SRPŠ	úzce	spolupracovalo	i	s	učitelským	sborem	a	tato	spolupráce	
byla,	doufáme,	oboustranně	prospěšná.	Rád	bych	všem	členům	peda-
gogického	sboru	za	tuto	spolupráci	poděkoval.

Vážení	rodiče,	všichni,	kdo	se	na	chodu	gymnázia	jakýmkoliv	způ-
sobem	podílíme,	samozřejmě	chceme,	aby	se	i	v příštích	letech	udržela	
vynikající	kvalita	absolventů	gymnázia	a	jejich	výborná	pověst,	kte-
rou	si	vydobyli	na	vysokých	školách	v celé	republice	a	kterou	trvale	
prokazují	 na	 nejrůznějších	 úrovních.	 Spolupráce	 rodičů	 patří	 k  ne-
zastupitelným	hodnotám,	které	k tomu	výrazně	přispívají.	Dovolte,	
abych	při	 této	příležitosti	poděkoval	 srdečně	všem,	kdož	 se	na	naší	
činnosti	podíleli.

Doc.	RNDr.	Eduard	Fuchs,	CSc.
	 předseda	SRPŠ

b) Klub absolventů gymnázia
Klub	absolventů	působí	při	našem	gymnáziu	již	od	jeho	obnovení	

v roce	1969.	Základy	k němu	položil	výbor,	jenž	připravoval	oslavy	
100.	výročí	otevření	gymnázia,	které	se	konaly	28.	října	1967.	Podle	
tehdejších	předpisů	mohl	ovšem	pracovat	pouze	jako	sekce	při	SRPŠ.	
Změna	poměrů	způsobila,	že	se	v roce	1991	přeměnil	v samostatné	
občanské	sdružení	absolventů	a	profesorů	gymnázia.

Jeho	smyslem	je	sdružovat	absolventy	a	nynější	i	dřívější	profesory	
gymnázia	k činnostem	kulturním,	osvětovým,	publikačním	a	 spole-
čenským,	 k  udržení	 a	 rozvoji	 vztahů	 jeho	 členů	 navzájem	 i	 jejich	
vztahu	ke	gymnáziu.
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Na	základě	 stanov	Klubu	absolventů	 je	 jeho	výkonným	orgánem	
výbor,	který	v současné	době	pracuje	ve	složení:

prof.	MUDr.	Pavel	Ventruba,	DrSc.,	MBA	–	předseda
RNDr.	Pavel	Boucník	–	místopředseda
RNDr.	Jiří	Herman,	Ph.D.	–	ředitel	gymnázia
RNDr.	Bohumil	Koláčný	–	předseda	Studijní	nadace
RNDr.	Pavel	Sekanina	–	jednatel
Alena	Fialová	–	pokladní
Ing.	Luděk	Otruba.

V	revizní	komisi	pracují	Mgr.	Miluše	Přikrylová,	RNDr.	Pavel	Vařejka	
a	Pavel	Endlicher.

Současná	 hotovost	 Klubu	 absolventů	 je	 52	143	 Kč	 (účet	 Poštov-
ní	spořitelny	ČSOB	číslo	112706200/0300).	Jediným	zdrojem	příjmů	
jsou	 dary	 fyzických	 a	 právnických	 osob.	 Tyto	 finance	 se	 využívají	
např.	k organizování	oslav	výročí	založení	našeho	gymnázia	–	v roce	
2017	to	bude	jubilejní	150.	výročí.

Z  následujících	 absolventských	 tříd	 nemáme e-mailový kon-
takt na třídního důvěrníka:	1954,	1955,	1958A,	1960C,D,	1962A,	
1963A,B,C,	 1977A,C,D,	 1978A,	 1979D,	 1980D,	 1981A,	 1983B,D,	
1984E,	 1986C,	 1987C,D,	 1988A,	 1989C,D,	 1990A,B,E,	 1991A,B,	
1992E,	1993C,	1995B,	1996A,D,	1997E,	1998D,	1999D,	2001E,	2003D	
a	2005A.

Pokud	 jste	 absolvent/ka	 z  některé	 výše	 uvedené	 třídy,	 zkuste	
ve Vaší	třídě	nalézt	důvěrníka	(samozřejmě	jím	můžete	být	Vy).	Jmé-
no	a	e-mail	třídního	důvěrníka	napište,	prosím,	na	e-mail	výboru	Klu-
bu	absolventů	absolventi@jaroska.cz.

	 RNDr.	Pavel	Boucník
místopředseda	Klubu	absolventů

c) Studijní nadační fond
Studijní	nadační	fond	(SNF)	Gymnázia	na	tř.	Kpt.	Jaroše	získává	

finanční	prostředky	a	používá	je	k podpoře	studijní,	kulturní,	spor-
tovní	a	publikační	činnosti	studentů	a	profesorů	gymnázia.	Jediným	
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zdrojem	příjmů	jsou	dary	fyzických	a	právnických	osob	a	dary	spon-
zorů,	jejichž	reklamy	jsou	umístěny	v této	publikaci.	V roce	2013	to	
byly	tyto	firmy:

	 fa	ORKÁN	plus	s.r.o.	 20	000	Kč
	 dar	studentů	 7	350	Kč
	 POS	MEDIA	 6	008	Kč
	 fa	LINGEA	 12	000	Kč
	 fa	ELSEREMO	 60	000	Kč
	 fa	PEND	a.	s.	 10	000	Kč
Všem	děkujeme	za	finanční	podporu	činnosti	SNF.

Hlavními	výdajovými	položkami	v roce	2013	byl	tisk	PROGRAMU	
146,	 KALENDÁŘE	 GYMNÁZIA	 2014	 a	 FOTOGALERIE	 OSOB-
NOSTí	GYMNÁZIA	(114	040	Kč).	Dále	to	byl	příspěvek	na	zájezd	
studentů	do	Darmstadtu	(10	000	Kč),	příspěvek	na	tábor	PIKOMAT	
(2	900	Kč)	a	příspěvek	na	ZMP	(967	Kč).	SNF	neprovádí	žádné	fi-
nanční	operace	v hotovosti	a	členům	Správní	rady	nikdy	nebyly	vy-
placeny	žádné	odměny.	V současné	době	je	na	účtu	279	783	Kč.

Správní	rada	SNF	pracovala	v roce	2013	v tomto	složení:	RNDr.	
Bohumil	 Koláčný	 (předseda),	 PHDr.	 Alena	 Hanáková	 (jednatelka),	
RNDr.	Pavel	Boucník	(zástupce	Klubu	absolventů),	revizorkou	byla	
Miluše	 Přikrylová.	 Vzhledem	 k  tomu,	 že	 Mgr.	 Přikrylová	 odešla	
do důchodu,	navrhujeme	zřizovateli,	t.j.	Klubu	absolventů,	jmenovat	
na	toto	místo	Mgr.	Janu	Sítařovou.	Miluši	Přikrylové	tímto	děkujeme	
za	její	dlouholetou	práci	v SNF.

Bankovní	spojení:		 Komerční	banka,	pobočka	Brno
	 	 	 č.	ú.:	27-7497230267/0100

RNDr.	Bohumil	Koláčný
	 předseda	Správní	rady

d) Školská rada
Školská	rada	je	orgánem	školy,	který	umožňuje	zákonným	zástup-

cům	 nezletilých	 žáků,	 zletilým	 žákům,	 pedagogickým	 pracovníkům	
školy	a	zřizovateli	podílet	se	na	správě	školy.
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Ve	školním	roce	2013/14	pracovala	na	našem	gymnáziu	devítičlen-
ná	školská	rada	ve	složení:

•	 doc.	 RNDr.	 Eduard	 Fuchs,	 CSc.	 (předseda),	 RNDr.	 Peter	
Krupka,	Ph.D.,	Tomáš	Popelka	–	zástupci	žáků	a	jejich	rodičů

•	 JUDr.	Jiří	Oliva,	MUDr.	Daniel	Rychnovský,	Ing.	Marie	Steh-
líková	–	zástupci	zřizovatele

•	 PhDr.	 Martina	 Literáková,	 Mgr.	 Jana	 Sítařová,	 Mgr.	 Vítek	
Urban	–	zástupci	pedagogického	sboru

Na	 podzimním	 zasedání	 v  říjnu	 2013	 školská	 rada	 projednala	
a  schválila	 výroční	 zprávu	 o	 činnosti	 školy	 za	 uplynulý	 školní	 rok.	
Dr.	Herman	pohovořil	 o	 současné	 situaci	na	gymnáziu	a	poděkoval	
za  dlouholetou	 spolupráci	 paní	 zástupkyni	 Mgr.	 Miluši	 Přikrylové,	
která	po	41	letech	působení	na	gymnáziu	odešla	v srpnu	2013	do pen-
ze.	 Členové	 rady	 ocenili,	 že	 svým	 vysoce	 erudovaným	 a	 současně	
lidsky	 vřelým	 přístupem	 k  řešení	 všech	 problémů	 vždy	 rozhodující	
měrou	přispívala	k příjemné	pracovní	atmosféře	na	gymnáziu.

PhDr.	Martina	Literáková
	 členka	školské	rady

e) Školní parlament
Ve	školním	roce	2013/2014	se	Školní	parlament	podílel	na	organiza-

ci	několika	již	tradičních	akcí,	které	na	gymnáziu	probíhají.	V před-
vánočním	čase	opět	proběhlo	Modelové	zasedání	Rady	EU.	Tentokrát	
27	studentů	debatovalo,	 jednajíce	z	pozice	ministrů	členských	zemí,	
o tom,	zdali	by	Evropská	unie	měla	přijmout	Turecko.	Diskuze	byla	
na	vysoké	úrovni	a	všichni	účastníci	byli	s odvedenou	prací	spokoje-
ni.	Všichni	jsme	se	také	shodli,	že	uspořádáme	příští	školní	rok	další	
ročník.	Proběhly	také	jedny	studentské	volby	–	tentokrát	volby	do	Ev-
ropského	parlamentu.	Evropská	unie	a	její	parlament	byly	obecně	vel-
kým	tématem	na	škole.	Uskutečnila	se	též	beseda	s	kandidáty	na	post	
europoslance	v	rámci	projektu	Kavárna	Evropa	v	Brně.	Našimi	hosty	
byli	JUDr.	Pavel	Telička,	Ing.	Jan	Zahradil	a	RNDr.	Pavel	Poc.	Školní	
parlament	se	také	již	poněkolikáté	zapojil	do	známé	charitativní	akce	
Český	den	boje	proti	rakovině,	kterou	všichni	znají	jako	„Květinový	
den“.	Dobrovolníkům	z	našeho	gymnázia	 se	podařilo	 vybrat	 částku	
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převyšující	deset	tisíc	korun.	Doufáme,	že	i	na	tuto	tradici	příští	rok	
úspěšně	navážeme.

Radim	Lacina,	3.B
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7. ZPRÁVA ŘEDITELE GYMNÁZIA 
O STAVU A ROZVOJI ŠKOLY

Gymnázium	v Brně	na	třídě	Kapitána	Jaroše	dosahuje	ve	své	prá-
ci	velmi	dobrých	výsledků.	Potvrzují	to	i	čísla,	která	udávají	úspěš-
nost	absolventů	při	přijímacím	řízení	na	vysoké	školy	–	pro	školní	rok	
2014/2015	bylo	ke	studiu	na	VŠ	(nezřídka	na	několika	fakultách),	a	to	
i	na	prestižních	univerzitách	v zahraničí,	přijato	více	než	98	%	našich	
maturantů

Také	výsledky	nejlepších	žáků	a	absolventů	v předmětových	olym-
piádách	jsou	nadprůměrné	a	škola	na	ně	může	být	právem	hrda.	Svědčí	
o	tom	i	skutečnost,	že	z Programu Excelence,	který	vyhlásilo	MŠMT	
na	podporu	práce	škol	s nadanými	žáky,	obdrželo	gymnázium	v roce	
2014	dotaci	ve	výši	549	tis.	Kč,	což	byla	největší	částka,	jakou	získala	
střední	 škola	 v  celé	 ČR.	 Největšího	 individuálního	 úspěchu	 dosáhl	
Jan	Sebastian	Fabík,	který	se	stal	absolutním	vítězem	ústředního	kola	
matematické	olympiády	v kategorii	P	a	na	Mezinárodní	informatické	
olympiádě	v Taipei	vybojoval	stříbrnou	medaili.

Pedagogický	sbor	gymnázia	je	konsolidovaný,	s mnoha	výraznými	
osobnostmi.	Snaží	se	okamžitě	reagovat	na	nejnovější	trendy	v naší	
školské	 praxi.	 Patří	 sem	 zejména	 pilotní	 ověřování	 nového	 školního	
vzdělávacího	 programu	 pro	 gymnaziální	 vzdělávání,	 jehož	 tvorbu	
škola	úspěšně	ukončila,	zavádění	prvků	e-learningové	výuky	zejména	
v rámci	 evropského	projektu	Mluvme spolu,	 tvorba	a	využívání	di-
gitálních	učebních	materiálů	i	projekt	závěrečných	prací,	které	zpra-
covávají	 a  obhajují	 všichni	 žáci	 předmaturitních	 ročníků.	 Zejména	
na nižším	gymnáziu	 jsou	do	výuky	 zařazovány	prvky	projektového	
vyučování,	které	v kvartách	vyvrcholilo	projektem	Neziskové organi-
zace.

V minulém	školním	roce	žáci	končili	 své	vzdělávání	na	středních	
školách	podle	upraveného	modelu	maturitní	zkoušky.	Oproti	předcho-
zímu	školnímu	roku	nedošlo	v její	organizaci	k podstatným	změnám	
–	ve	společné	části	byly	zkoušky	nabízeny	jen	v jedné	(základní)	úrov-
ni,	 takže	 našim	 žákům	 nečinily	 zpravidla	 vážnější	 problémy.	 Jejich	
výsledky	ve	všech	částech	zkoušek	společné	části	byly	lepší,	než	byl	
republikový	průměr	gymnazistů	odpovídající	délky	studia.	Avšak	po-



161

dobně	jako	na	řadě	jiných	gymnázií	někteří	z nich	přípravu	ke	společ-
né	části	zkoušky	podcenili,	o	čemž	svědčí	i	poměrně	vysoký	počet	(6)	
těch	žáků,	kteří	museli	část	zkoušky	opakovat	v podzimním	termínu	
(jeden	z nich	dokonce	neuspěl).	Na	toto	nebezpečí	je	třeba	budoucí	
maturanty	důrazně	upozornit.

V organizaci	přijímacího	řízení	jsme	přistoupili	k výrazné	změně.	
Do	jednotlivých	oborů	vzdělání	(čtyřletého	a	osmiletého)	jsme	přijí-
mali	uchazeče	podle	jediného	pořadí,	až	následně	jsme	je	zařazovali	
do tříd	podle	zaměření	 školních	vzdělávacích	programů,	a	 to	podle	
jejich	úspěšnosti	v přijímacím	řízení.	Zdá	 se,	 že	 toto	opatření	bylo	
účinné,	a	hodláme	je	používat	i	v dalších	letech.

Gymnázium	 bylo	 pořadatelem	 krajských	 kol	 řady	 studentských	
soutěží,	ať	už	předmětových,	nebo	sportovních.	Jmenujme	namátkou	
krajská	kola	matematické	a	fyzikální	olympiády	nebo	SOČ.

S mimořádným	ohlasem	se	mezi	sportovci	i	diváky	setkalo	předvá-
noční	basketbalové	dopoledne,	kdy	se	střetla	družstva	našich	studentů	
a	absolventů	se	soupeři	z gymnázia	na	Slovanském	náměstí.	Vynikají-
cí	atmosféra	na	hřišti	i	v hledišti	připravila	všem	zúčastněným	neza-
pomenutelný	zážitek	a	nemálo	přispěla	k identifikaci	žáků	se	„svou“	
školou.	 Již	 nyní	 se	 připravujeme	 na	 letošní	 odvetné	 duely,	 a	 proto	
doufám,	že	v podobných	sportovních	aktivitách	budeme	pokračovat	
i	v budoucnu.	Tak	je	tomu	i	v kulturní	oblasti	–	předvánoční	a	jarní	
koncerty	 našich	 pěveckých	 sborů	 a	 sólistů	 se	 staly	 již	 pravidelnou	
součástí	života	školy.

Materiální	 situaci	 gymnázia	 podstatně	 zlepšila	 generální	 rekon-
strukce	budovy	na	tř.	Kpt.	Jaroše.	V září	2008	byla	zprovozněna	spor-
tovní	hala.	V březnu	2009	byla	zahájena	výměna	oken,	kterou	jsme	
bohužel	 (vinou	 nedostatku	 finančních	 prostředků)	 nestihli	 dokončit	
nejen	v r.	2011,	jak	jsme	původně	plánovali,	ale	bohužel	ani	dosud.	
Další	 investiční	 aktivity	 v	 budově	 Příční	 zůstávají	 z  týchž	 důvodů	
zatím	pouze	ve	stadiu	úvah.

V  závěru	 minulé	 zprávy	 jsem	 konstatoval,	 že	 se	 škola	 potýkala	
s problémem	rostoucího	počtu	žáků,	kteří	studium	na	naší	škole	zača-
li,	ale	nedokončili	–	ve	školním	roce	2012/13	předčasně	ukončilo	z pro-
spěchových	důvodů	studium	12	žáků.	Z výsledků	klasifikace	v závěru	
loňského	školního	roku	se	zdá,	že	 se	 tento	negativní	 trend	podařilo	
zlomit	–	z prospěchových	důvodů	ukončil	studium	předčasně	jediný	
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žák,	také	počet	opravných	zkoušek	výrazně	poklesl.	Pevně	doufám,	že	
toto	optimistické	konstatování	budu	moci	opakovat	i	v příštích	letech.

I	přes	všechna	úskalí	a	problémy	lze	práci	žáků	i	učitelů	gymnázia	
v minulém	školním	roce	hodnotit	pozitivně.	Snaží	se	navázat	na	úsilí	
svých	 významných	 předchůdců,	 kteří	 dokázali,	 že	 naše	 gymnázium	
patřilo	po	celou	dobu	své	téměř	stopadesátileté	existence	k respekto-
vaným	a	prestižním	školám	nejen	v Brně,	ale	i	na	Moravě	a	v celé	ČR.

	 RNDr.	Jiří	Herman,	Ph.D.
	 ředitel	gymnázia


